
صفحه3

همه مجوزهای 
 تجارت و 
 گمرکی باید

 ظرف یک هفته 
صادر شود

صفحه1

در حالی که بسیاری از مستاجران و از جمله جوانان از 
داشتن مسکن ناامید شده اند و فاصله درآمدی آنان با داشتن 
یک خانه نقلی بسیار زیاد شده است و عملاً امکان خرید خانه 
برای بسیاری از جوانان وجود ندارد؛ اما بهتر است در همین 
سطر دوم از مسئله مسکن بگذریم و به داستان عجیب و غم 
انگیز خودرو بپردازیم که به مانند مســکن در حال تبدیل 

شدن به یک تراژدی ملی و اقتصادی است.
یکی از چالش برانگیزترین و پربحث ترین مســائل روز 
جامعه، مســئله خودرو به عنوان یکی از شاخص های رفاه 
نسبی جامعه است که هم اکنون در صدر اخبار قرار دارد. 
از صف های عریض و طویل مردم در سامانه های مختلف 

خرید خودرو تا دعواها بر واردات خودرو و...
آنچه روشن است این است که مردم به شدت از وضعیت 
حاکم بر صنعت خودرو در کشور ناراضی هستند و این عدم 
رضایت به سایر ابعاد زندگی اجتماعی آنها نیز تسری پیدا 
کرده است و اسباب نارضایتی و نا امیدی جامعه بخصوص 
جوانان گشته است، خودروها و خودروسازانی که خسارات 
زیادی بر کشــور،مردم و انقــلاب وارد کرده اند. در همین 
رابطه، رهبر معظم انقلاب نیز با بیان اینکه با وجود حمایت 
زیاد از صنعت خودرو در کشور، کیفیت خودرو خوب نیست 

فرمودند: مردم ناراضی اند و حق با مردم است.
در ادامه به سه مورد از خسارت های وارد شده از سوی 

خودروسازان به کشور اشاره می کنیم:
1. قیمت های افسارگســیخته و افزایــش نارضایتی 
اجتماعی؛ آنچه در رابطه با خودرو در جریان اســت زمینه 
های نارضایتی گسترده مردم را فراهم کرده است؛ مسئله 
ای که اخیرا نیز منجر به استیضاح وزیر صمت شد. تداوم 
چنین شــرایطی از یک سو، خسارات عدیده ای بر اقتصاد 
کشور تحمیل می کند و بستر لازم برای بی ثباتی اقتصادی 
را فراهم می کند و از سوی دیگر، منجر به بدبینی فزاینده 
مردم به مقوله مهم تولید داخلی و نارضایتی اجتماعی می 
شود. لازم به ذکر است که در ۴ سال اخیر، قیمت خودرو 
1۹ برابر شده است. این در حالی است که درآمد کارگران 
حدود ۴ برابر شده است. همین مسئله منجر به این شده که 
عملا بسیاری از مردم دیگر توان خرید خودروهای بی کیفیت 
داخلی را نداشته باشند و در صف های عریض و طویل سامانه 
های فروش خودرو بمانند تا شاید با فروش طلای زن و بچه 

شان بتوانند یک خودروی ناایمن خریداری کنند!
۲. بنزین و آلایندگی؛ فاجعه دیگری که خودروســازان 
داخلی به ارمغــان آورده اند، آلودگی هوا بوده اســت؛ به 
گونه ای که حتی خودروهای صفر کیلومتر خودروســازان 
ما در مراکز معاینه فنی مردود می شــوند. به گونه ای که 
خودروهای آلاینده و فرســوده داخلی، سالانه ۹۹ هزار و 
۲۸۰ هزار میلیارد تومان)حدود 1۰۰ همت( بنزین کشور 
را می سوزانند. پیش بینی می شود تا ۴ سال آینده مصرف 
بنزین از حدود 31 میلیون بالاتر می رود که می تواند تبعات 
جبران ناپذیری را برای کشــور به همراه داشته باشد. اگر 
خودروســازان داخلی استانداردهای لازم را رعایت نکنند، 
هم اقتصاد کشور تحت تاثیر شدید قرار خواهد گرفت و هم 
محیط زیست با آسیب های جدی مواجه می شود. مصرف 
ســوخت خودروها در ایران بسیار بالاتر از میانگین جهانی 
است. طبق گزارش های منتشرشده، میانگین مصرف جهانی 
سوخت برای خودروهای سبک ۵ لیتر در هر 1۰۰ کیلومتر 
است، درحالی که خودروهای داخلی ایران به طور متوسط 
حدود ۸ لیتر سوخت در هر 1۰۰ کیلومتر مصرف می کنند. 
پس مصرف سوخت خودروهای داخلی ایران تقریباً سه لیتر 

بیش از مصرف جهانی است.
هزینه های آلودگی هوا برای اقتصاد کشــور سرسام آور 
و ســنگین است. هزینه ها بیش از 3۰ میلیارد دلار و برابر 
با ۲.۴۸ درصد تولید ناخالص ملی کشــور است. براساس 
گزارش مرکــز پژوهش های مجلس، خســارت آلودگی 
هوا بر ســلامتی شهروندان تهران حدود 3/۲ میلیارد دلار 
تخمین زده شده است که این میزان برای کل کشور به ۷ 
میلیارد دلار می رسد. گزارش مرکز پژوهش های مجلس با 
اشــاره به گزارش وزارت بهداشت در خصوص آلودگی هوا 
می افزاید که طی آن آلودگی هوا سالیانه حدود 3۷۵1 نفر 
در شهر تهران قربانی می گیرد و همچنین میزان مرگ و 
میر ناشــی از آلودگی هوا در کل کشور به سالیانه 111۵۹ 
نفر می رســد و به این نکته اشــاره کردند که تقریباً آمار 
قربانیان آلودگی هوا با آمار تلفات جاده ای برابری می کند. 
چنین هزینه ای باعث کاستن از منابع عمومی، تأثیر منفی 
 بر رشــد اقتصادی و کاهش ســطح رفاه نسبی در زندگی

 شهروندان می شود.
3. تلفات گسترده انسانی در تصادفات؛ در سالیان اخیر، 
انتقادات زیادی درباره ناایمــن بودن خودروهای تولیدی 
خودرو ســازان مطرح شده است؛ خودروهایی که به دلیل 
نداشتن استانداردهای لازم، بسیاری از هموطنانمان را به 

کام مرگ کشانده اند. 
سالیانه بیش از 1۶ هزار ایرانی جان خود را در تصادفات 
جاده ای و شهری از دست می دهند و هرساله حدود ۲۰ برابر 

تعداد کشته شدگان نیز مجروح به جای می گذارد.
بر اساس منابع مختلف، بین سال های 13۷3 تا 13۹۹ 
بیش از ۵۰۹ هزار نفر در تصادف های رانندگی کشته شده اند. 
فقط در دو ماه اول سال جاری، هرروز به طور میانگین ۴۰ 
نفر در جاده های ایران در اثر تصادفات رانندگی جان خود 
را از دســت دادند. همچنین، خســارت ناشی از تصادفات 
رانندگی در ایرانچند برابر میانگین جهانی است و به گفته 
 )GDP( کارشناسان، حدود پنج درصد از تولید ناخالص داخلی

کشور را شامل می شود.

یادداشت

 برد-برد
 با خودروی 
بورسی

فروشندگان 
مسکن دست به 
تخفیف شدند

سعید معروف 
همیشه 
تاثیرگذار است

فروش خودرو توسط 
نمایندگی ها، ممنوع!

 عملیات احداث ۵ هزار 
مگاوات توسط صنایع اجرایی شد

خبر خوب برای مستمری بگیران 
تامین اجتماعی؟

 آیا امید به صعود طلا
 واهی است؟

:مصوبه هیات وزیران برای افزایش ۲۷ درصدی 
مستمری بازنشستگان تامین اجتماعی نسبت 

پایان اسفند ماه ۱۴۰۱ از سوی ...

وزیر نیرو با اعلام اینکه عملیات اجرایی ۵۶۰۰ 
مگاوات احداث نیروگاههای صنایع آغاز شده 

است، گفت: برنامه ریزی شد ...

ســازمان حمایــت مصرف کننــدگان و 
تولیدکننــدگان در اطلاعیــه ای ضوابط 

قیمت گذاری و فروش خودروهای ...

پیرو بروز برخی نگرانی ها در مورد بلاتکلیفی 
سناریوی سقف بدهی و جهش اصلاحی طلا، فلز 

زرد در تلاش برای تغییر روند نزولی است... 
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 اشتباه بزرگ 
خودروسازان!
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تغییر ساعت 
اداری معضل 
 ترافیک و انرژی
 را حل می کند
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نقش ناترازی بانک ها در افزایش تورم در ایران

نقش ناترازی بانک ها در افزایش تورم در ایران

 از اندیشــکده اقتصاد مقاومتی، حسین درودیان کارشناس 
اقتصادی در این نشســت در تبیین ادوار تورمی اقتصاد ایران با 
تفکیک تورم متوسط و بلندمدت و جهش های تورمی گفت: در یک 
روند بلندمدت، نظام سیاسی و اجتماعی ایران دچار یک اضافه بار 
)Overload( شــده است، به این معنا که اهداف، مسئولیت ها و 
تعهداتی که برای خود ایجاد کرده فراتر از ظرفیت و توان او است. 
انعکاس این امر در اقتصاد به این صورت می شود که ما بیش از 
میزانی که کیک اقتصاد اجازه می دهد، از کانال های مختلف قدرت 
خرید ایجاد می کنیم. این مبحث تورم های میانگین و بلندمدت 

را توضیح می دهد.
وی افزود: در شرایطی که وضعیت تولید کشور و از آن مهم تر 

وضعیت تراز پرداخت های آن خوب است، این وضعیت می تواند 
این شــکاف را بپوشــاند و یک نرخ تورم ملایم را شکل دهد. اما 
در زمانــی که اقتصاد در وضعیت بدی قرار می گیرد و نمی تواند 
این شکاف را جبران کند، نرخ تورم نیز از روند بلندمدت خود به 

شدت فاصله می گیرد.
وی ادامه داد: به طور خاص جهش قیمت ارز ما را دچار یک 
مارپیچ تورمی می کند و به دنبال آن بازار دارایی ها نیز با تبعیت 
از آن دچار پرش قیمتی می شــود. سایر کالاها و خدمات نیز با 
یک وقفه، این افزایش قیمت را تجربه می کنند که این امر تبدیل 
به تورم عمومی شده و در نهایت به دستمزد نیروی کار سرایت 
می کند. تا این مارپیچ آرام می شود دوباره تکانه ارزی بعدی وارد 

شــده و کم کم تعادل تورمی به سطوح بالاتر منتقل می شود.این کارشناس اقتصادی با تبیین ماهیت 
تکانه های تورمی در اقتصاد افزود: تکانه ارزی اول در نقطه شروع، تقریبا از نقدینگی مستقل است. یعنی 
برای این جهش های ارزی نیازی به نقدینگی زیادی نیست و با درصد کمی از نقدینگی موجود این تکانه 
پا می گیرد. این جهش های ارزی در درجه اول تابع چشــم انداز آینده، گشایش های ارزی، دسترسی و 
عرضه ارز است. البته وقتی این تکانه به قیمت دارایی ها، کالاها و خدمات و در نهایت دستمزد سرایت 
می کند، همراهی نقدینگی را ایجاب می کند و مطابق با بحث درونزایی پول، در این شرایط نقدینگی با 
این شوک همراهی می کند و در این حالت نقدینگی تابع تورم است.درودیان خاطرنشان کرد: این تحلیل 
اخیرا توسط برخی دیگر از اقتصاددانان نیز مورد توجه قرار گرفته است، به عنوان مثال، اخیرا دکتر هاشم 
پسران در مصاحبه ای اشاره کرده است که تورم بالا در ایران ریشه های خارجی دارد. ارز که تضعیف شود 
تورم ایجاد می کند و این تورم مجدد ارز را متزلزل می کند و این شوک ارز، خود را به دستمزد، هزینه های 
دولت و حجم پول سرایت می دهد. پس نقدینگی بالا از این ناحیه عامل تورم نیست، بلکه نتیجه آن است.

مرتضی قدیمی  -        اولین نشست از سلسله نشست »تورم؛ ریشه  ها و راهکارها« با موضوع »سیاستگذاری مهار تورم در مختصات اقتصاد ایران« با همکاری اندیشکده اقتصاد مقاومتی و خانه اندیشه ورزان برگزار شد.

به طور خاص جهش 
قیمت ارز ما را دچار یک 
مارپیچ تورمی می کند و 

به دنبال آن بازار دارایی ها 
نیز با تبعیت از آن دچار 
پرش قیمتی می شود. 

رییس سازمان اداری و استخدامی کشور با اعلام اینکه از روز 1۵ خرداد ماه به بعد 
ساعت شروع به کار ادارات، ۶ صبح است، گفت: این تغییر معضل ترافیک و ناترازی 

انرژی را برطف و هزاران میلیارد تومان صرفه جویی به دنبال دارد.
میثم لطیفی در حاشیه همایش ملی بهره وری، اظهار داشت: در سال های گذشته 
قانون تغییر ســاعت را داشــتیم و از ابتدای فروردین ماه ساعت رسمی کشور یک 

ساعت جلو کشیده می شد، اما امسال بر اساس قانون مجلس این اتفاق رخ نداد.
وی افزود: فلســفه تغییر ساعت در دنیا به این دلیل است که بهره وری انرژی با 
توجه به طلوع و غروب آفتاب باشد و برآورد ما این است که از محل اصلاح الگو در 
حوزه ساعت کاری بهره وری بالایی داشته باشیم؛ بر این اساس دستگاه های اجرایی 
مکلف شدند روز 1۵ خرداد ماه تا تا 1۵ شهریور ماه از ساعت ۶ صبح فعالیت خود 

را آغاز کنند.
رییس سازمان اداری و استخدامی کشور گفت: علت اینکه تاریخ 1۵ خرداد ماه 
برای تغییر ســاعت کاری ادارات اعلام شد، این است که مدارس تعطیل شده اند و 
باید یک ســاعت قبل از پایان ساعت کاری اداری دستگاه های سرمایشی در ادارات 
خاموش شود تا ناترازی انرژی در حوزه برق جبران شود و قطعی برق نداشته باشیم.

لطیفی تصریح کرد: در خصوص تغییر ســاعت کاری پیش بینی هایی انجام شده 
است، به این صورت که در دستگاه های ستادی ساعت کار شناور خواهد بود و ساعت 
کاری شــناور به حل معضل ترافیک کمک می کند و ســال گذشته این دو ساعت 

شناوری در تهران باعث کاهش 1۵ درصدی ترافیک شده بود.
وی ادامه داد: در ایام سال با توجه به مصوبه هیات دولت در استان  هایی که تفاوت 
ســاعت داریم این اجازه را به استانداران داده شــده که متناسب با شرایط استان، 
متناســب با گرما و سال و طول روز در ایام ســال ساعت شناور کاری را در استان 
لحاظ کنند و همه دستگاه های اجرایی برای ارتباطات بین دستگاهی و ارتباط بین 

استان و مرکز در نظر بگیرند.
معاون رییس جمهوری اظهار داشت: دو ساعت شناور بودن ساعت کاری توسط 
هیات وزیران انتخاب شده و ورود به دستگاه ها برای اصناف، نیروهای مسلح، بانک ها 

متفاوت و نظام کارکنان اداری نیز متفاوت است.
لطیفی بیان کرد: چند مکانیســم و الگو برای حل مساله انرژی، بهره وری نیروی 

انسانی و رضایتمندی و تناسب بین کار و زندگی در محیط دولتی داشته باشیم.
وی توضیح داد: در بودجه پیش بینی شده که اعطای پاداش به مدیران به خصوص 
در شرکت های دولتی بر اساس بهره وری باشد و تکلیف برعهده سازمان ملی بهره وری 
و سازمان اداری و استخدامی است که این دو سازمان اسامی شرکت های بهره ور را 
بررسی و اعلام خواهند کرد.رییس سازمان اداری و استخدامی افزود: امسال این اقدام 
برای بخش عمده ای از شرکت های دولتی انجام و به سازمان برنامه و بودجه معرفی 

شد و امیدواریم برای مدیران شرکت های دولتی پاداش بر اساس بهره وری باشد.
لطیفی درباره اتصال دستگاه ها به سامانه پاکنا )سامانه اطلاعات کارکنان دولت(، 
گفت: تقریباً همه دســتگاه ها به جز برخی از مجموعه های شــهرداری ها به سامانه 
پاکنا متصل شدند و در این مرحله چون اطلاعات بر اساس خوداظهاری دستگاه ها 
بوده است اطلاعات دقیق نیست و مجموعه ای با همراهی دستگاه های ذی ربط مثل 
ســازمان ثبت احوال و مرتبط اطلاعات را پالایــش می کنیم وهم اکنون اطلاعات 
کارکنان رسمی، پیمانی و کار معین کامل است.رییس سازمان اداری و استخدامی 
گفت: برخی بهره وری را تنها به حوزه اقتصادی تقلیل دادند در حالی که باید مفهوم 
بهره وری را در همه حوزه ها تعریف کنیم و تنها به حوزه اقتصادی محدود نکنیم.وی 
ادامه داد: برخی گمان می کنند بهره وری وظیفه دیگران است که این درست نیست 
و همه در این موضوع موظف هستند یا اینکه افراد بهره وری را مختص عرصه کلان 

می دانند در حالی که بهره وری باید در سطح خرد نیز باید باشد.

تغییر ساعت اداری معضل ترافیک و انرژی را حل می کند

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

در پیش نویس برنامه هفتم توسعه پیشنهاد داده شده که کارفرما می تواند در سه سال اول به کارگیری 
افراد، یک دوم حداقل دستمزد مصوب را بپردازد. همچنین کارفرما مجاز به لغو یک طرفه قرارداد نیز است.

 بررسی متن پیش نویس لایحه برنامه هفتم توسعه نشان می دهد که در ماده 1۵ این لایحه، در مورد 
به کارگیری کارگران تصمیمات جدیدی اخذ شده است.بر اساس ماده 1۵ پیش نویس برنامه هفتم توسعه 
آمده است: به منظور رفع موانع مؤثر بر به کارگیری نیروی کار جدید توسط کارفرمایان و توسعه کسب و کارها 
و همچنین جذب تازه واردین به بازار کار و احیای نظام استاد – شاگردی و ترویج آموزش های عملی حین 
کار، در ســه سال اول ابتدای اشتغال افراد، مقررات زیر، حاکم است.الف- حداقل دستمزد و مزایا برای این 
افراد معادل یک دوم حداقل دستمزد و مزایای مصوب شورایعالی کار است و بر همین اساس کسورات بیمه 
پرداخت می شود در این حالت سنوات شاغل بر مبنای یک دوم محاسبه می شود.ب- کارفرما در طول این، 
دوره اختیار لغو قرارداد را به صورت یک طرفه دارد.تبصره اجرای بندهای فوق الذکر برای هر فرد صرفاً برای یک 
دوره سه ساله در ابتدای اشتغال یا تغییر حرفه فرد، قابل انجام است.همچنین در ماده 1۶ نیز آمده است که به 
منظور تقویت انگیزه بنگاه ها برای به کارگیری افراد متقاضی کار با توانمندی ها یا )ره( شرایط خاص که تحت 
پوشش کمیته امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی کشور بوده یا از طرف سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی 
و تربیتی معرفی می شوند و به منظور توان افزایی این افراد و تسهیل ورود آنان به بازار کار در صورت درخواست 
افراد مذکور، انعقاد قرارداد با آنها با پرداخت های کمتر از حداقل دستمزد و مزایای مصوب سالیانه مجاز است.

پرداخت نصف مزد و لغو یک طرفه قراردادِ تازه کاران!



اقتصاد کلان 
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فروش خودرو توسط نمایندگی ها، ممنوع!

  قیمت های مورد هم در 
صدور دعوتنامه های تکمیل 

وجه باید مطابق با قیمت های 
اعلامی بوده و هرگونه اعلام 
قیمت، اخذ وجه مازاد و... در 

حکم گرانفروشی از طریق 
مصادیق تعزیری پیگیری 

خواهد شد.

محمدرضا کریمی     |    سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در اطلاعیه ای ضوابط قیمت گذاری و فروش خودروهای مونتاژی را به شرکت های 
خصوصی اعلام کرد.

رییس اتاق تعاون گفت: سند توسعه تعاون در سال ۱۳۹۲ در دولت وقت تصویب شده بود و چند ماه بعد از ابلاغ سند، در دولت یازدهم و دوازدهم بایگانی و اجرای این سند متوقف شد.
بهمن عبداللهی به نقش تعاون در اقتصاد اشاره و اظهار داشت: در دولت سیزدهم با پیگیری های زیادی که داشتیم، رییس جمهور وقت در در یک گردهمایی دستور داد که سند جدیدی 

برای توسعه تعاون دیده شود چراکه وی فکر می کرد چنین سندی وجودی ندارد و نیاز به سند جدید است.
وی ادامه داد: در دولت گذشته نه سند جدیدی ابلاغ شد و نه سند موجود اجرا شد؛ این سند ۹ سال متوقف بود.

رییس اتاق تعاون با اشاره به اهتمام دولت سیزدهم در احیای بخش تعاون گفت: در دیدار با آیت الله رئیسی رییس جمهور، موضوع سند توسعه بخش تعاون را توضیح دادیم و از آنجایی که 
رییس جمهور با ظرفیت های بخش تعاون آشنا بودند دستور اکید داد که این سند بازنگری و اصلاح شود.وی تاکید کرد: سند توسعه تعاون در دستور کار دولت سیزدهم و وزارت تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی قرار گرفت و کمتر از سه ماه نهایی شد.
سند توسعه تعاون در دولت 

گذشته بایگانی شد

  احداث خط ریلی رشت- آستارا بدون 
تخریب جنگل

اخیرا سند توافق پروژه ایران و روسیه برای تکمیل 
راه آهن رشت-آستارا به امضا رسیده است.دراین 
مدت شبهه هایی مبنی بر اینکه این پروژه تخریب 
جنگل های هیرکانی را به همراه دارد مطرح شده 

است.
 پروژه ریلی رشت آستارا به طول ۱۶۰ کیلومتر 
است که قرار است ۳ ساله به اتمام رسد. با این حال 
برخی از رســانه های معاند اعلام کرده اند اجرای 
این خط منجر به نابودی بخشــی از جنگل های 
هیرکانی خواهد شد. که بعد از بررسی های صورت 

گرفته نشان می دهد این ادعا پوچ است.
سمیه رفیعی عضو فراکســیون محیط زیست 
مجلس در خصوص طرح ریلی رشــت - آستارا 
اعتقاد دارد که این خط ریلی جنگل های گیسوم 
را نابود می کند اما این ادعا از سوی سازمان محیط 
زیست و مدیرکل ساخت و توسعه راه آهن رد شد.

محمد منجمی مدیرکل ساخت و توسعه راه آهن 
منطقه ۲ کشور در این خصوص که آیا خط ریلی 
رشت آستا را به محیط زیست منطقه آسیب وارد 
می کند یا خیر گفت: به طور کلی حمل ونقل ریلی 
به عنوان ترابری سازگار با محیط زیست شناخته 
می شود و احداث راه آهن رشت - آستارا در بخش 
باختری استان گیلان، هم در توسعه استان نقش 
ایفا می کند و هم موجب کاهش سوانح و تصادفات 
می شود. از سوی دیگر این پروژه در کاهش عوارض 
زیست محیطی و جلوگیری از رشد بی رویه شهرها 

در کرانه راه ها نیز تأثیر گذار است.
مدیرکل ساخت و توسعه راه آهن منطقه ۲ درباره 
مشــخصات فنی این پروژه گفت: برای ساخت 
این پروژه ریلی، احداث ۶۳ دستگاه پل به طول 
حداکثر ۴۰ کیلومتر و یک دستگاه تونل در نظر 
گرفته شده است. عملیات زیرسازی ۱۰ کیلومتر 
ابتدایی مسیر به صورت دوخطه در قالب راه آهن 
قزوین - رشت - بندر کاسپین در مرحله پایانی و 
آماده ریل گذاری است. راه آهن رشت - آستارا به 

بیش از ۲۱ هزار تن ریل نیاز دارد.
وی به جنبه های زیست محیطی این پروژه نیز 
اشــاره کرد و گفت: بنابر توافق صورت گرفته با 
سازمان محیط زیست و طبق برنامه ریزی صورت 
گرفته در اجرای این پروژه کمترین میزان خسارت 

به جنگل ها از جمله جنگل گیسوم وارد می شود.
علی ضیایی، کارشــناس حمل و نقــل در این 
خصوص به خبرنگار مهر گفت: براساس طرح اولیه 
۳ کیلومتر از این خط ریلی در جنگل واقع شده 
بود و از جنگل عبور می کرد که پس از تحقیقات 
صورت گرفته امــکان دور زدن جنگل نیز وجود 
دارد که براین اساس طرح دوم مصوب شد و عملًا 
با احداث این خط دیگر نیازی به عبور از جنگل 

ندارد و جنگل را دور می زند.
 اهمیت این خط ریلی بسیار است اما طبق گفته 
مسؤولین قرار نیست که این خط ریلی آسیبی بر 

جنگل های گیسوم وارد کند.

  قرارداد تسهیلات بیش از ۵ هزار مسکن 
روستایی امضا شد 

عضو هیات مدیره بانک مسکن از انعقاد قرارداد 
بیش از ۵ هزار فقره تسهیلات مسکن روستایی و 
۴ هزار و ۶۴۱ فقره تسهیلات حوادث غیرمترقبه 

توسط این بانک در سال گذشته خبر داد.
 به نقل از وزارت راه و شهرســازی، سیدمحسن 
فاضلیان عضو هیأت مدیره و معاون امور اعتباری 
بانک مسکن با اشاره به تسهیلات اعطایی بانک 
مسکن در بخش مسکن روستایی در سال ۱۴۰۱ 
گفت: تا پایان اسفندماه سال گذشته ۵ هزار و ۲۹۸ 
قرارداد اعطای تسهیلات مسکن روستایی در بانک 

مسکن منعقد شده است.
عضو هیأت مدیره بانک مســکن افــزود: مبلغ 
تسهیلات منعقده در بخش مسکن روستایی در 
بانک مسکن تا اسفندماه سال گذشته ۸ هزار و 
۱۹۹ میلیارد ریال بوده است که بانک تا همین 
زمان ۳ هزار و ۶۵۱ میلیارد ریال پرداخت کرده 
است. کل اعتبارات ابلاغی بانک مرکزی در حوزه 
تسهیلات مسکن روستایی به شبکه بانک مسکن 
ابلاغ شده است که متناسب به معرفی نامه صادره، 

در سال جاری انجام خواهد شد.
فاضلیان با بیان اینکه ســقف اعطای تسهیلات 
برای هر واحد مسکونی برای تسهیلات مسکن 
روستایی ۲ میلیارد ریال است، به پایگاه خبری 
بانک مسکن گفت: سود ســهم متقاضی در این 
تســهیلات ۵ درصد اســت و بانک از زمان ارائه 
معرفی نامه توسط متقاضیان از سوی بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی، فرآیند اعطای این تسهیلات را 
انجام می دهد.وی همچنین با اشــاره به اعطای 
تسهیلات حوادث غیر مترقبه توسط این بانک در 
سال گذشته گفت: به بانک مسکن در سال گذشته 
در حوزه پرداخت این تسهیلات ۴ هزارو ۶۴۱ واحد 
مسکونی معرفی شد که قرارداد تمامی این واحدها 
در بانک انجام شد.معاون امور اعتباری بانک مسکن 
تصریح کرد: مبلغ منعقده برای قرارداد این تعداد 
واحد مسکونی )۴ هزار و ۶۴۱ واحد( ۳ هزار و ۷۹ 
میلیارد ریال بوده است که از این میزان ۲ هزار و 
۷۷۱ میلیارد ریال توسط بانک پرداخت شده و 

مابقی آن در حال انجام است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 پس از کش و قوس های بســیار در تعییــن تکلیف قیمت خودروهای 
مونتاژی، در نهایت، شب گذشته )یکشنبه شب( گویا خودروسازان خصوصی 
و شــورای رقابت در جلسه ای که در وزارت صنعت، معدن و تجارت برگزار 
شد، با هم به توافق رسیده و قرار شد که خودروسازان مصوبه شورای رقابت 

را اجرایی کنند. 
پس از جلســه شــب گذشــته، ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان اطلاعیه ضوابط جدید فروش و قیمت خودروهای مونتاژی 
را اعلام کرده است که بر اساس آن، فروش محصولات صرفاً از طریق سامانه 

یکپارچه و هرگونه فروش خارج از سامانه، ممنوع خواهد بود؛ بدین ترتیب 
مراتب فروش و تخصیص به متقاضیان در قالب تعهدات شــرکت ها اســت 

و بایستی بر اساس قیمت های مصوب اعلامی، ایفای تعهد صورت گیرد. 
در اطلاعیه ســازمان حمایت که با موضوع ضرورت رعایت کلیه الزامات 
قانونی در عرضه خودرو که خطاب به پنج شــرکت خودروســاز خصوصی 

است، آمده است که: 
با توجه به اطلاعات دریافتی پس از اعلام قیمت محصولات تولیدی آن 
شرکت از طریق شورای رقابت، مطابق تصمیمات جلسه شماره ۵۶۶ و پیرو 

انعکاس برخی از موضوعات، از طریق تماس های مکرر مردمی، موارد ذیل 
جهت رعایت در اقدام و انجام امور اصلاحی تاکید می شود: 

۱- فروش کلی محصولات پنج شــرکت )صنایع خودروســازی ایلیا، 
فرداموتور، کرمان موتور، مدیران خودرو و بهمن موتور( بر اساس تصمیمات 
جلسه ۵۴۳ شورای رقابت و همچنین معاونت صنایع حمل ونقل صرفاً از 
طریق ســامانه یکپارچه تخصیص خودرو و با هماهنگی مراجع ذی ربط 
صورت پذیرد و هرگونه عرضه خودرو خارج از سامانه مذکور اعم از فروش 
محصول توسط نمایندگی های آن شرکت در قالب تحویل فوری یا فروش 
اقساطی ممنوع و در حکم عرضه خارج از شبکه بوده و در صورت مشاهده 

در قالب قوانین تعزیری اقدام خواهد شد.
۲- با توجه به مشارکت آن شرکت در طرح تخصیص خودرو از طریق 
سامانه یکپارچه و تعیین و ابلاغ اولویت ها، تمامی موارد اعلامی به آن شرکت 
در خصوص متقاضیان خرید خودرو، در قالب تعهدات آتی آن شرکت تلقی 
شده و باید بر اساس قیمت های مصوب اعلامی نسبت به ایفای به موقع 
آن اقدام شود. البته در صورت عدم اقدام آن شرکت در انعقاد قرارداد در 
زمان مقرر مشخص شده، مراتب از طریق از مصادیق عدم عرضه خودرو 

بوده و وفق قانون تعزیرات اقدام خواهد شد.
 ۳- در خصوص آن دســته از محصولات تاکنون قیمت آن توســط 
شــورای رقابت اعلام نشــده، ضروری اســت در حداقــل زمان ممکن 
نســبت به تکمیل مســتندات لازم اقدام و تمامــی قراردادهای منعقده 
با مشــتریان باید به نحوی تنظیم شــود، تا ضمن رعایت مفاد آیین نامه 
 اجرایــی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو، به محض اعلام

 قیمت محصولات، شرایط دریافت و پرداخت مابه التفاوت احتمالی قیمت 
خودرو از طرف آن شرکت یا مشتریان پس از تعیین قیمت نهایی امکان 

پذیر باشد. 
۴- اخذ مبلغ خرید خودرو از متقاضیان جهت عقد قرارداد، باید متناسب 
با نوع قرارداد تنظیمی )پیش فروش، فروش فوری و فروش فوق العاده سه 

ماه( صورت پذیرد. 
)فروش فوق العاده حداکثر سه ماه و در پیش فروش حداکثر یک ماه(؛ 
لذا دریافت و تکمیل وجه خودرو بر خلاف مفاد آیین نامه خارج از ضوابط 

و تخلف بوده و باید اصلاح شود.
۵- قیمت هــای مورد هم در صدور دعوتنامه هــای تکمیل وجه باید 
مطابــق با قیمت های اعلامــی بوده و هرگونه اعــلام قیمت، اخذ وجه 
مــازاد و... در حکــم گرانفروشــی از طریق مصادیــق تعزیری پیگیری 
خواهد شــد.با عنایت به مطالب فوق و نظر به تذکرات قبلی انجام شده، 
مجددا تاکید می شــود شرکت ها مکلف به رســیدگی به کلیه شکواییه 
های مشــتریان و مصرف کنندگان هســتند و در صورت عدم همکاری 
 لازم، شــاکیان می تواننــد از طریق ادارات کل صنعــت معدن و تجارت

 استان ها و معاونت بازرسی ذی ربط با ارائه شکواییه ها و گزارش های خود 
احقاق حق کنند.‹‹

 فــروش خــودرو در بورس کالا اگرچه عرضه کننده خودرو را منتفع کرد، با این حال 
ســمت تقاضا نیز از ســود این نوع عرضه بی نصیب نبود. مستندات وزارت صمت در این 
زمینه حکایت از آن دارد که ســال گذشته در مجموع ۶۸هزار و ۱۲۵دستگاه خودرو در 
بورس کالا عرضه شده که درآمد خودروسازان از مابه التفاوت قیمت فروش کارخانه و بورس 

۱۷هزار و ۴۴۷میلیارد تومان بوده است.
یکی از اتفاقات مهم و موردتوجه خودرویی در سال ۱۴۰۱، عرضه خودرو در بورس کالا 
بود. روشی که البته با ورود شورای رقابت به قیمت گذاری خودرو منتفی شد، اما مروری بر 
آمار نشان می دهد که عرضه خودرو در تالار شیشه ای سود قابل قبولی را عاید خودروسازان 
کرده است که اگر سطح عرضه گسترده تر بود در روند تولید می توانست تاثیرات بسیار مثبتی 
بگذارد. این اتفاق البته با مستندات ارائه شده از سوی وزارت صمت نیز اثبات شده است.

بر این اســاس وزارت صمت در گزارش ســالانه اهداف، برنامه ها و دستاوردهای سال 
۱۴۰۱ در بخشــی به جزئیات خودروهای عرضه شده در بورس کالا پرداخته است. طبق 
این گزارش در مجموع ۶۸هزار و ۱۲۵ دســتگاه خودرو در ســال گذشته در بورس کالا 
عرضه شده که درآمد خودروسازان از ما به التفاوت قیمت فروش کارخانه و قیمت فروش 

در بورس کالا در مجموع ۱۷هزار و ۴۴۷ میلیارد تومان بوده است.
گرچه میزان خودروهای عرضه شــده در بورس کالا و به تبع آن ســود حاصل از آن 
چندان قابل توجه نبوده که بتواند تاثیر معناداری بر تولید بگذارد، اما آنچه مســلم است 
این است که در شرایطی که خودروسازان بزرگ با زیان  انبوه دست و پنجه نرم می کنند، 
فروش خودرو در بورس که با مکانیزم عرضه و تقاضا نیز بوده، راهی است که می توانست 

زیان خودروسازی را کاهش دهد یا حتی تولید را با سود همراه کند. کما اینکه آمار نشان 
می دهد همین عرضه محدود نیز از میزان زیان شــرکت های تولیدکننده خودرو کاسته 
است. از طرف دیگر این روش می توانست به کمک مصرف کننده نیز بیاید، چراکه قیمت 
خودرو در بورس کالا به طور میانگین حدود ۱۵درصد کمتر از بازار بوده اســت. بنابراین 
مکانیزم بورس کالا با خلق قیمتی بین قیمت بازار و قیمت کارخانه توانست به نفع هر دو 

ذی نفع اصلی، یعنی تولیدکننده و مصرف کننده، عمل کند.
اما طبق آماری که وزارت صمت منتشر کرده، بیشترین عرضه خودرو در بورس کالا 
متعلق به ایران خودرو است. این شرکت از تابستان تا زمستان ۱۴۰۱ که مجوز ورود خودرو 
به تالار شیشه ای وجود داشت، ۵۳هزار و ۲۷۵ دستگاه از محصولات خود را از این طریق 

به فروش رساند که درآمد حاصل از تفاوت قیمت کارخانه و بورس کالا برای خودروساز 
۱۲هزار و ۷میلیارد تومان بوده اســت. گرچه ایران خودرو در رتبه ابتدایی این آمار قرار 
گرفته اما خودروهای عرضه شده این شرکت در بورس کالا در نسبت کل عرضه آبی پوشان 

جاده مخصوص که ۶۶۲هزار دستگاه بوده، تنها هشت درصد بوده است.
بعــد از ایران خــودرو گروه بهمن در رده دوم فروش خــودرو در بورس قرار دارد. این 
خودروســاز خصوصی ۹هزار و  ۵۸ دســتگاه خودرو به تالار خودروی بورس فرستاد تا 
درآمدی معادل ســه هزار و ۹۴۲میلیارد تومانی از فاصله قیمتی کارخانه و بورس داشته 
باشــد. بعد از بهمن، آرین پارس موتور قرار دارد که هزار و ۹۷۶ دســتگاه از محصولات 
خود را وارد سیستم حراج بورس کالا کرد. درآمد این شرکت از فاصله قیمتی ذکرشده 
هزار و ۳۹۰میلیارد تومان بوده اســت. اما دومین شــرکت بزرگ خودروســاز کشور از 
حیــث عرضه محصولات در بورس کالا در رده چهارم قرار دارد. ســایپا در مدت مذکور 
ســه هزار و ۶۰۶ دســتگاه خودرو در بورس کالا عرضه کرد که درآمد حاصل از تفاوت 
 قیمت  دســتوری کارخانه و قیمت کشف شــده در بورس برای محصولات این شرکت، 

۱۰۸میلیارد تومان بوده است.
 کرمان موتور نیز ۱۳۷ دستگاه خودرو راهی بورس کالا کرده بود که درآمد حاصل از 
تفاوت قیمتی مذکور برای این شرکت تنها یک میلیارد تومان بوده است. خودروسازی فردا 
نیز در رده پایانی این آمار قرار دارد و تنها ۷۳ دستگاه از محصولات خود را در بورس کالا 
به فروش رساند که درآمد حاصل از تفاوت قیمت کارخانه و بورس کالا برای این شرکت 

حتی به یک میلیارد تومان نیز نرسید.

برد-برد با خودروی بورسی

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/03/02
شماره : 1408

معاون سابق بانک و بیمه وزارت اقتصاد از ۷ هزار شعبه بانکی اضافی در کشور خبر 
داد و عوامل موثر بر ناترازی بانکی را برشمرد. عباس معمارنژاد، عضو هیئت علمی دانشگاه 
و معاون ســابق بانک و بیمه وزارت اقتصاد در نشستی در رابطه با عوامل و راهکارهای 
ناترازی بانک ها گفت: در یک نگاه کلان شرایط سیستم بانکی کشور با ۳ دسته چالش 
مالی مواجه است که نتیجه آنها در سه گروه ناترازی »دارایی – بدهی«، »درآمد – هزینه« 
و »ورود و خروج جریان وجوه نقد« دیده می شود.وی افزود: البته به غیر از این موارد، 
چالش های ساختاری از قبیل »بنگاه داری بانک ها« و »بانکداری بنگاه ها« نیز وجود دارد 
و همچنین چالش های قوانین و مقرراتی که با تصویب و تسریع در برخی از قوانین باعث 
تشــویق بدهکاران در نظام بانکی شده است؛ به طور کلی می توان گفت این مقررات، 

دغدغه هایی را بر سر راه فعالیت نظام بانکی به وجود می آورد.

  بهبود مصنوعی صورت مالی بانک ها با افزایش نرخ ارز
معاون سابق بانک و بیمه وزیر اقتصاد در رابطه با ناترازی »دارایی-بدهی« بیان کرد: 
دارایی هــای بانک ها، کفاف بدهی های آنان را نمی دهد، همچنین درآمدهای بانک نیز 
پاســخگوی هزینه ها نیست؛ از همین رو تعداد زیادی از بانک ها با زیان انباشته مواجه 
هستند. البته علت بهبود صورت های مالی بانک ها در دو سه سال اخیر مربوط به نرخ 

تسعیر ارز است.

   سپرده ها کوتاه مدت هستند اما تسهیلات بلندمدت
وی با بیان اینکه ناترازی جریان وجوه به معنای عدم تطابق زمانی سررســیدهای 
تســهیلات اســت، عنوان کرد: عدم تطابق زمانی سررسیدها به این معناست که زمان 
سپرده ها بسیار کوتاه مدت شده، اما تسهیلات پرداختی بلندمدت هستند؛ به طوری که 
در نظام بانکی فعلی ســپرده ها به طور متوسط کمتر از یک سال و حداکثر دوساله اند 
درحالی که متوسط تسهیلات دهی بانک ها بالای ۵ سال و حتی در مورد تسهیلات مسکن 

۲۰ ساله است همین مسئله باعث افزایش ناترازی ها در نظام بانکی می شود.

   سهم سپرده های جاری از ۱۵ درصد به ۷۰ درصد رسیده است
معمارنــژاد ادامــه داد: در ســال ۹۲، حــدود ۶۵ درصــد از ســپرده های نظــام 
بانکــی »مــدت دار« و ۳۵ درصد ســپرده ها »جــاری« بود؛ در ســال های ۹۷ و ۹۸، 
تغییــرات قابــل توجهی اتفــاق افتاد و حــدود ۱۵ درصــد ســپرده ها، »جاری« و 
۸۵ درصــد مابقــی ســپرده »مدت دار« بــود؛ اما در حــال حاضر به دلیل شــرایط 

 بی ثبــات اقتصادی کشــور حجم ســپرده های جاری به شــدت افزایش یافته و به ۷۰ 
درصد رســیده اســت.این عضو هیئت مدیره دانشــگاه با اشــاره به گــزارش ناترازی 
بانک هــا از ســال ۱۳۹۸ تــا ۱۴۰۰ عنــوان کرد: بخش عمــده ای از نظــام بانکی 
 -بــه غیــر از برخــی بانک هــای دولتــی- بــا شــدت و ضعــف متفــاوت بــه

 نحوی با ناترازی مواجه هســتند؛ زیان انباشــته موجود در صورت های مالی بانک ها، 
نشــانی از ناتــرازی بانک اســت.معمارنژاد در خصــوص ناتــرازی »دارایی-بدهی« 
در نظــام بانکی اظهار کرد: در بررســی دارایــی نظام بانکــی، دارایی های منجمد و 
غیرمولــدی وجــود دارد که از محل این نــوع دارایی ها، درآمدی حاصل نمی شــود. 
تقریبــاً ۵ درصد از دارایی نظام بانکی شــامل دارایی های منجمــد مطالبات بانک ها 
 از دولت و شــرکت های دولتی اســت که معادل سود آن هرســاله به این دارایی های

 منجمد اضافه می شود.
وی در خصوص رقم این مطالبات منجمد بانکی ادامه داد: متأسفانه اجماعی در این 
بــاره بین بانک و دولت وجود ندارد .به طوری که در ترازنامه بانک ها بدهی دولت بیش 
از ۴۰۰ هزار میلیارد تومان گفته شــده؛ اما سازمان حسابرسی به عنوان متولی تعیین 
بدهی دولت حدود ۵۰ تا ۶۰ درصد این رقم را تأیید می کند. این اختلاف ناشی از نحوه 

شناسایی سود در نظام بانکی بر روی این بدهی ها است.

  تسهیلات غیرجاری، بیش از ۴ درصد دارایی نظام بانکی را بلعیده است
این عضو هیئت علمی دانشگاه با بیان اینکه دسته بعدی دارایی های منجمد به تسهیلات 
اعطایی غیرجاری مربوط است، گفت: ۴ درصد از دارایی نظام بانکی شامل این گروه است 
و البته باید گفت حدوداً ۷۰ درصد از تسهیلات پرداختی بانکی مربوط به قبل )به معنی 

نو و کهنه کردن تسهیلات( است و ۳۰ درصد مابقی تسهیلات پرداختی جدید است.
وی در مورد علت به وجودآمدن مطالبات غیرجاری تصریح کرد: این مسئله به دلیل 
عدم اعتبارسنجی مشتریان توسط بانک ها و اجبار بانک ها به پرداخت تسهیلات تکلیفی 
شکل می گیرد.معمارنژاد دسته بعدی از دارایی های منجمد را با درصد بین ۵ تا ۷ درصد 
مربوط به اموال غیرمنقول، تملیکی و سرمایه گذاری های بانکی دانست و گفت: حدود 
۲۰ درصد از دارایی نظام بانکی منجمد است که بخشی از ناترازی های بانکی از همین 

قسمت شکل می گیرد.

 ضرورت کارمزد محور شدن درآمد بانک ها
معمارنژاد با اشــاره به ناترازی »درآمد به هزینه« بانک ها بیان کرد: در دنیا به طور 

متوسط بین ۴۰ تا ۵۰ درصد از درآمد بانک ها از محل کارمزد و مابقی از طریق واسطه گری 
وجوه یا به عبارتی اعطای تسهیلات بدست می آید؛ اما در ایران حدود ۵۵ درصد از درآمد 
بانک ها ناشی از اعطای تسهیلات، ۷ درصد ناشی از سرمایه گذاری و حدود ۵ درصد از 
محل کارمزد است؛ بنابراین درآمد بانک ها باید به سمت کارمزد محور شدن حرکت کند.

وی بــا تأکید بر ثابت بودن کارمزد خدمات بانکی برای مدت زمان طولانی، علی رغم 
وجود تورم بالا به عنوان یکی دیگر از عوامل زیان دهی بانک ها گفت: وقتی مثلًا در طول 
۱۰ سال نرخ کارمزد خدمات بانکی ثابت است، ولی تورم افزایش می یابد، انتظاری جز 

افزایش زیان بانک ها نباید داشت.
عضو هیأت علمی دانشگاه با بیان اینکه نزدیک ۵۳ درصد از هزینه های بانک ها مربوط 
به ســود سپرده اســت، گفت: برخی از اوقات حتی سود سپرده پرداختی بانک از بهره 
تسهیلات دریافتی بیشتر بوده به همین خاطر این سود تحت عنوان هبه پرداخت می شود.

  ۷ هزار شعبه بانکی اضافی در کشور
این عضو هیئت علمی دانشگاه عنوان کرد: نزدیک ۲۵ درصد از هزینه های بانک به 
هزینه های اداری و عمومی مربوط می شــود؛ البته بخشــی از این رقم به نسبت بالای 

هزینه های شعب مازاد بانک ها برمی گردد.
عباس معمارنژاد، عضو هیئت علمی دانشگاه و معاون سابق بانک و بیمه وزیر اقتصاد 
در نشستی در رابطه با عوامل و راهکارهای ناترازی بانک ها گفت: بر اساس مطالعه انجام 
شــده در سال ۹۹ در کشور ۲۱ هزار شــعبه بانکی وجود داشته است؛ حال باتوجه به 
شــاخص های بین المللی پراکندگی، جمعیت و GDP، و همچنین این مســئله که ۹۲ 
درصد از تراکنش های نظام بانکی از طریق الکترونیکی انجام می شود و تنها ۸ درصد از 
مراجعات به صورت فیزیکی به شعبه است؛ بنابراین حدود ۷-۸ هزار شعب در نظام بانکی 
اضافی است.وی در همین باره ادامه داد: علاوه بر ارزش مکانی بالای این ۷-۸ هزار شعب 
اضافی در سر چهارراه ها، پرسنل آنها نیز هزینه های بالایی را به نظام بانکی وارد می کند.

   علت اصلی زیان ده بودن بانک های کشور چیست؟
معاون سابق بانک و بیمه وزیر اقتصاد در خصوص علت زیان دهی بانک های کشور 
توضیح داد: یکی از دلایلی که بانک ها زیان ده شدند، رقابت آن ها در جذب سپرده بوده 
است؛ اما به اعتقاد من، در واقع بانک ها در جذب زیان باهم رقابت می کردند. چون نرخ 
تسهیلات ۱۸ درصد ثابت شده بود، اما بانک ها با نرخ های بالاتر سپرده جذب می کردند، 

تا عدم تطابق زمانی سررسیدها را جبران کنند.

سهم سپرده های جاری از ۱۵ درصد به ۷۰ درصد رسیده است
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 همه مجوزهای تجارت و گمرکی باید
 ظرف یک هفته صادر شود

مریم لطفی      |   وزیر اقتصاد با اشاره به تاکید رئیس جمهور در جلسه هیات دولت، گفت: دستگاه ها مکلف شدند تمام مجوزها، استعلام ها 
و آزمایش ها در حوزه تجارت و گمرک را ظرف مدت هفت روز صادر کنند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

سال گذشته ۳.۵ درصد 
رشد اقتصادی از محل 
بهره وری بود

 بانکی ها بورس را مثبت کردند
بازار سرمایه امروز یک بازگشت از ناحیه منفی 
به مثبت را در انتهای معاملات شاهد بود که می 
توان به سبز بودن بازار در روز دوشنبه امیدوار بود.

شاخص کل بورس در انتهای معاملات امروز از 
منفی به مثبت تغییر جهت داده و توانست رشد 
۴۷۸۴ واحدی را ثبت کند، نمادهای زیر بیشترین 
تأثیر مثبت را بر شــاخص کل بورس داشــتند: 
وبملت، وتجارت، وپاسار، فارس، شستا، حکشتی.

نمادهــای خودرویی نیز بیشــترین تراکنش 
را از آن خــود کردند کــه در صدر آنان نمادهای 
خودرو خگستر هستند. بیشترین ارزش معاملات 
را گــروه خودرویی با ثبت رقــم ۱,۳۰۸ میلیارد 
 تومان )برابر میانگین هفتگی( به خود اختصاص

 داده اســت. پس از آن گروه های بانکی با ارزش 
معاملات ۱,۰۲۴ میلیــارد تومان )برابر میانگین 
هفتگــی( و فلزات اساســی بــا ارزش معاملات 
 ۸۸۴ میلیــارد تومان )برابــر میانگین هفتگی(

 قرار دارند.
ارزش معاملات خرد به عدد ۱۱,۱۶۶ میلیارد 
تومان رسید که قابل توجه نبوده و نشان از اقبال 
ســرمایه گذاران در این شرایط نمی دهد، ارزش 
معامــلات خرد عدد ۱۱,۱۶۶ میلیارد تومان را به 
ثبت رسانده است که نسبت به میانگین هفتگی، 
۱۸ درصد و نسبت به میانگین ماهانه ۳۲ درصد 

کاهش داشته است.
در یک هفته گذشته برآیند معاملات در بازار 
سهام، خروج نقدینگی حقیقی )فروش حقیقی به 
حقوقی( به ارزش ۲,۴۹۳ میلیارد تومان را نشان 
می دهــد. امروز نیز روند خروج نقدینگی حقیقی 
بــرای دومین روز متوالی با ثبت رقم ۱۰ میلیارد 
تومان همچنان ادامه دارد. در یک هفته گذشته 
بر شــدت خروج هم نســبت به میانگین ماهانه 

افزوده شده است.

   شــاخص کل بورس منفی اما شاخص 
هم وزن مثبت

در ابتــدای معاملات روز یکشــنبه نمادهای 
متوسط وضعیت بهتری نسبت به شاخص سازها 

دارند.
 شاخص کل بورس در ابتدای معاملات امروز 
با اصلاح حداقلی ۸۸۹ واحدی در شــاخص کل 
بورس مواجه شــده اما شــاخص هم وزن مثبت 
اســت، شاخص هم وزن رشد ۱۵۸۹ واحدی را تا 

این لحظه تجربه کرده است.
نمادهایی که بیشترین تأثیر مثبت را بر شاخص 
کل داشــته اند عبارتند از: وبملت، فولاد، کگل، 
شستا و وپاسار. نمادهای پی پاد، وبملت، ثبهساز، 
ثشاهد، خگستر و خودرو بیشترین تراکنش را از 

آن خود کردند.

   کدام گروه بورسی در شرایط فعلی برای 
سرمایه گذاران جذاب است؟

غفوری، کارشناس بازار سرمایه درباره آخرین 
وضعیت سرمایه گذاری در بورس و بهترین گروه 

این روزهای بورس توضیحاتی داد.
محمد غفوری کارشناس بازار سرمایه در درباره 
بهترین گروه های سرمایه گذاری بورس در شرایط 
فعلی، گفت: به نظر بنده اقبال سرمایه گذاران روی 

صنعت سیمان مثبت خواهد بود.
غفوری افزود: با توجه به نزدیکی فصل مجامع 
و تقسیم سود جذاب برخی شرکت های سیمانی 

درایور مثبتی برای این صنعت خواهد بود.
غفوری افزود: نکته مهم اینکه در فصل زمستان 
شاهد افزایش رقابت های سنگین قیمت سیمان در 
بورس کالا بودیم و تأثیر این مهم را در گزارشات 
ســال مالی صنایع ســیمان با افزایش حاشــیه 
 سودها و افزایش ســودآوری شرکت این صنعت 

خواهیم دید.

   عرضه اولیه  جدید در فرابورس قطعی شد
 عرضه اولیه سهام شــرکت »بهار رز عالیس 
جناران« با نماد »عالیس« روز شــنبه )۶ خرداد 

ماه( در فرابورس انجام می شود.
 عرضه سهام شرکت های جدید )عرضه اولیه( 
همواره مورد توجه اهالی بازار ســرمایه قرار دارد، 
زیرا تاکنون بیش از ۹۰ درصد از عرضه اولیه هایی 
که در بورس انجام شده، سودآور بوده اند به همین 
دلیل این اقدام همیشه در بورس برای فعالان بازار 

جذابیت داشته است.
آگهی عرضه اولیه سهام شرکت »بهار رز عالیس 
جناران« با نماد »عالیس« منتشر شده است که 
مطابق آن روز شــنبه )۶ خرداد ماه( ســهام این 

شرکت به شیوه ترکیبی عرضه خواهد شد.
در ادامــه تعــداد کل ســهام قابــل عرضه، 
۳۰۰میلیون و ۱۲ هزار ســهم معادل ۱۲ درصد 

از کل سهام شرکت اعلام شده است.
همچنین حداکثر تعداد سهام قابل خریداری 
توسط هر کد در مرحله اول، یک میلیون و ۴۲۹ 
هزار ســهم خواهد بود و حداکثر تعداد ســهام 
قابل خریداری توسط هر شخص حقیقی و حقوقی 

در مرحله دوم ۵۰۰ سهم است.
هنگامی که ســهام شرکتی برای نخستین بار 
در بورس عرضه می شود، به روز اول عرضه سهام، 
»عرضه اولیه« گفته می شــود. در این روز درصد 
مشــخصی از کل سهام شرکت برای نخستین بار 
از طریق بورس یا فرابورس توسط سرمایه گذاران 

خریداری می شود.

رییس سازمان ملی بهره وری گفت: برآورد ۹ ماهه سال ۱۴۰۱ حاکی از این است که ۳.۵ درصد رشد اقتصادی از محل بهره وری بوده است.
میرسامان پیشوایی در همایش ملی بهره وری اظهارداشت: شاخص متوسط استفاده انرژی در ایران ۲.۵ برابر جهانی است و در زنجیره تامین کشاورزی ۲۵ تا ۳۰ درصد آب کشور هدر 

می رود.
وی بیان کرد: در برنامه ششم توسعه مقرر شد که ۲.۸ درصد رشد اقتصادی از محل بهره وری باشد که در پایان برنامه تنها ۰.۴ درصد محقق شد.

رییس سازمان ملی بهره وری اظهار داشت: مخالف این هستم که دولت باید بهره وری را ارتقا دهد زیرا حکمرانی می تواند یک مداخله کلیدی داشته باشد و آن این است که کاری کند 
بهره وری نفع داشته باشد.وی با اشاره به برنامه ۶ توسعه گفت: در برنامه ششم توسعه حوزه ارتباطات بهره وری بالا و در حوزه نفت و گاز بهره وری پایین داشتیم و دلیل آن این است که در 

حوزه ارتباطات رقابت بالا و قوانین دست و پاگیر کم بود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/03/02
شماره : 1408

فروشندگان مسکن دست به تخفیف شدند
گزارش های میدانی از بازار مسکن در مناطق مختلف پایتخت، 
حاکی از آن اســت که با افت قیمت دلار و البته اجرای مالیات 
بر عایدی ســرمایه، قیمت اعلامی مســکن از سوی ملاکان پای 
معاملــه افت ۱۵ تــا ۳۰ درصدی دارد و ایــن روند تخلیه تورم 

انتظاری ادامه دارد.
بازار مسکن در طی سال های اخیر همزمان با ورود تقاضاهای 
سرمایه ای به بازاری مشابه ارز، سکه و طلا تبدیل شده و نوسانات 

قیمتی این بازار نیز مشابه بازارهای یاد شده انجام می شود.
در حالی که خلا آماری بانک مرکزی موجب شــده است که 

اطلاعاتی از قیمت روز بازار مسکن در تهران و شهرستان ها در دسترس نباشد، اما اطلاعات میدانی از بازار مسکن بیانگر آن است 
که همزمان با ریزش قیمت دلار و اجرای قانون مالیات بر عایدی سرمایه، قیمت معاملات مسکن نیز با کاهش مواجه شده است.

بررسی خبرنگار فارس از چندین منطقه تهران حاکی از آن است که در بازار فعلی مسکن، خریداری وجود ندارد و به نوعی 
با یک رکود سنگین با محوریت کاهش تقاضا مواجه هستیم.

در این بازار بســیاری از فروشــندگان ملک، قیمت های بالایی را ارائه می دهند، اما زمانی که با بازار واقعی مواجه می شــوند، 
متوجه می شــوند که این قیمت های منطقی نیست، برای مثال فروشنده ای تحت تدثیر فضاسازی سایت ها، قیمت ملک خود را 
برای هر متر ۶۵ میلیون تومان گذاشته بود، اما در پای معامله و زمانی که متوجه واقعیت قیمت ها شده بود این واحد مسکونی 

را به قیمت هر متر ۵۰ میلیون تومان به فروش رساند.
بررسی ها از چندین دفتر معاملات املاک در منلطق مخاف پایتخت نشان می دهد یک هفته اخیر میان قیمت اعلامی و قیمت 
معامله برای املاک، شاهد افت قیمت بین ۱۵ تا ۳۰ درصدی بوده ایم و بخشی از تورم شکل گرفته ناشی از افزایش نرخ ارز در 
بازار مسکن در حال تخلیه شدن است.به گفته کارشناسان مسکن، افرادی که برای دلالی به بازار مسکن مراجعه می کنند، قطعا 
زیان می بینند، از ســوی دیگر تصویب قانون مالیات جدید می تواند ریســک سرمایه گذاری را بالا ببرد. همزمان با کاهش قیمت 
مســکن به واســطه کاهش قیمت دلار، پیش بینی می شود، با اجرای قانون مالیات بر عایدی سرمایه قیمت مسکن سیر کاهشی 

خود را ادامه دهد و میزان تورم انتظاری خود را تخلیه کند.

:مصوبــه هیات وزیران برای افزایش ۲۷ درصدی مســتمری 
بازنشستگان تامین اجتماعی نســبت پایان اسفند ماه ۱۴۰۱ از 

سوی معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شد.
افزایش ۲۷ درصدی حداقل دســتمزد، حقوق بازنشســتگان 
و مســتمری بگیران برای ســال ۱۴۰۲ تصویب شــد. در همین 
زمینه در میانه ماه اردیبهشــت میرهاشــم موسوی، مدیرعامل 
ســازمان تأمین اجتماعی اظهار کرده بود که مابه التفاوت افزایش 
حقوق فروردین همزمان با حقوق اردیبهشــت به بازنشستگان و 

مستمری بگیران عزیز پرداخت می شود
آنطور که موسوی خبر داده بود، برای سایر سطوح بالاتر از حداقل مستمری، میزان افزایش سال ۱۴۰۲ به میزان ۲۱ درصد 

مستمری آنان در پایان اسفند ۱۴۰۱ به علاوه مبلغ ثابت دو میلیون و ۵۰۷ هزار و ۸۸۰ ریال خواهد بود.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی گفته بود که برای کمک به معیشــت بازنشســتگان، در ســال جاری کمک های جنبی 
مستمری بگیران افزایش بسیار خوبی دارد و مبلغ بن مستمری بگیران و کمک هزینه مسکن بازنشستگان و مستمری بگیران به 

میزان ۲۱ درصد افزایش یافته است.
این در حالیســت که حقوق پایه کارگران برای ســال ۱۴۰۲ در آخرین نشست شورای عالی کار در سال ۱۴۰۱ بدون در نظر 
گرفتن مزایا و بدون سابقه کار حداقل پنج میلیون و ۳۰۸ تومان تعیین شد.در حالی که در روزهای گذشته سازمان تامین اجتماعی 
اعلام کرده بود که فرایند پرداخت حقوق ماه اردیبهشت  بازنشستگان و مستمری بگیران این سازمان مطابق روال معمول و اعلام 
قبلی، از بیستم اردیبهشت با اعمال افزایش حقوق آغاز شده امروز در خبری پایگاه اطلاع رسانی دولت از ابلاغ افزایش مستمری 
بازنشســتگان تامین اجتماعی توسط معاون اول خبر داده اســت.آنطور که اعلام شده، از تاریخ ۱/۱/۱۴۰۲ کلیه مستمری های 
بازنشستگی، از کارافتادگی و مجموع مستمری بازماندگان مشمولین قانون تامین اجتماعی که تا پایان سال ۱۴۰۱ برقرار شده 
است برای دریافت کنندگان حداقل مستمری به میزان چهل و یک میلیون و هفتصد و نود و هفت هزار و پانصد )۴۱.۷۹۷.۵۰۰( 
ریال و مشمولین از کارافتادگی جزئی و سایر افرادی که مستمری آنان به نسبت سنوات پرداخت حق بیمه برقرار شده، به میزان 

۲۷ درصد مستمری آنان در پایان اسفند ماه ۱۴۰۱ افزایش پیدا می کند.

خبر خوب برای مستمری بگیران تامین اجتماعی

 بر اســاس اعلام وزارت امور اقتصادی و دارایی، سید احسان خاندوزی با اشاره به گزارش رئیس 
جمهور در جلسه هیأت دولت درباره صرف زمان طولانی در بعضی دستگاه ها برای صدور مجوزها و 
پاسخ به استعلامات اظهار داشت: طبق گزارش رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت، علیرغم اینکه 
هیئت مقررات زدایی و تسهیل محیط کسب و کار مصوب کرده که در بسیاری از زمینه ها از جمله در 
حوزه تجارت خارجی و گمرکی، دستگاه ها باید حداکثر ظرف مدت هفت روز پاسخ مجوزهای لازم، 
استعلام ها و آزمایش های لازم برای کالاهای تجاری کشور را صادر کنند تا فعالان اقتصادی ما کمتر 
در مسیر فعالیت اقتصادی و تجارت معطل بمانند، متأسفانه تعدادی از دستگاه های اجرایی کشور از 
این بازه زمانی هفت روزه تخطی کردند؛ بعضی از دستگاه ها به طور متوسط ۱۳ و بعضی بالاتر تا ۱۷ 
روز زمان پاسخ دادن به مجوزهای حوزه تجارت و گمرکی کشور را طولانی کرده بودند که با دستور 

رئیس جمهور مکلف شدند که این بازه زمانی را به همان هفت روزه مصوبه قانونی کاهش دهند.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: در رابطه با تعداد بخشنامه های متعددی که در حوزه تجارت خارجی و 
گمرک صادر می شود، از آنجایی که یکی از گلایه های رهبری در جلسه با کارآفرینان همین تعدد، تکثر 
و تغییر متناوب آئین نامه ها، بخشنامه ها و دستورالعمل ها بود امروز گزارشی در هیأت وزیران ارائه شد.

خانــدوزی ادامه داد: بر اســاس این گزارش رویه های معیــوب مانع تولید از جمله بخش نامه ها، 
آئین نامه ها که در دو ماه اول ســال گذشــته ۵۵ مورد در حوزه تجاری و گمرکی کشــور و توسط 
دســتگاه های مختلف از جمله وزارت صمت، وزارت جهاد و همه دستگاه حوزه تجارت بوده، به ۳۱ 

مورد کاهش پیدا کرد.
وی همچنین گفت: دستور رئیس جمهور این بود که در ۱۰ ماه باقیمانده امسال برای محقق شدن 
کامل هدف رشد تولید باز هم باید این عدد کمتر شود و فعالان اقتصادی بتوانند به شکل کاملًا پیش 

بینی پذیر در تقویم زمانی مشخص بخشنامه ها و آئین نامه ها را داشته باشند.
وزیر اقتصاد درباره تسهیل مجوزهای کسب و کار نیز اظهار کرد: ۵۰ مجوز دستگاه های اجرایی 
مجوزهایی هستند که نیازمند تأیید نیست و صرفاً ثبت درخواست برای صدور مجوز کفایت می کند 
و در مورد ســایر مجوزها هم فقط برای مواقعی که به جهت طولانی شــدن مســئله استعلام های 
دستگاه های احراز هویت یا حوزه نظام وظیفه و دستگاه هایی از این دست به طول می انجامد، ممکن 

است که زمان صدور اندکی طولانی شود.
خاندوزی همچنین یادآور شد: اتفاق بسیار مهمی که از روز ۲۸ اردیبهشت ماه در حوزه مجوز آغاز 
شد که می تواند فصل جدیدی در مساله تسهیل صدور مجوزها باشد این است که دیگر هیچ دستگاهی 
اجازه این را ندارد که بخشنامه و دستورالعملی را صادر کند مگر اینکه در درگاه ملی مقررات کشور 
ثبت شده باشد؛ بنابراین هر کدام از دستگاه های اجرایی کشور اگر بخواهد آئین نامه و دستورالعمل 

را صادر کند و در آنجا ثبت نکرده باشند نافذ نیست و لازم الاجرا نخواهد بود.
وی یادآور شد: این حکم ۱۲ ساله و بر زمین مانده از سال ۱۳۹۰ که قانون بهبود محیط کسب 
و کار این الزام را ایجاد کرده بود تا امروز به جهت اینکه ضمانت اجرا نداشت به تأخیر افتاده بود و 
از همین جهت می تواند یکی از خبرهای خوشــی باشد که تولیدکنندگان، تجار، فعالان اقتصادی و 
صادرکنندگان کشور به عنوان یک نقطه عطف در مسئله مقررات گذاری و مقررات زدایی با آن مواجه 
می شوند و در جامه عمل پوشاندن به شعار پیش بینی پذیر کردن اقتصاد که آقای رئیس جمهور هم 

در برنامه های اقتصادی به آن اشاره کردند، مؤثر است.

نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار، یک جانبه گری دولت در بررسی و اصلاح 
قانون کار را اقدام نادرســتی خواند و بررســی مجدد اصلاحات این قانون در شورای 

عالی کار را خواستار شد.
در پیش نویس لایحه اصلاح موادی از قانون کار، ســقف قراردادها ۴ سال تعیین 
شــده اســت؛ یعنی اگر کارگری به مدت ۴ سال در محلی کار کند، بعد از این مدت، 
قرارداد او از موقت به دائم تبدیل می شــود. از طرفی با تغییر در ماده ۲۷ این قانون، 

شرایط اخراج کارگران در صورت قصور آسان تر شده است.
لزوم اصلاح برخی از مواد قانون کار، قانون تأمین اجتماعی و بیمه بیکاری با همکاری 
بین دولت و سایر شرکای اجتماعی یعنی کارگران و کارفرمایان، موضوعاتی هستند که 
از مدت ها پیش مورد توجه قرار گرفته اند؛ اما تاکنون اجرایی نشده اند. طبق اظهارات 
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار، روزهای پایانی سال گذشته اصلاح قانون کار 

در دستور قرار گرفت اما بدون حضور شرکای اجتماعی دنبال شد.
اصغــر آهنی هــا در گفت وگو با »اتاق ایــران آنلاین« ضمن انتقــاد از رویه یک 
جانبه گارایانه دولت در بررسی و اصلاح قانون کار، خواستار توقف بررسی ها بر اساس 
این متد شد و گفت: اصلاحاتی که توسط دولت روی این قانون قرار گرفته بیشتر به 

امنیت شغلی و نوع قراردادها مربوط می شود که نه بخش کارفرمایی و نه کارگری با 
این نوع اصلاحات موافق نیستند.

آهنی هــا مهم ترین ایــراد موجــود را بی توجهی دولت به لزوم حضور شــرکای 
اجتماعی اش در روند بررسی مشکلات این قانون عنوان کرد و افزود: قانون این قدرت 
را دارد که در صورت تدوین درست و دقیق، روابط بین کارفرما و کارگر که در ارتباط 

دائم با یکدیگر هستند را مدیریت کند. متاسفانه اصلاحاتی که در قانون کار توسط دولت 
صورت گرفته این مهم را محقق نمی کند و بنابراین مورد اعتراض هر دو طرف قرار دارد.

به باور او روابط بین کارگر و کارفرما دو طرفه اســت و با رویکرد درســت دولت 
این رابطه می تواند مؤثر و کارساز باشد؛ درصورتی که این نگاه از طرف دولت رعایت 
نشود، کارگران و کارفرمایان در مقابل هم قرار می گیرند که این موضوع به نفع محیط 

کسب وکار نیست.
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار معتقد است به همان میزان که طبق قانون، 
کارگر آزادی عمل دارد، کارفرما نیز باید آزادی عمل داشــته باشــد. در حال حاضر 
کارگران تعهد کافی برای ادامه کار تا پایان قرارداد ندارند و می توانند تا قبل از اتمام 
قراداد، ترک کار کنند؛ بنابراین در اصلاحاتی که از طرف جامعه کارفرمایی پیشنهاد 
می شود تعریف دقیق تر از روند ترک کار است. اصلاح در فصل ۶ قانون کار نیز یکی 

از موضوعاتی است که طرف کارفرمایان دنبال می شود.
او ادامه داد: طبق اصلاحی که در پیش نویس از طرف دولت صورت گرفته ماده ۲۷ 
تغییر کرده و بر اســاس آن شرایط برای اخراج کارگر در صورت قصوری که مرتکب 
شده برای کارفرما آسان تر شده که از طرف نمایندگان کارگران مورد اعتراض است.

بر اســاس دستور رئیس جمهور به وزارت جهاد کشاورزی مبنی بر رسیدگی آنی 
به مســاله گندم کاران، جلسه شورای قیمت گذاری تشکیل شد اما پس از ۳ ساعت 

مذاکره، بدون نتیجه پایان یافت.
تعیین قیمت جدید خرید تضمینی گندم از بهمن ســال گذشــته مطرح شد اما 
همچنان بدون نتیجه باقی مانده است. پس از رایزنی های بسیاری که نمایندگان گندم 
کاران با مسؤولان دولتی و مجلس شورای اسلامی داشتند اردیبهشت امسال نخستین 

جلسه شورای قیمت گذاری محصولات اساسی کشاورزی برگزار شد.
روند تعیین نرخ جدید محصولات کشاورزی به این گونه است که در سال زراعی 
جدید مشخص شده و بدون تغییر، یک سال ثابت باقی می ماند. سال گذشته با جهش 
نرخ دلار و گران شدن هزینه کالاها و خدمات، گندم کاران درخواست افزایش مجدد 
قیمت گندم پیش از ســال زراعی )شهریور ۱۴۰۲( داشتند. با وجود اینکه خبرها از 
ســوی برخی اعضای شــورا حاکی از تعیین قیمتی بین ۱۶ تا ۱۷ هزار تومان در هر 

کیلو بود، سرپرســت وزارت جهاد کشــاورزی به عنوان رئیس شورای قیمت گذاری 
محصولات اساسی کشاورزی ۱۷ اردیبهشت نرخ ۱۵ هزار تومان را اعلام و ابلاغ کرد.

گندم کاران ناراضی دوباره موضوع را طی ارسال نامه ای سرگشاده به رهبر معظم 
انقلاب و رئیس جمهوری خواهان رسیدگی به مساله شدند. در نهایت ابراهیم رئیسی 

طی دستوری خواستار پیگیری آنی قیمت گندم و تعیین تکلیف آن شد.
علی قلی ایمانی، مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران از تشــکیل جلسه شورا قیمت 
گذاری محصولات اساسی کشاورزی عصر روز گذشته ۳۱ اردیبهشت خبر داد و به مهر 
گفت: بر اساس دستور رئیس جمهوری به وزارت جهاد کشاورزی مبنی بر رسیدگی 
آنی به مســاله گندم کار، جلسه شورا تشکیل شد اما پس از ۳ ساعت مذاکره، بدون 

نتیجه پایان یافت.
وی افزود: تعداد زیادی از اعضا خواســتار اعلام قیمت به دست آمده از آنالیز نرخ 
تمام شده گندم شدند اما ۳ عضو دولتی )سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور، وزارت 

جهاد کشاورزی و وزارت امور اقتصادی و دارایی( نپذیرفتند و خواستار استخراج دوباره 
قیمت تمام شده این محصول شدند.

وی ادامه داد: به این ترتیب مقرر شــد برای راســتی آزمایی درباره مبلغ ۱۷ هزار 
تومان معاونت زراعت وزارت جهاد کشاورزی به همراه مرکز پژوهش های این وزارتخانه 
قیمت گندم را مجدداً از تمام اســتان ها به دست آورده و با قیمت اعلامی بنیاد ملی 
گندم کاران مورد ســنجش قرار گیرد. ســپس این سه بخش )معاونت زراعت، مرکز 
پژوهش ها و بنیاد ملی گندم کاران( رایزنی کرده و با توجه به هزینه تولید و میانگین 
عملکرد گندم کاران کشور، جمع بندی انجام شده و عدد نهایی در اختیار شورا قیمت 

گذاری قرار گیرد. سپس مجدد رأی گیری شود.
ایمانی در ادامه سخنان خود با اشاره به تأخیر پرداختی های خرید تضمینی گندم 
عنوان کرد: تا امروز بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان گندم تحویل دولت شده اما فقط 

حدود ۱۱ هزار میلیارد تومان پرداخت شده است.

اصلاح یک جانبه قانون کار مورد تأیید کارگران و کارفرمایان نیست

قیمت خرید تضمینی گندم در هاله ای از ابهام
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کشاورزی 

 جلسه هوشمند سازی وتله 
متری شبکه توزیع آب شهر 

بوشهر برگزار شد

سید مجتبی خیام نکویی در نشست خبری خود به مناسبت روز جهانی 
تنوع زیســتی در پاسخ به ایرنا درباره نسخه پشتیبان ذخایر ژنتیکی افزود: 
علیرغم اینکه قانون خوبی در حفظ ذخایر ژنتیکی گیاهی و جانوری کشور 

داریم اما با خلا نسخه پشتیبان ذخایر ژنتیکی روبرو هستیم.
معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه نسخه پشتیبان ذخایر ژنتیکی 
می تواند گونه های منحصربه فرد هر کشــور را بین ۲۰۰ تا ۴۰۰ سال برای 
نســل های آینده حفاظت کند اظهار داشــت: این اقدام از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است تا جایی که اکثر کشورهای پیشرفته دنیا برای حفظ ذخایر 
ژنتیکی خود اقدام به ایجاد نسخه پشتیبان می کنند به طور مثال بانک ژن 

پشتیبان نروژ در سیبری فعال است و یا برزیل نسخه پشتیبان قوی دارد.

 خلأ قانونی حضور محققان و پژوهشگران تحقیقات کشاورزی 
در فعالیت های عمرانی

خیام نکویی گفت: بخشی از تنوع زیستی گیاهی و جانوری با وجود تغییر 
اقلیم و فعالیت های عمرانی در معرض خطر قرار دارد که برای این مهم باید 
لزوماً قانونی وجود داشته باشد که محققان و پژوهشگران بخش تحقیقات 
کشاورزی در تیم های عمرانی جهت حفظ تنوع زیستی حضور داشته باشند.

وی افزود: اکنون کشور با این خلاف قانونی روبروست بنابراین شاهد هستیم 
برخی فعالیت های عمرانی مانند جاده سازی، راه، اتوبان، احداث کارخانجات 
موجب آسیب تنوع زیستی برخی مناطق شده است برای جلوگیری از این 
معضل باید تیم های تحقیقاتی در فعالیت های عمرانی حضور داشته باشند تا 
بهره برداری ها به شکل مدیریت شده و با جدیدترین تکنولوژی ها انجام شود.

  ایران جز ۸ کشور دارای تنوع زیستی در دنیا
رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی با تاکید بر اینکه تنوع 

زیستی اصل حیات است، گفت: ایران از لحاظ ذخایر ژنتیکی و تنوع زیستی 
جز کشورهای ثروتمند تلقی می شود تا جایی که جز ۸ کشور دارای تنوع 
زیستی در دنیا به شمار می رود که این سرمایه با ارزش برای نسل های فعلی 
و آینده است.وی با اشاره به اینکه تنوع زیستی موجب امنیت غذایی پایدار 
می شود، افزود: ایران با دارا بودن حداقل ۸۳۰۰ گونه گیاهی که ۲۴۰۰ گونه 
آن بومی ایران است و نیز ۲۲۰۰ گونه گیاهان دارویی، ۲۰۰ گونه پستاندار، 
۵۰۰ گونه پرنده، ۱۰۰۰ گونه ماهی )آب های خلیج فارس، دریای عمان و 
دریای خزر(، ۱۱ گونه خزنده دریایی، ۲۰ گونه پستاندار دریایی، ۲۴۰ گونه 

خزنده و ۲۲ گونه دوزیست از متنوع ترین تنوع زیستی در جهان است.
وی تصریح کرد: بنابراین حفظ تنوع زیستی گیاهی و جانوری در تامین 
امنیت غذایی پایدار، آب شیرین، مواد خام، خدمات فرهنگی، تفریحی، هنر، 

طراحی و زیبایی شناختی تاثیر دارد.
رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی با اشاره به اینکه در 
سال ۱۹۹۲ قانون حفاظت از تنوع زیستی در دنیا تثبیت شد گفت: ایران 
نیز در ســال ۱۳۷۵ به کنوانسیون تنوع زیستی ملحق شد و وزارت جهاد 
کشــاورزی، مرجع تنوع زیســتی در کشور شناخته شده است که سازمان 

تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی اجرای آن را برعهده دارد.
وی افزود: همچنین ایران به دلیل داشــتن منطقه داغ تنوع زیستی در 
جنگل های هیرکانی جز بین ۲۰ تا ۳۰ کشور دارای مناطق داغ تنوع زیستی 

در دنیا محسوب می شود که از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
خیام نکویی اضافه کرد: از مجموع ۱۳ اقلیم درجهان ایران دارای ۱۱ اقلیم 
است و به طور هم زمان ۴ اقلیم را در طول سال داریم که از ۳۶۶ روز در سال 
۳۰۰ روز آن آفتابی اســت.معاون وزیر جهاد کشاورزی عوامل تهدیدکننده 
تنوع زیســتی و اکوسیستم را اجرای طرح های توسعه ای، ساخت اتوبان ها، 
جاده سازی، احداث صنایع و کارخانجات، ایجاد پروژه های برق و گاز دانست 

و اظهار داشت: اجرای این پروژه ها بدون مطالعه می تواند تنوع زیستی را با 
مخاطرات جدی روبرو کند.

خیــام نکویی، چرای بی رویه دام ها از مراتع و تغییرات اقلیمی را از دیگر 
عوامل تهدید کننده برشمرد و گفت: چرای دام در مراتع کشور باید متناسب 

با ظرفیت ها باشد.
به گفته وی، افزایش دما، کاهش بارندگی ها، طوفان، فرســایش ناشی از 
بروز ســیل باعث کاهش تنوع زیستی می شود که به مدیریت مسئولان امر 

بستگی دارد تا کمترین آسیب وارد شود.

  انقراض ۷۶ گونه جانوری به دلیل تغییرات اقلیم
رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی، با اشاره به گونه های 
در حال انقراض افزود: اکنون گونه های جانوری شیر و ببر مازندران منقرض 
شده و طبق اعلام سازمان حفاظت محیط زیست ۷۶ گونه در فهرست انقراض 
و یا لیســت قرمز قرار دارد که ۱۹ گونه آن پستانداران، ۲۷ گونه پرنده، ۱۶ 

گونه خزنده، ۴ گونه دوزیست، ۱۰ گونه ماهی است.
وی اضافه کرد: مجلس شورای اسلامی در سال ۱۳۹۷ قانونی را تصویب 
کرد که در ذیل این سازمان مرکز ملی مدیریت منابع ژنتیکی راه اندازی شد 
و هدف از تصویب آن حفاظت، دسترسی و بهره برداری از منابع ژنتیکی است 
تا این منابع ســاماندهی شود.وی از اقداماتی که برای مقابله با کاهش تنوع 
زیستی در کشور انجام می شود، گفت: نخستین اقدام حفاظت ذخایر ژنتیکی 
در رویشگاه ها و زیستگاه های طبیعی است که در بخش منابع طبیعی ۱۵۳ 
ایستگاه و ۸۱ ایستگاه تحقیقاتی داریم که مهم ترین رسالت اینها این است 

که از اکوسیستم های جنگلی، مرتعی و بیابانی پژوهش کنند.
خیام نکویــی ادامه داد: مهم تعداد ذخیره گاه های جنگلی ما در مناطق 
هیرکانی اســت که ۲۱ هزار هکتار در ۶۷ قطعه و در خارج از شــمال یک 
میلیون و ۱۷۰ هزار هکتار شده است که شامل مناطق زاگرس هم می شود.

بــه گفته وی، در حــوزه حفاظت محیط زیســت مناطــق چهارگانه 
داریــم، مانند پــارک ملی ۳۲ منطقه به وســعت ۲ میلیــون هکتار، اثر 
ملی ۴۰ منطقه به وســعت ۴۱ هــزار هکتار، پناهــگاه حیات وحش ۵۴ 
 منطقه به وســعت ۶ میلیون هکتار و مناطق حفاظت شــده ۱۸۳ منطقه

 به وسعت ۱۰ میلیون هکتار است.

  وجود ۷۳ هزار نمونه در بانک ژن زراعی معتبر ایران
معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: همچنین بانک ژن زراعی ایران جزو ۱۰ 

بانک ژن بزرگ دنیا است و ۷۳ هزار نمونه در این بانک نگهداری می شود.
وی با بیان اینکه ذخایر ژنتیک در ایران از تمام کشورهای اروپایی بیشتر 
است، افزود: بانک ژن منابع طبیعی هم با ۴۹ هزار نمونه جنگلی، مرتعی و 
بیابانی موجود است که علاوه بر آن، هرباریوم و کلکسیون های گیاهی وجود 
دارد که ۴ هزار گونه زنده در باغ ملی گیاه شناسی، و ۴ میلیون و ۴۰۰ هزار 

نمونه بانک ژن برای حشرات و جانوران زیان آور وجود دارد.
به گفته وی، همچنین در این مراکز ۵۸۰۰ نمونه ذخایر )دی ان ای( دام 
و طیور نگهداری می شــود.خیام نکویی، درباره خسارت های احتمالی تنوع 
زیستی ناشی از پروژه اخیر کریدور شمال به جنوب گفت: در هیچ پروژه ای 
نظر سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی خواسته نمی شود و اصلًا 
مسئولان درک درستی از میزان خطراتی که احداث چنین پروژه هایی برای 
تنوع زیستی و امنیت غذایی می تواند داشته باشد، ندارند.وی افزود: در حالی 
که اگر در اجرای این پروژه ها اگر نظرات محققان و پژوهشگران ما را بخواهند، 
میزان خسارت تنوع زیستی و تخریب محیط زیست به صفر یا حداقل می رسد.

رییس ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی درباره اظهارنظر 
کنوانســیون تنوع زیســتی درباره تولید محصولات تراریخته اظهار داشت: 
طبق نظر کنوانسیون، تولید چنین محصولاتی باید با حداقل تاثیر منفی به 
تنوع زیستی صورت گیرد و از آنجایی که هیچ محصولی تاکنون به مرحله 

رهاسازی نرسیده است، تولید محصولات تراریخته هم نداریم.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی درباره جذب فارغ التحصیلان پســادکترا 
افزود: سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی آمادگی دارد که از بین 
فارغ التحصیلان رشته پسادکترا ۴۰۰ نفر از آنها را جذب کند که متقاضیان 
می توانند به مراکز تحقیقاتی کشور و یا سایت صندوق حمایت از پژوهشگران 

کشاورزی مراجعه کنند.

مزدک جمشیدی    |    رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی یکی از خلأهای بخش تحقیقات کشاورزی را نبود نسخه پشتیبان ذخایر ژنتیکی کشور 
دانست و گفت: برای ایجاد نسخه پشتیبان ذخایر ژنتیکی کشور نیازمند ۵ هزار میلیارد تومان اعتبار هستیم.

 از اقداماتی که برای مقابله 
با کاهش تنوع زیستی 

در کشور انجام می شود، 
گفت: نخستین اقدام 

حفاظت ذخایر ژنتیکی در 
رویشگاه ها و زیستگاه های 

طبیعی است که در بخش 
منابع طبیعی ۱۵۳ ایستگاه 

و ۸۱ ایستگاه تحقیقاتی 
داریم که مهم ترین رسالت 

اینها این است که از 
اکوسیستم های جنگلی، 
مرتعی و بیابانی پژوهش 

کنند.

نسخه پشتیبان ذخایر ژنتیکی کشور نیازمند ۵ هزار میلیارد 
تومان اعتبار است

  روابط عمومی فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان 
موفق به کسب رتبه برتر شد

در جشنواره ارزیابی عملکرد روابط عمومی  دستگاه های 
اجرایی استان، روابط عمومی فرهنگ و ارشاد اسلامی 

گلستان موفق به کسب رتبه برتر شد.
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلســتان -  به گزارش 
روابط عمومــی اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
گلســتان، همایش روابط عمومی  دستگاه های اجرایی 
استان گلستان با حضور اســتاندار گلستان و جمعی از 

مسئولان، در استانداری گلستان برگزار شد.
در این جشنواره، مدیرکل و مسئول روابط عمومی اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان پس از ارزیابی های 
به عمل آمده و با رأی هیــات داوران، به عنوان رتبه برتر 

اعلام شدند و از آن ها تقدیر به عمل آمد.
در این مراسم استاندار گلســتان،گفت: باید با همدلی، 
اتحاد و انسجام چشم انداز توسعه اســتان را در ذهن، 
فکر، روح و روان آحاد مردم، مدیران، کارشناسان و سایر 

نیروهای دستگاه های مختلف را با هم محقق کنیم.
علی محمد زنگانه بیان کرد: جامعه ای که هدف نداشته 
باشد و با وحدت حرکت نکند، پیشرفت و توسعه نخواهد 

داشت و کارها بیشتر شعاری جلوه داده می شود.
وی خاطرنشــان کرد: روابط عمومی ها ضمن گسترش 
اسناد بخشی مرتبط با دستگاه خود در انعکاس اسناد 

توسعه ای دیگر بخش های استان تلاش کنند.
استاندار گلستان گفت: با اطلاع رسانی دقیق و به موقع 
می توان همراهی افکار عمومی را برای اجرای درســت 
سیاست های توسعه ای استان همراه کرد.زنگانه افزود: 
اقدامات روابط عمومی ها باید بهره گیری از فناوری های 
نوین، رشد و پیشرفت داشــته باشد.یادآوری می شود، 
این رویداد بر مبنای ارزیابی عملکرد روابط عمومی ها در 
شاخصه های ارتباط با رسانه، حضور فعال در رسانه های 
نوین و بســترهای مجازی، میزان تولید انواع محتوای 
متنی، میزان تولید محتوای عکسی و گرافیکی، میزان 
تولید محتــوای صوتی و تصویــری و اقدامات خلاقانه 
و نوآورانه بوده اســت. همچنین برای نخســتین بار، 
۶۸ دستگاه شــامل ۴۵ اداره کل، ۱۱ فرمانداری و ۱۲ 

شهرداری در این جشنواره شرکت کردند.

  افزایش ۷۰ درصدی تولید گونه های جنگلی و 
بومی در نهالستان ها

 مجری طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت اعلام 
کرد: تولید گونه های جنگلی و بومی در نهالستان های 
کشور بیش از ۷۰ درصد نسبت به سال گذشته افزایش 

داشته است.
رضا احمدی  افزود: ما تدابیری اندیشیده ایم که استان ها 
به تولید گونه های جنگلــی و بومی در مناطق مختلف 
روی آورنــد و با اقدامــات صورت گرفتــه پیش بینی 
می کنیم تولید نهال های جنگلی و بومی در سال ۱۴۰۲ 

چشمگیر شود.
مجری طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت اظهار 
داشت: اکنون بیش از ۱۰۰ گونه درختان جنگلی و چند 
منظوره بومی و متناسب با رویشگاه های مختلف کشور 

در حال تولید است.
وی ادامه داد: بذرگیری از نیمه دوم ســال ۱۴۰۱ آغاز 
شــده و امســال برنامه ریزی کرده ایم که بذرگیری ها 
متناسب با شرایط رویشی و زیستی هر گونه با سرعت 

بیشتری انجام شود.
احمدی تصریح کرد: با افزایش تولید و کاشت نهال های 
جنگلی و بومی دغدغه مردم درباره نیاز آبی این نهال ها 

کاهش می یابد.
وی شــیوع آفات و بیماری ها را از دیگــر دغدغه ها در 
زمینه طرح کاشــت یک میلیارد درخــت عنوان کرد 
و گفت: شــیوع آفات و بیماری ها با کاشــت گونه های 
غیربومی افزایش می یابد، اما با کاشت گونه های بومی 
می تــوان آفــات و بیماری ها را کنترل کــرد و ضریب 

حفاظت در جنگل کاری های طبیعی را بالا برد.
مجری طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت توضیح 
داد: هر گونه جنگلی مامن و زیستگاه آفات و بیماری های 
خاصی است و اگر حتی یک گونه با آفت و بیماری وارد 
عرصه شود، می تواند جنگل های کل منطقه و کشور را 

دچار اختلال زیستی کند.
وی دربــاره شناســنامه دار کردن نهال هــای جنگلی 
اظهارداشــت: با همــکاری موسســه تحقیقات ثبت 
بذر و نهــال و کمیته علمی طرح کاشــت یک میلیارد 
درخت، در حال استانداردســازی نهالستان ها و تولید 
نهال های ســالم هســتیم و اکنون ۷۵ درصد شاخص 

برای استانداردسازی نهالستان ها استخراج شده است.
احمدی با اشاره به تامین مالی طرح مردمی یک میلیارد 
درخت گفت: ما پیگیر آن هستیم در این طرح، حامیان 
و متولیان صنایع آلوده کننده هوا به مســوولیت های 
اجتماعی خود عمل و مبادرت به کاشت درخت یا تجهیز 

نهالستان های جنگلی کنند.
وی افــزود: در بحث واگذاری اراضــی ملی، ۲۵ درصد 
این اراضی باید به فضای سبز اختصاص یابد و تاکنون 
بیش از ۶ میلیون اراضی ملی به شــهرک های صنعتی، 
صاحبان صنایع و کارهای توســعه ای در کشور واگذار 

شده است.
احمدی تصریح کرد: اگر ۲۵ درصد این ۶ میلیون هکتار 
اراضی ملی واگذار شده به فضای سبز تبدیل شود، ۱.۵ 
میلیون هکتار به فضای سبز کشور افزوده می شود که به 
معنای کاشت ۱.۵ میلیارد درخت خواهد بود و نیازی 
به حمایت دولت در اجرای طرح کاشــت یک میلیارد 

درخت نخواهیم داشت.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/03/02
شماره : 1408

جلسه هوشمند سازی وتله متری شبکه توزیع آب شهر بوشهر با حضور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر، معاون منابع انسانی و تحقیقات، معاون توسعه و بهره برداری آب، مدیران و کارشناسان 
مربوطه و نماینده یکی از شرکت های دانش بنیان برگزار گردید .در این جلسه زیرساخت های لازم جهت هوشمند سازی شبکه توزیع آب شهر مذکور بررسی و مقرر گردید اقدامات لازم در این خصوص به عمل آید.

ابوالحسن عالی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر در نشست هوشمند سازی شبکه توزیع آب شهر بوشهر اظهار داشت: بهینه سازی و ارتقا مدیریت توزیع آب از طریق هوشمند سازی آن یک راه حل 
اساسی است که باعث کاهش آب بدون درآمد، بالا بردن راندمان و بهره وری شبکه های آبرسانی، افزایش بازده انرژی، بهبود کیفیت آب و دیگر موارد خواهد گردید. 

عالی هوشمند سازی شبکه توزیع آب را برای استفاده کارآمدتر از فناوری های نوآورانه و تصمیم گیری های آگاهانه ضروری دانست و گفت: استفاده از راه حل های علمی و هوشمند حتی در عملیات ها و تعمیر و 
نگهداری هم به کمک بهره بردار خواهد آمد.وی شبکه توزیع آب را به عنوان یکی از زیرساخت های شش گانه شهرهای هوشمند برشمرد و افزود: با اجرای این طرح کنترل حوادث شبکه و کاهش افت فشار به صورت 

لحظه ای رصد می شود.

زنبورداران استان گلستان توجه به زمان سم پاشی مزارع و باغات را جدی بگیرند
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  به گزارش روابط عمومی اداره کل دامپزشکی 
استان عبدالوند معاون سلامت اداره کل دامپزشکی استان در جلسه فنی پیرامون اهمیت 
پیشــگیری و کنترل بیماری های زنبور عســل با حضور نماینده جهاد کشاورزی استان و 
رئیس اتحادیه زنبورداران اســتان در محل اداره کل دامپزشــکی استان گفت: استفاده از 
سموم و آفت کش های غیر استاندارد و یا همزمانی مصرف سموم با فعالیت زنبورها سبب 

مسمومیت و بروز تلفات در زنبورستان ها می شود.
وی افزود: این در حالی اســت که در برخی از فصول جهت مبارزه با آفات گیاهی، در 
زمین های کشاورزی و باغات انواع سموم و حشره کش ها مورد استفاده قرار می گیرند که 
به دلیل عدم هماهنگی بین کشاورزان و زنبورداران در خصوص زمان سم پاشی، موجب 
اســتقرار کندوهای خود در محل زنبورستان، هماهنگی های لازم را با مالکان زمین های وارد آمدن تلفات و خســارات سنگینی به زنبورداران می شود از اینرو زنبورداران پیش از 

کشــاورزی جهت اطلاع رســانی در خصوص زمان سم پاشی )حداقل ۱۰ روز قبل( انجام 
دهند معاون ســلامت در خصوص گزارش ســریع هرگونه تلفات در کندو توســط بهره 
برداران و نیز مشاوره و بهره گیری از متخصصان دامپزشکی و بکارگیری از داروهای مجاز 
 را مورد تاکید قرار داده و خواســتار همکاری بیش از پیش اتحادیه و تشکل های مربوطه

 در این خصوص شد .
در ایــن راســتا رصــد و پایــش داروهای غیــر مجاز توســط ادارات دامپزشــکی 
 شهرســتان برنامــه ریزی شــده و نظارت بــر ورود و خــروج کلنی های زنبور عســل

 به داخل اســتان تاکید شد همچنین با توجه به اهمیت آموزش در توسعه زنبور داری و 
آشــنایی بیشتر با روش های پرورش و بیماری ها، بر لزوم افزایش جلسات آموزشی برای 

بهره برداران تاکید گردید.

 ثبت نام ۳۱۰ نفردرطرح حمایت از خانواده وجوانی جمعیت  در جلسه شورای تامین مسکن شهرستان دشتستان
رئیس اداره راه وشهرســازی شهرســتان دشتســتان از ثبت نام بیش از ۱۱ هزار نفر 
دشتســتانی درطرح نهضت ملی مســکن و ۳۱۰ نفر در طرح حمایت از خانواده و جوانی 

جمعیت خبر داد. 
به گزارش اداره ارتباطات واطلاع رسانی راه وشهرسازی استان بوشهر 

زهرا هوائی در جلســه شــورای تامین مسکن شهرستان دشتستان با اشاره به اهمیت 
اجرای طرح نهضت ملی مســکن گفت: تاکنون ۱۱هزار و۷۰ نفر در ســامانه نهضت ملی 
مســکن در ســطح شهرستان دشتستان  ثبت نام کرده اند، که سهم شهر برازجان ۹هزار 

و ۸۷ نفر می باشد.
وی با بیان اینکه راه وشهرســازی شهرستان در برخی شهرها زمین با کاربری مناسب 
جهت اجرای نهضت ملی مسکن  ندارد،خواستار همکاری بخشداران وشهرداران در معرفی 

اراضی مناسب جهت اختصاص به مسکن شدند.
رئیس اداره راه وشهرســازی شهرستان دشتستان به طرح حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت پرداخت و افزود: تاکنون ۳۱۰ نفر در سامانه نهضت ملی مسکن  ثبت نام کرده 
اند که ۲۳ هکتار زمین به این منظور در نظرگرفته شده که دراستان تایید وسپس جهت 

تایید نهایی  به شورای عالی شهرسازی ارسال شده است.

زهرا هوایی درخصوص الحاق اراضی به محدوده شهر اظهار نمودند: تاکنون اراضی که 
معرفی گردیده در دست بررسی ویا انجام توافقات با اشخاص وهمچنین انجام استعلامات 

اداری می باشد. که از دستگاه های مرتبط خواستار تسریع در پاسخ استعلامات شدند. 
هوایی وضعیت پیشرفت فیزیکی پروژه ها را مطلوب اعلام کرد و خواستار همکاری و 
مساعدت بیشتر دستگاه های اجرایی شهرستان جهت تسریع دراجرای پروژه های نهضت 

ملی مسکن شدند.دکتر بنافی فرماندار دشتستان ضمن تقدیر وتشکر از تمامی مسئولان 
مرتبط استانی وشهرستانی در جهت اختصاص وتامین زمین به اقشارکم درآمد خاطرنشان 
کرد: موضوع حمایت از خانواده وجوانی جمعیت و فرزند آوری از جمله موضوعات کلیدی 

و محوری کشوردر حال حاضر می باشد و توجه دستگاه های مرتبط را خواستار شدند.
 بنافی در ادامه ضمن تاکید در خصوص مساعدت و همکاری همه دستگاه های مرتبط 
و همچنین بخشداران و شهرداران حوزه شهرستان ، نهضت ملی مسکن را متعلق به همه 
دانسته و همه اعضای شورای تامین مسکن شهرستان را مکلف به انجام و اجرای وظایف 
محوله دانسته وخواستار همکاری هرچه بیشتر مسئولان مربوطه و تسریع در روند پیشرفت 

فیزیکی این پروژه ها شدند.
 وی  در خصوص پروژه ۳۰۰ واحدی راه و شهرســازی که جدیداً عملیات اجرایی آن 
آغاز گردیده به دستگاه های خدمات رسان مهلت ده روزه دادند که جهت تامین آب و برق 
کارگاه پروژه هر چه سریعتر اقدام نموده و همچنین در صدور پروانه ساختمانی این پروژه 

تاکید نموده که در کمترین زمان پروانه ساختمانی صادر گردد.
 بنافی در پایان اظهار نمودند که جلســات تامین مسکن شهرستان درجهت پیشبرد 

وضعیت نهضت ملی مسکن هر دو هفته یک بار برگزار گردد .

 آغاز خرید توافقی برنج برای حمایت از شالیکاران
 انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ایران در بیانیه ای از آغاز خرید توافقی برنج از شالیکاران خبر داد و اعلام کرد: هدف از طرح خرید توافقی برنج با توجه به آغاز فصل زراعی جدید برای حمایت از شالیکاران است.

 انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ایران در بیانیه ای ضمن تبیین زوایای طرح چگونگی خرید محصول شالیکاران مازندرانی، اعلام کرد: اعضای این در راستای حمایت از تولید داخل و کمک به رونق تولید، خرید برنج های باقیمانده از فصل زراعی قبل را آغاز کرده است که در این  طرح برای 
کشاورزان و همچنین خریداران هیچ اجبار و الزامی وجود ندارد.

در این بیانیه چنین آمده است؛ انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ایران در چارچوب برنامه های تدوین شده و در مسیر تحقق اهداف تبیین شده، در پاسخ به دعوت استاندار در تعامل با استانداری مازندران تفاهم نامه ای در راستای سرمایه گذاری، توسعه و نوآوری کشت و کمک به رونق بازار 
برنج این استان منعقد کرد.پیرو انعقاد این تفاهم نامه و به توصیه استاندار مازندران، انجمن تولیدکنندگان و تأمین کنندگان برنج ایران با ارسال دعوت نامه برای اعضای خود از ایشان درخواست کرد در صورت امکان شالیکاران مازندرانی را یاری داده و با توجه به آغاز فصل زراعی جدید و انباشت بخشی 

از محصول برنج سال گذشته، نسبت به خرید محصول برنج و توزیع آن در فروشگاه های زنجیره ای و شبکه های توزیع عضو انجمن مانع از بین رفتن محصول و متضرر شدن شالیکاران شوند.
در بخش دیگر این بیانیه به این موضوع نیز اشاره شده است که اعضای انجمن برنج های انباشت شده در استان مازندران را با نرخ منطقی و متناسب بازار خریداری کرده و شالیکاران نیز هیچ اجبار و الزامی برای فروش محصول خود به این نحو ندارند.



انرژی 

5
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

لوکس شناخته شدنِ 
آب شیرین کن ها به ضرر 
هرمزگان است

 استاندار هرمزگان با اشاره به اینکه آب شیرینکن ها در ردیف کالاهای لوکس قرار گرفته  است، تاکید کرد: این موضوع در بحث تامین ارز و منابع می تواند به ضرر استان باشد.
مهدی دوستی در نشست بررسی روند پیشرفت فیزیکی آب شیرینکن های استان اظهار کرد: موضوع لوکس شناخته شدن آب شیرین کن ها باید از طریق دولت پیگیری شود.

وی همچنین با اشاره به پیشرفت فیزیکی آب شیرین کن زیارت در شهرستان سیریک بیان کرد: نزدیک به ۳۰ هزار نفر جمعیت در انتظار وارد مدار شدن آب شیرینکن زیارت هستند که باید با قید 
فوریت تکمیل و به بهره برداری برسد.

نماینده عالی دولت در استان هرمزگان، تامین آب را یکی از چالش های اصلی استان دانست و اظهار کرد: هم اکنون تعداد زیادی از روستاهای استان از طریق تانکر آبرسانی می شود و اگر نتوانیم تا 
ماه های تیر و مردادماه امسال بخشی از مشکلات آب را حل کنیم؛ ممکن است چالش ها جدی تر شود.

مزدک جمشیدی    |    وزیر نیرو با اعلام اینکه عملیات اجرایی ۵۶۰۰ مگاوات احداث نیروگاههای صنایع آغاز شده است، گفت: برنامه ریزی شد تا 
صنایع بتوانند خودشان نیروگاه احداث کنند، البته این امر باید با توجیه اقتصاد قابل توجه همراه باشد.

 عملیات احداث ۵ هزار مگاوات توسط 
صنایع اجرایی شد

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/03/02
شماره : 1408

 امروز قیمت تمام شده 
برق یک نیروگاه به نرخ 

۱۴۰۱ حدود ۳۰۰ تومان به 
ازایی هر کیلووات ساعت 

تمام می شود، این در حالی 
است که صنایع، برق را از 

شبکه به نرخ سال گذشته 
بیش از ۶۰۰ تومان دریافت 

می کنند؛ در چنین 
شرایطی تولید برق توسط 
صنایع از توجیه اقتصادی 

برخوردار است.

 علی اکبر محرابیان امروز در آستانه ورود به دوره اوج بار مصرف تابستان ۱۴۰۲ در جلسه مشترک با نمایندگان واحدهای 
صنعتی، افزود: در همین زمان کوتاه دو واحد شــامل واحد گاز ۳ و ۴ نیروگاه ســمنان به بهره برداری رسید و در ادامه نیز 

تعداد قابل توجهی نیروگاه در مراحل مختلف پیشرفت قرار دارد که از پیشرفت ۹۵ درصد تا پایین تر را شامل می شود.
وی ابراز امیدواری کرد: نخستین واحد جدید نیروگاه کلاس F فولاد مبارکه به زودی و در ادامه واحد دوم آن و سپس 

نیروگاه های لامرد و آلومینیوم المهدی به مرحله بهره برداری برسد.
وزیر نیرو تأمین برق پایدار صنایع بزرگ در دوره گرم ســال را مورد اشــاره قرارداد و گفت: باتوجه به شروع فصل گرما 
ضرورت دارد هماهنگی های لازم برای تأمین حداکثر برق و انرژی با مدیران واحدهای صنعتی بزرگ کشور صورت گیرد.

محرابیان مهم ترین رکن تولید در هر کشور را تأمین انرژی عنوان کرد و گفت: عمده صنایع در ایران متکی بر مصرف 
انرژی هستند و عمده رشد و ارزش افزوده بخش صنعت مربوط به صنایعی است که مصارف بالایی از انرژی دارند.

وی خاطرنشان کرد: سیاست های تأمین انرژی در طول ادوار گذشته و در برخی از بخش ها باعث شده است ما مصارف 
غیراستانداردی را در صنایع داشته باشیم که به مرور شاهد استانداردسازی مصرف در بخش برق کشور با نوسازی، استفاده 

از تکنولوژی های جدید و ابزار مدیریت مصرف هستیم.
و زیر نیرو با بیان اینکه در ماه ژوئن و جولای سال گذشته میلادی به ترتیب ۳۴ و ۶۴ درصد با رشد تولید فولاد کشور 
روبرو شدیم، افزود: علت اصلی این مسئله کاهش مصرف انرژی در بخش خانگی و تزریق برق به بخش صنعت کشور بود 

و در کنار آن ظرفیت های جدید وارد مدار شد.
محرابیان گفت: پارســال بخش اداری بالغ بر ۶۰۰ مگاوات کاهش مصرف مســتقیم داشت و بالغ بر ۴۰۰ مگاوات نیز از 
طریق مولدهای خود به شبکه کمک کرد. مجموع این کاهش ها به علاوه افزایش ظرفیت در سال گذشته تقدیم به بخش 

تولید و صنعت کشور شد.
وی در باره برنامه ریزی و پیشــبرد ۱۴۰ اقدام برای گذر موفق از پیک تابســتان ۱۴۰۲، ادامه داد: تجربیات جدیدی در 

کنار این روش ها، به برنامه سال جاری اضافه شد تا مدیریت مصرف برای تابستان ۱۴۰۲ به خوبی انجام شود.
محرابیان با اشاره به برنامه ریزی برای احداث نیروگاه های خود تأمین برای صنایع کشور، ادامه داد: برنامه ریزی شد تا 

صنایع بتوانند خودشان نیروگاه احداث کنند، البته این امر باید با توجیه اقتصاد قابل توجه همراه باشد.

پذیرش دانشجویان این دانشگاه با رشد ۲۹ درصدی همراه بود 
سید محمد جواد عرفان فر / یزد -. رئیس دانشگاه آزاد اسلامی یزد گفت: پس از 
اعمال آموزش های مهارت محور، پذیرش دانشجویان این دانشگاه با رشد ۲۹ درصدی 

همراه بود که خود بیانگر اعتماد مردم به این دانشگاه است.
محمدرضا دهقانی اشکذری در جمع خبرنگاران ضمن گرامیداشت و  تبریک هفته 
روابط عمومی و ارتباطات با بیان اینکه رسانه ابزار اصلی روابط عمومی است افزود 
: رســانه ها اعم از مکتوب ، شــنیداری ، مجازی و غیره ابزاری قدرتمند در راستای 

انتقال پیام و کمک به روابط عمومی ها هستند .
رئیس دانشــگاه آزاد اسلامی یزد انتقال امید و انگیزه و ایجاد روحیه خودباوری 
در مردم و رصد و پایش مستمر رخدادهای سازمان ها را از وظائف روابط عمومی ها 

دانست و اظهار کرد: روابط عمومی ها دیده بان دائمی برای سازمان ها هستند
وی  با اشاره به چهل یکمین سالگرد تاسیس دانشگاه آزاد بیان داشت: دانشگاه 
آزاد مردمی ترین دانشــگاه در کشور اســت زیرا تمام منابع مالی آن از سوی مردم 

تامین می شود و متعلق به مردم است.
دهقانی با اشــاره به گستردگی فعالیت های دانشــگاه آزاد در حوزه ها و مقاطع 
مختلف آموزشــی بیان کرد: در استان یزد بیش از ۱۰۰۰دانشجو داریم که ظرفیت 

ارزشمندی است.
این مقام مســئول با بیان اینکه دانشگاه آزاد به عنوان بزرگترین و گسترده ترین 
شبکه آموزشی در کشور که طیف وسیعی از آموزش را به خود اختصاص داده افزود: 
بســیاری از پزشــکان به نام فارغ التحصیل دانشگاه آزاد هستند و پارسال دانشگاه 

پزشکی یزد در کشور برتر شناخته شد .
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی یزد با بیان اینکه دانشگاه آزاد اسلامی از چند سال 
گذشته تغییر رویکرد داده است تا ماموریت های خود را با توجه به نیاز جامعه پیش 
ببرد افزود: حرکت از آموزش حافظه محور به سمت آموزش های کاربردی و مهارت 

محور از اولویت های اصلی ما است
وی با ابراز امیدواری بر اینکه شــرایط برای آموزش دانشــجویان علاوه بر علوم 
نظــری در حوزه علوم کاربری نیز فراهم شــود اظهار کرد: راه اندازی کارگاه تولید 
پوشاک، پرورش ماهی و افتتاح نیروگاه خورشیدی از جمله گام های عملی دانشگاه 

به سمت این ایده است.
دهقانی اشکذری گفت : از طریق تفاهم نامه ای که با حوزه هنری استان منعقد 
شــده ، باشگاه هنری در محل این حوزه راه اندازی شده که دانشجویان رشته های 
کارگردانی و هنری کلاس های درس خود را در این محل برگزار می کنند و همچنین 
کلاس دانشجویان رشته های عکاسی هم در عکاس خانه های استان برگزار می شود.

رییس دانشگاه آزاد اسلامی یزد از برتر شدن دانشگاه آزاد یزد در حوزه مهارت 
آموزی خبر داد و گفت : بیش از ۳۲۰ دانشــجو بورســیه صنعتی شدند که ضمن 

تحصیل در دانشگاه در صنایع مرتبط نیز مشغول به کار هستند. 
 وی از افزوده شــدن ۸۰ رشــته جدید به رشته های این دانشگاه در سال جاری 

خبر داد و گفت: در ســال تحصیلی آینده هم رشته دکتری شیمی دارویی در این 
دانشگاه نیز راه اندازی خواهد شد.

دهقانی اشکذری نوید راه اندازی مدرسه عالی مهارت ترمیم بدنه خودرو را داد 
و تصریح کرد : مجوزهای لازم این مدرسه دریافت شده و در شهریورماه سالجاری 
افتتاح می شود.رییس دانشگاه آزاد اسلامی یزد گفت : در ۴۰ سال گذشته بیش از 
۱۲۰ هزار دانشجو در این واحد آموزشی فارغ  التحصیل شدند و تنها در سال جاری 
۱۶ هزار و ۵۰۰ دانشجو در ۳۵۰ کد رشته در مقاطع مختلف در این دانشگاه تحصیل 
می کنند. دهقانی در بخش دیگری از سخنان خود به تغییر رویکرد دانشگاه در حوزه 
پژوهشی پرداخت و گفت: با توجه به اینکه پایان نامه های دانشجویان کاربردی نبود 
و خروجی هم نداشت در این زمینه بیش از هزار عنوان پژوهش کاربری در سامانه 
دانشــگاه بارگزاری شده است تا دانشــجویان با انجام کارهای پژوهشی در راستای 

رفع مسائل و مشکلات کشور راهکار ارائه دهند.
وی با معرفی مرکز درمانی خیریه مرحوم "صفار"  که وقف بر دانشــگاه آزاد یزد 
نموده اســت تصریح داشــت : عملیات اجرایی این مرکز ۲۰ سال پیش آغاز شده و 
چندین سال راکد مانده تا اینکه سال گذشته با هزینه یک میلیارد تومان برای زیر 
ســاختهای عمرانی آن آماده بهره برداری شــده است و انتطار داریم هر چه زودتر 

مجوزهای لازم برای شروع بکار این درمانگاه آماده شود.
رییس دانشــگاه آزاد اســلامی یزد از اجرای طرح جهت گیری الهی در دانشگاه 
آزاد خبر داد و افزود : این طرح در ۲۳ رشــته تعریف شــده است به این شکل که 
استاد طرح را مطالعه می کند و در حاشیه دروس تخصصی نگاه الهی را  به شکل 

غیر مستقیم به دانشجو منتقل میکند .
گفتنی اینکه در پایان این نشست با ارائه لوح سپاس از خبرنگاران همیار تجلیل 

بعمل آمد .

زائران یزدی مدینه اول هستند 
سید محمد جواد عرفان فر / یزد -مدیر حج و زیارت استان یزد با اشاره به این که زائران 
یزدی مدینه اول هستند از آغاز اعزام بیش از سه هزار زائران یزدی در قالب ۱۴ پرواز از 

فرودگاه شهید صدوقی یزد به سرزمین وحی جهت انجام مناسک حج تمتع خبر داد.
»علی اشــرف« در اولین نشست مطبوعاتی خود که به مناسبت هفته حج بر گزار 
گردید از زمان انجام پروازها جهت اعزام زائران استان به سرزمین وحی از سوم تا هفتم 
خرداد در قالب ۱۴ سورتی پرواز خبر داد و افزود  : برهمین اساس، اولین پرواز ساعت 

۱۰:۳۰ صبح روز سوم انجام خواهد شد.
مدیر حج و زیارت اســتان با بیان این که امســال جوانترین زائر یزدی ۱۳ ساله و 
مســن ترین آنها ۸۸ ساله است گفت : امسال ســه هزار و  ۷۵ زائر یزدی در قالب ۲۰ 
کاروان جهت انجام مناسک حج حضور خواهند یافت و این آمار به لحاظ تعداد کاروان های 

زیارتی و به تناسب جمعیت  آمار خوبی است . 
اشــرف  با اشــاره به اینکه دو مدیر مجموعه اقامتی از استان نیز در مدینه مستقر 
هســتند که به همراه عوامل خود خدمات رســانی به زائران را انجام می دهند از عوامل 
کاروان های زیارتی حج امســال شامل ۲۰ مدیر کاروان،۲۰ معاون کاروان، ۲۰ روحانی 

و ۲۰ خدمه خبر داد .

مدیر حج و زیارت اســتان گفت :  پس از ۲۰ ســال کاروان ویژه جانبازان کشور به 
مدیریت یزد به سرزمین وحی اعزام می شوند و این افتخار برای استان یزد است .

وی در بخش دیگری از سخنان خود  به اهمیت برپایی و گسترش شعائر دینی پرداخت 
و تصریح داشــت : همان خداوندی که کمک به نیازمندان را سفارش کرده، حضور در 

مراسم حج را نیز بر مسلمانان در صورت تمکن مادی واجب کرده است.
اشرف هزینه تمام شده سفر حج برای زائران یزدی را بین ۱۱۴ تا ۱۳۹ میلیون تومان 

ذکر کرد و گفت: ۶۰ درصد هزینه ارزی زائران صرف تامین مسکن می شود، ضمن این 
که علاوه بر افزایش هزینه مشاعر، از حج سال گذشته ۱۵ درصد مالیات ارزش افزوده 
شده است و کشور عربستان این هزینه ها را به دلار اخذ می کند که با توجه به افزایش 
ارزش دلار در کشورمان، افزایش تعرفه حج را برای زائران کشورمان شاهدیم، البته در 

این رابطه سعی شده با تدابیر اتخاذ شده، قیمت ها را تعدیل کنیم.
این مقام مسئول  بیان داشت از آنجائیکه استان های مازندران، یزد و تهران اولین 
پروزاهای حج امســال را خواهند داشت لذا یکسری از برنامه های هفته حج با توجه به 

همزمانی با اعزام حجاج یزدی، زودتر از هفته مذکور برگزار شد 
وی ضمن تشریح برنامه های هفته حج ؛ تجدید میثاق با سومین شهید محراب، یادواره 
شهدای حج و زیارت، سخنرانی مسئول بعثه مقام معظم رهبری در حج و زیارت استان 
در نماز جمعه هفته جاری، اهدای خون کارگزاران، برگزاری نمایشــگاه عکس حج در 
محل حج و زیارت استان ، برگزاری مسابقات فرهنگی ، برگزاری مراسم نمادین مناسک 
حج، دیدار با نماینده ولی فقیه و اســتاندار و نماینده یزد در مجلس شورای اسلامی و 
برپایی غرفه سوغات حج با هدف جلوگیری از بازارگردی زوار در هفته های گذشته را از 

جمله اقدامات در هفته مذکور اعلام کرد .

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی یزد خبر داد

مدیر حج و زیارت استان یزد خبر داد

  مقدمات احداث چهار نیروگاه خورشیدی و 
بادی در شهربابک فراهم شد

 معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار کرمان از 
برنامه احداث چهار نیروگاه خورشــیدی و بادی در 
شهرســتان شــهربابک خبر داد و گفت: ۲ نیروگاه 
خورشــیدی ۲۵ و ۵ مگاواتی، آماده واگذاری زمین 
هستند و با مثبت شدن استعلامات ۱۳ گانه مشکلی 

برای شروع پروژه آنها نیست .
 با افزایش روزافزون جمعیــت و محدودیت منابع 
انرژی، کشــورها با مشــکل مصرف انرژی روبه رو 
هســتندو در ســال های اخیر موضوع انرژی تحت 
تاثیر پدیده ای با عنوان بحران جهانی انرژی اهمیت 

بیشتری پیدا کرده است.
در استان کرمان، وجود زمینه مناسب اقلیمی و تابش 
آفتاب و وزش باد در بیشتر مناطق و در اکثر فصول 
سال، همچنین وجود پســتی و بلندی ها در مسیر 
نهرهای آب، داشــتن مناطق واجد پتانسیل بالای 
باد، زمینه لازم و مناسبی را برای استفاده و گسترش 

انرژی های نو و پاک فراهم آورده است.
کلنــگ زنی طــرح بزرگ شــهرک زنجیــره فتو 
ولتائیک)ســامانه تبدیــل انرژی خورشــیدی به 
الکتریکی( انرژی های تجدیدپذیــر ایران و تولید 
پنل های انرژی خورشــیدی با مجمــوع ۲۵ هزار 
میلیارد تومان ســرمایه در ماهان کرمان طی اواخر 
پارسال،طرح نیروگاه ۳۰۰ مگاواتی برق خورشیدی 
در منطقه ویژه اقتصادی رفســنجان و برنامه ایجاد 
نخستین شهرک تخصصی خورشیدی استان کرمان 
در شهرستان بافت از مهمترین اقدامات دولت برای 

توسعه انرژی های نوین در این استان است.
در این شرایط سیدمصطفی آیت اللهی موسوی معاون 
هماهنگی امور عمرانی استاندار کرمان در نشستی 
برای حل مشکلات اجرای نیروگاه های خورشیدی 
و بادی شهربابک افزود: زمین نیروگاه ۱۵۰ مگاواتی 

جانمایی شده و آماده اخذ استعلامات است.
براساس اعلام روابط عمومی اســتانداری کرمان، 
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار کرمان در 
 khabr(مورد نیروگاه بادی ۵۰ مگاواتی در جاده خبر
روستایی از توابع بخش دهج، شهرستان شهربابک( 
نیز گفت:طبق اعلام شــرکت مس مشــکلی برای 

واگذاری زمین وجود ندارد.
در این شرایط با توسعه نیروگاه های انرژی های پاک 
انتظار می رود ضمن ایجاد اشــتغال در این بخش 

زمینه کمبود انرژی نیز جبران شود. 

  نخستین معامله برق تجدیدپذیر در بورس 
انرژی انجام شد

 رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
برق ایران گفت: امروز نخستین عرضه و تقاضای برق 

تجدیدپذیر در تابلوی برق سبز در بورس انجام شد.
محمود کمانی در مراسم رونمایی از تابلوی برق سبز 
در بورس، افزود: عرضه و تقاضــا در بورس موجب 
توسعه بیشــتری انرژی های تجدیدپذیر در کشور 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه ســرمایه گذاران اگر به هر دلیلی 
نتوانند برق خود را در بورس به فروش برسانند، ساتبا 
با ۷۰ درصد نرخ کشف شــده در نیروگاه، مطالبات 
این افراد را تســویه خواهد کرد، اظهار کرد: با ورود 
انرژی های تجدیدپذیر به بازار بورس، دخالت دولت 
برای قیمت گــذاری از بین خواهد رفت و همچنین 
خریدار موظف اســت که طبق مقررات بورس، به 
موقع هزینه را به عرضه کننده برق پرداخت کند که 
در همین راستا مشکل  مطالبات سرمایه گذاران نیز 

برطرف خواهد شد.
معاون وزیر نیرو با بیــان اینکه پیش بینی می کنیم 
با وجود ایجاد فضــای جدید، توســعه انرژی های 
تجدیدپذیر سرعت بیشتری بگیرد و افراد جدیدی 
وارد عرصه سرمایه گذاری در این حوزه شوند، گفت: 
صنایع به میزانی که برق خود را از تابلوی برق سبز 
خریداری کنند، در زمان پیک شامل محدودیت برق 

نخواهند شد.
کمانی ادامه داد: مهم ترین اقدام انجام گرفته ایجاد 
مدل های متنوع برای نیروگاه های تجدیدپذیر است 
که در ابتدای دولت تنها خرید تضمینی وجود داشت 
و موجب شد تنها ۷۸۰ مگاوات انرژی تجدیدپذیر 

توسعه یابد.
رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
برق افزود: مشــکل اصلی این مدل قیمت گذاری 
بود که باعث شــده بود مطالبات نیروگاه ها به موقع 
انجام نشود همین امر علت آن بود که انگیزه ای برای 
ســرمایه گذاری برای نیروهای تجدیدپذیر وجود 
نداشت.وی خاطرنشان کرد: تلاش های صورت گرفته 
در دولت سیزدهم سبب شد امروز شاهدرو نمایی از 
تابلوی سبز باشیم که می تواند منجر به سرمایه گذاری 

در این بخش شود.
معاون وزیر نیرو گفت: قیمت گذاری در این مدل بر 

اساس سازوکار بورس خواهد بود.
کمانی به قانون جهش تولید دانش بنیان اشاره کرد 
و خاطرنشان ساخت: بر اســاس این قانون صنایع 
موظف هستند یک درصد از انرژی موردنیاز خود را از 
تجدیدپذیرها تأمین کنند که میزان در مدت ۵ سال 
باید به ۵ درصد برسد که حمایت خوبی برای توسعه 
تجدیدپذیرها است.وی قانون مانع زدایی از صنعت 
برق را هم در جهت توسعه انرژی های تجدیدپذیر 
دانســت و تاکید کرد: براین اســاس صنایع موظف 

شده اند هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر ایجاد کنند.
رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
برق ادامه داد: برای احداث نیروگاه ها محدودیت های 
وجود داشت که در این روش محدودیتی وجود ندارد 
و همه می توانند درخواســت خود را در درگاه ملی 

مجوز ثبت کنند.

وی خاطرنشان کرد: براین اساس در گام نخست توافق نامه ای بین وزارت نیرو و وزارت صمت منعقد 
شــد و در گام بعدی این موضوع به قانون تبدیل شــد که در یک کارگروه مشترک ۱۵ هزار مگاوات 

توافق نامه بین وزارت نیرو و صنایع به امضا رسید.
وزیر نیرو گفت: ساختگاه های ۱۵ هزار مگاوات نیروگاه تعیین شد و مقدمات کار انجام و مجوزهای 

لازم یا صادر شده یا در مراحل صدور است.
محرابیان خاطرنشان کرد: امروز قیمت تمام شده برق یک نیروگاه به نرخ ۱۴۰۱ حدود ۳۰۰ تومان 
به ازایی هر کیلووات ساعت تمام می شود، این در حالی است که صنایع، برق را از شبکه به نرخ سال 
گذشــته بیش از ۶۰۰ تومان دریافت می کنند؛ در چنین شرایطی تولید برق توسط صنایع از توجیه 

اقتصادی برخوردار است.
وی با بیان اینکه از صنایع درخواست داریم ساخت نیروگاه ها را سرعت بخشند، گفت: صنایعی که 
در حال بهره برداری از نیروگاه های خود هستند به هیچ عنوان مشمول مدیریت مصرف نخواهند شد و 

تمام برق تولیدی متعلق به خود آن ها خواهد بود.
وزیر نیرو با بیان اینکه بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته در سال جاری، چارچوب برنامه برای صنایع 
کوچک و صنایع واقع در شــهرک ها همان برنامه ســال گذشته است، گفت: در پیک تابستان امسال 
هیچ گونه محدودیتی برای صنایع کوچک اعمال نمی شود، اما در صنایع واقع در شهرک ها و مشابه این ها 
در خارج از شهرک ها درخواست شده فقط یک نصفه روز تعطیلات خود را در ایام هفته لحاظ کنند.

وی ادامه داد: به این معنا که به جای جمعه روزهای دیگر هفته را که ثابت نیز است و شامل ساعات 
بعدازظهر می شود را تعطیل کنند، در چنین شرایطی حتی از صبح تا ظهر نیز می توانند فرایند تولید 

خود را ادامه دهند.
محرابیان در خصوص حدود ۴۰۰ واحد بزرگ صنعتی که انشعابات این واحدها در بخش برق های 
منطقه ای تأمین شده است، گفت: برای این واحدها پلتفرم کلی همان پلتفرم سال ۱۴۰۱ است. البته 
بخشی از برنامه سال گذشته اجرا شد، بخشی از آن نیز حتی اجرا نشد و پیش از آن تأمین انرژی شد.

وی در این باره توضیح داد: به هر میزان که بتوانیم در طرح سراسری پاداش صرفه جویی با کاهش 
مصرف خانگی روبرو شویم همان میزان برق به صنایع بزرگ تقدیم می شود؛ البته این به صورت اختیاری 
است، هر واحد می تواند از طریق بورس تقاضای خود را اعلام کند و در این صورت این امکان وجود 

دارد انرژی موردنیاز واحد صنعتی در ساعت هایی که مشمول مدیریت مصرف می شود، تأمین شود.
وزیر نیرو با بیان اینکه برنامه ریزی شــده اســت تا انرژی موردنیاز صنایع تأمین شود، اظهار کرد: 
از واحدهای صنعتی بزرگ درخواست داریم برنامه تولید را به نحوی تنظیم کنند که میزان دریافت 
انرژی در ساعات پیک مصرف کاهش یابد. صنایع بزرگ حتی در ساعات اوج و غیر اوج نیز می توانند 
درصورتی که مدیریت مصرف موجب محدودیت در تولید آن ها می شود، از طریق طرح سراسری پاداش 

صرفه جویی انرژی موردنیاز خود را تأمین کنند.
وی تأکیــد کرد: به هر میزان که صرفه جویی در بخش خانگی رخ دهد این انرژی به بخش تولید 
منتقل می شود؛ به عبارت دیگر از بخش غیرمولد به بخش مولد کمک می شود، در بخش خانگی رفاه 

تأمین می شود و کاهش مصرف از بخش مازاد خواهد بود.
وزیر نیرو از هر یک از صنایع که در نقاط مختلف کشور قرار دارند خواست در اطلاع رسانی و تشویق 
مشترکان خانگی برای پیوستن در طرح پاداش صرفه جویی فعالانه حرکت کنند تا میزان صرفه جویی 

رخ داده به بخش صنعت، به عنوان ژنرال های تولید و اسکلت اقتصاد و تولید کشور تزریق شود.
وی در ادامه یادآور شد: وزارت نفت بر اساس تصمیم اتخاذ شده در فصل سرد سال همین طرح 

را اجرایی خواهد کرد؛ این طرح پیش قراول مدیریت مصرف در کشور است.
وی بیان کرد: صنایع وارد میدان شوند تا ریل مصرف انرژی کشور را با یک روش پیشرفته، علمی 
و اختیاری تغییر دهیم به طوری که ریل مصرف از مصارف مازاد و مصارفی که به تولید و رفاه کمک 
نمی کنند به بخش مصرف در بخش مولد تغییر یابد؛ مصرف مازاد در واحدهای غیرمولد فقط موجب 
آلودگی محیط زیســت می شــود.محرابیان در همین رابطه ادامه داد: با پیشبرد این فرایند سه برنده 
خواهیم داشت که سه ضلع مثلث شامل تولید که انرژی بیشتری می گیرد، مصرف خانگی که پاداش 

می گیرد و دولت که مسئولیت تأمین انرژی را در هر کشوری دارد، می شود.
وی با بیان اینکه در فروردین و اردیبهشت امسال شاهد رشد قابل توجه تولید نسبت به فروردین 
۱۴۰۱ هستیم، افزود: در مقایسه با فروردین سال ۱۴۰۱ به میزان ۵.۸ درصد رشد تولید را شاهدیم 
که البته در صنایع انرژی بر رشد تولید بیش از این است؛ به طوری که در فولاد بالغ بر ۱۱ درصد است 

و این امر در اردیبهشت نیز ادامه دارد.
وی با بیان اینکه تقریباً در بخش صنعت کشــور حدود ۲.۷ میلیارد مترمکعب مصرف آب وجود 
دارد، گفت: با قانونی که امسال مصوب شد، امکان تأمین معادل همین میزان آب اضافه بر آب صنعت 

با بهره گیری از آب های غیرمتعارف، روش های بازچرخانی و غیره فراهم شده است.
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وزیر کشور گفت: پروژه های مسکن ملی از اولویت های دولت در راستای جوانی جمعیت و صیانت از کانون خانواده است.
 عملیات اجرایی ساخت هزار و ۸۸ واحد نهضت ملی مسکن با حضور وزیر کشور ، استاندار ایلام و جمعی از مسوولان استانی در منطقه چغاسبز شهر ایلام )پارک کوثر( آغاز شد.

وزیر کشور: پروژه مسکن ملی از اولویت های دولت در راستای جوانی جمعیت است
وزیر کشور در این آیین نهضت ملی مسکن را از اولویت های دولت در راستای صیانت و تحکیم  بنیان خانواده و جوانی جمعیت ذکر کرد و اظهار داشت: تامین مسکن از مهم ترین دغدغه های 
جوانان است که دولت به این موضوع اهتمام جدی دارد.احمد وحیدی افزود: موفقیت در اجرای پروژه های مسکن ملی عزم جهادی تمامی ارگان ها را می طلبد و باید تمامی دستگاه ها برای سرعت 
بخشی به اجرای پروژه های در دست اجرا پای کار بیایند.وی یکی از اصلی ترین موارد در احداث واحدهای مسکن ملی را توجه به کیفیت مصالح و نظارت دقیق بر فعالیت پیمانکاران برشمرد و 

تاکید کرد: سرعت و دقت در این موضوع باید به صورت همزمان در دستور کار باشد و در کنار این موضوع سایر امکانات زیرساختی مورد نیاز نیز جانمایی شده باشد.

پروژه مسکن ملی از 
اولویت های دولت در راستای 

جوانی جمعیت است

واحدهای تولیدی ظریف 
مصور، نخ نگین، فولاد و 
ورق خودرو از مهم ترین 

صنایع ایران و چهارمحال 
و بختیاری است که در 

شهرک های صنعتی 
شهرستان بروجن فعالیت 

می کند.پس از روی کار 
آمدن دولت سیزدهم به 

مناطق کمتربرخوردار 
مانند چهارمحال و بختیاری 

توجه جدی شد و در 
همین راستا شهرستان 
بروجن با برخورداری از 
توانمندی های مطلوب 
توانست سهم بسزایی 
از اعتبارات این دولت 

به ویژه در مصوبات سفر 
رییس  جمهور به این استان 

داشته باشد.

اقدامات دولت سیزدهم برای تسریع در روند 
توسعه شهرستان بروجن

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |    شهرستان بروجن به دلیل قرار گرفتن در محور ترانزیتی حمل و نقل بین فلات مرکزی و 
جنوب ایران از اهمیت مهمی برخوردار شده است و دولت سیزدهم برای تسریع در روند توسعه شهرستان 

برنامه ریزی کرده است.

  چرایی ته کشــیدن تقاضای صدور پروانه 
ساخت در کرمان

 عضو شورای اسلامی شــهر کرمان گفت که 
براساس شنیده هایش از بدنه شهرداری، باوجود ارائه 
تخفیف و مشوق تقاضا برای صدور پروانه ساخت 

طی ۲ ماه امسال در حد صفر بوده است.
فتــح الله مویدی که از باســابقه ترین اعضای 
شــورای اسلامی شهر کرمان به شمار می رود روز 
دوشنبه در جریان جلسه علنی شورای اسلامی شهر 
در این زمینه از شهردار کرمان توضیح خواست که 

وضعیت را روشن کند.
شهردار کرمان البته در نود و چهارمین نشست 
علنی شورای این شهر در پاسخ به اعضای این شورا 
چگونگی وضعیت تقاضای صدور پروانه نسبت به 
مدت مشابه سال قبل را در تعداد و متراژ به صورت 

واضح افزایشی خواند.
 ۲۱ فروردین ماه امســال در صحن شــورا به 
تصویب رسید که شهرداری طی ماه های فروردین 
و اردیبهشــت ۲۵ درصد، خرداد ۲۰ درصد و تیر 
۱۵ درصد، به متقاضیان اخذ پروانه ساخت وســاز 

تخفیف دهد.
تخفیف برای ساخت وساز طبق رویه مدیریت 
شهری در انتهای سال گذشته چندین بار با تصمیم 
شورا دچار تغییر شد که در نهایت با توجه به انتظار و 
اقبال مردم از این تخفیف ها در ابتدای امسال مصوب 

و در هیات تطبیق هم تایید شد.
در ابتدا گفته شــد کــه تخفیف های عوارض 
شهرسازی به صورت پلکانی در ماه های فروردین، 
اردیبهشــت و خردادماه باشد و در نهایت اما چون 
در انتهای فروردین مصوبه تخفیف ها ابلاغ شد که 
در واقع دو سوم ماه فروردین گذشته بود، شهرداری 
هم نامه ای به شورا ارسال کرد و درخواست کرد که 

این تخفیف ها یک ماه جابه جا شود.
حسین چناریان یکی از اعضای شورا در همان 
نشســت هدف از تصویب تخفیفــات اخذ پروانه 
ساخت وســاز را رونق ساخت وساز در شهر عنوان 
کرده و گفته بود که اگرچه بخشــی از درآمدهای 
شهرداری تحت عنوان تخفیف کاهش پیدا می کند 
اما در مجموع باعث توسعه ساخت وساز می شود و 
زمانی که صنعت ساخت وســاز در جامعه ای فعال 
شود، بسیاری از کســب وکارهای دیگر نیز فعال 
خواهد شد و به رونق و پیشرفت شهر کمک می کند.
کلاف پیچیده تعرفه عوارض شهرداری در کرمان

اما در نود و چهارمین نشســت علنی شورای 
شهر کرمان طی امروز، مویدی رییس کمیسیون 
خدمات شــهری شــورای کرمــان از شــهردار 
 خواســت گزارشــی ارائه کند از اینکه ۲ ماه اول

 امســال با وجود تخفیف های ارائه شده وضعیت 
تقاضای صدور پروانه نســبت به سال قبل چگونه 

بوده است.
وی ادامه داد: افراد مجموعه شــهرداری اعلام 
کردند که تقاضای صدور پراونه نســبت به مدت 
مشابه سال گذشته با وجود تخفیفات صفر بوده، 

آیا واقعا اینگونه بوده است؟

 بروجن یکی از ۱۱ شهرســتان های اســتان چهارمحال و بختیاری است که از لحاظ موقعیت جغرافیایی در 
کوتاه ترین مسیر ارتباطی استان های فلات مرکزی ایران با استان های جنوب غرب و جنوب کشور قرار دارد.

استقرار ۴۲ درصد صنعت چهارمحال و بختیاری در قالب ۴۰۰ واحد تولیدی در پنج شهرک صنعتی شهرستان 
بروجن از مهم ترین ظرفیت های این شهرستان به شمار می رود.واحدهای تولیدی ظریف مصور، نخ نگین، فولاد و 
ورق خودرو از مهم ترین صنایع ایران و چهارمحال و بختیاری است که در شهرک های صنعتی شهرستان بروجن 
فعالیت می کند.پس از روی کار آمدن دولت سیزدهم به مناطق کمتربرخوردار مانند چهارمحال و بختیاری توجه 
جدی شــد و در همین راستا شهرستان بروجن با برخورداری از توانمندی های مطلوب توانست سهم بسزایی از 

اعتبارات این دولت به ویژه در مصوبات سفر رییس  جمهور به این استان داشته باشد.

  میزان اختصاص اعتبارات بروجن چقدر است؟
فرماندار بروجن با اشاره به مصوبات شهرستان بروجن در سفر رییس جمهور به چهارمحال و بختیاری گفت: 
در این ســفر ۲۳ هزار و ۴۹۰ میلیارد ریال برای این شهرســتان مصوب شد که با تخصیص این اعتبارات در ۲ 
ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ وضعیت بخش های مختلف شهرســتان متحول می شود.فتاح کرمی تاکید کرد: براساس 
هماهنگی های انجام شــده با ســازمان مدیریت و برنامه ریزی چهارمحال و بختیاری قرار شد برُش شهرستانی 
اعتبارات اســتان و شهرســتان ها از مبلغ های تخصیص یافته اعتبارات سفر رییس جمهور به استان مشخص و 
به فرمانداری ها اعلام شــود.وی جذب سریع تر اعتبارات شهرستان بروجن از محل مصوبات سفر رییس جمهور، 
ملی، استانی، شهرستانی و سایر ردیف های بودجه ای را جزو اولویت های اصلی مسوولان دستگاه های اجرایی این 
شهرستان دانست و افزود: طرح آب رسانی کشاورزی روستاهای سیبک و آورگان منطقه چغاخور بخش بلداجی 
شهرستان بروجن، بهسازی قنات ها، ارتقای راه های روستایی، ساخت سد آقبلاغ و اجرای طرح های عمرانی دیگر 

از مصوبه های مختص شهرستان بروجن در سفر رییس جمهور به چهارمحال و بختیاری است.

  ضرورت توسعه زیرساخت های ورزشی
با توجه به اینکه شهرستان بروجن یکی از مناطق مهم در قهرمان پروری در برخی از رشته های المپیکی از 

رنا
 :ای

س
عک

  

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/03/02
شماره : 1408

جمله دوومیدانی است، در این زمینه ضرورت توسعه زیرساخت های ورزشی محسوس است.
فرماندار شهرســتان بروجن در این خصوص در گفت وگو با ایرنا به اختصاص ۳۵ میلیارد ریال از محل اعتبارات ســفر 
رییس  جمهور به چهارمحال و بختیاری ۳۵ میلیارد ریال برای تجهیز و تعمیر سالن های ورزشی شهرستان بروجن اشاره و 

تصریح کرد: هم اکنون کف پوش بسیاری سالن های ورزشی این شهرستان در شأن ورزشکاران نیست.
کرمی با اشــاره به ظرفیت قابل توجه شهرســتان بروجن در حوزه ورزش یادآور شــد: عملیات اجرایی ســاخت سالن 
دوومیدانی تارتان بروجن با توجه به ظرفیت بروجن در الُمپیک و حضور ورزشــکاران ملی و بین المللی رشــته دوومیدانی 

این شهر در دهه ۹۰ آغاز شد.
فرماندار بروجن فراهم کردن زیرساخت های اسکان ورزشکاران در کنار سالن ورزشی تارتان را لازمه اصلی برای میزبانی 
این شــهر در برگزاری اردوهای ملی ورزشــی به ویژه در رشته دوومیدانی دانشت و اظهار داشت: متاسفانه هم اکنون از این 
ظرفیت استفاده مناسبی نشده است و باید در سریع ترین زمان ممکن نسبت به تقویت زیرساخت های این بخش اقدام شود.

مسکن ملی در بروجن چه شد؟
یکی از نیازهای جدی در همه مناطق کشور از جمله شهرستان بروحن توجه به زیرساختهای توسعه مسکن است که 

در دولت سیزدهم طرح مسکن ملی آغاز شد.
فرماندار بروجن با اشــاره به آغاز عملیات اجرایی ســاخت ۶۰۰ واحد مســکونی مربوط به طرح نهضت ملی مسکن در 
شهرســتان بروجن گفت: این واحدهای مسکونی از سوی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و ستاد اجرایی فرمان حضرت امام 
)ره( در حال احداث اســت.کرمی ســهمیه شهرستان بروجن در طرح نهضت ملی مسکن را ۶ هزار و ۹۶۴ واحد مسکونی 
اعلام و تاکید کرد: سهمیه سالانه این شهرستان در طرح نهضت ملی مسکن یک هزار و ۷۴۱ واحد مسکونی و در مجموع 

چهار سال دولت سیزدهم ۶ هزار و ۹۶۴ واحد مسکونی اعلام شده است.
وی افــزود: شــهر بلداجی تنها شــهر در شهرســتان بروجن بود که تاکنــون زمین برای اجرای طــرح نهضت ملی 
مســکن در آن اختصــاص پیــدا نکرده اســت و در همین راســتا ســند ۲ هکتار زمین از ســوی مالــکان زمین های 
مســتثنیات شــهر بلداجی به نــام اداره کل راه و شهرســازی چهارمحال و بختیاری صادر شــد تا پــس از اجرای طرح 
 تفکیکی و مشــخص شدن ســهم دولت و مالکان، از محل سهم دولت نســبت به آغاز عملیات اجرایی طرح نهضت ملی

 مسکن در این شهر اقدام شود.

  چرا گردشگری بروجن هنوز در جایگاه خود قرار ندارد؟
یکی از مناطق مهم و مستعد گردشگری در چهارمحال و بختیاری شهرستان بروجن است به دلیل اینکه سه تالاب بزرگ 
ایران در این منطقه است و از طرف دیگر در محور ترانزیتی قرار دارد اما هنوز به جایگاه اصلی خود در این بخش نرسیده است.

فرماندار بروجن به انتظار تصویب طرح جامع ۲ منطقه نمونه گردشگری چغاخور و گندمان در شورای عالی شهرسازی 
و معماری کشور اشاره و تصریح کرد: توسعه گردشگری در شهرستان بروجن به عنوان یکی از اولویت های پیشرفت و تعالی 
این شهرستان در دستور کار مسوولان قرار دارد و با تصویب این ۲ منطقه نمونه تحولی مطلوب در حوزه گردشگری این 

شهرستان رخ می دهد.
وی با اشاره به وجود تالاب های کم نظیر بین المللی گندمان و چغاخور در شهرستان بروجن یادآور شد: زیرساخت های 
گردشگری این شهرستان به ویژه در بخش اقامتی مطلوب اما شهرستان بروجن همچنان در حوزه گردشگری به عنوان یک 

ظرفیت امُیدآفرین عقب است.
کرمی با اشاره به لزوم حمایت از سرمایه گذاران بخش خصوصی در حوزه گردشگری شهرستان بروجن اظهار داشت: تقویت 
گردشگری کشاورزی به عنوان یکی از مهم ترین بخش های گردشگری این شهرستان مورد توجه جدی دولت سیزدهم قرار 
دارد و به همین منظور میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، جهاد کشاورزی، حفاظت محیط زیست در سطح ملی و 
استانی باید با تشکیل کارگروه های تخصصی نسبت به تقویت گردشگری کشاورزی در این شهرستان برنامه ریزی و اقدام کنند.

وی گفت: در ســفر رییس جمهور به چهارمحال و بختیاری وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی به عنوان 
نماینده تام الاختیار رییس جمهور وارد شهرستان بروجن شد و دستورهای لازم برای تقویت کشاورزی در این شهرستان را 
صادر کرد و در همین راستا ضرورت دارد تا مسوولان دستگاه های اجرایی مرتبط در استان برای تحقق این وعده تلاش و 

نسبت به فراهم کردن زیرساخت های لازم در این حوزه اقدام کنند.
فرماندار بروجن به برنامه ریزی به منظور تهیه طرح جامع جداگانه ای برای تفرُجگاه سیاسرد بروجن از سوی شهرداری 
این شــهر اشــاره و تاکید کرد: باغ ویلاها و ساخت وسازهای موجود در تفرُجگاه سیاسرد بروجن زیاد شده است و به همین 
علت تبدیل این مکان به باغ شــهر، از ســال های گذشته در دستور کار قرار گرفت که با قوانین و مقررات جهاد کشاورزی 
هم خوانی نداشــت.وی افزود: به همین منظور قرار شد در طرح جامع بروجن، تفرُجگاه گردشگری سیاسرد هم دیده شود 
که از سوی شورای شهرسازی و معماری کشور رد شد اما تبصره ای گذاشتند که شهرداری طرح جامعی برای این منطقه 
به طور جداگانه تهیه کند تا در کارگروه های مختلف بررســی و تصویب شــود.کرمی به قرار گرفتن شهرستان بروجن در 
مسیر ارتباطی فلات مرکزی ایران به استان های جنوب غرب و جنوب ایران و ۴۰ هزار تردد شبانه روزی در جاده های این 
شهرستان به عنوان ظرفیت مطلوب برای توسعه گردشگری و سرمایه گذاری در این حوزه اشاره و تصریح کرد: با توجه به 
ترانزیتی بودن محورهای ارتباطی این شهرستان ۱۵ هزار میلیارد ریال برای تکمیل جاده شهرکرد به بروجن به لردگان به 
ایذه اختصاص داده شد.وی یادآور شد: از این مبلغ هشت هزار میلیارد ریال از محل اعتبارات تهاترُ نفت، سه هزار میلیارد 
ریال از محل اعتبارات ســفر رییس جمهور به چهارمحال و بختیاری، ســه هزار میلیارد ریال از محل اعتبارات ماده ۵۶ و 

یک هزار میلیارد ریال از محل اعتبارات سال ۱۴۰۱ اختصاص پیدا کرد.

آگهی فقدان سند مالکیت 
سند مالکیت ششدانگ پلاک شماره 1/5624 بخش دو ثبتی شاهرود 
در  دفتر املاک الکترونیکی به شـماره  139820329010005498 
بنام سـعید اشـرفی صادر و تسلیم گردیده است. سپس مالک با ارائه 
دو برگ استشـهادیه محلی اعلام نموده اسـت که سـند مالکیت به علت 
جابجایی  مفقود گردیده اسـت و تقاضای صدور سـند مالکیت المثنی را 
نمـوده اسـت. لـذا برابـر تبصـره یک مـاده 120 آییـن نامه قانـون ثبت 
، مراتـب یکبـار در یکـی از روزنامـه هـای کثیرالانتشـار ، آگهـی تـا هـر 
کـس نسـبت به صـدور سـند مالکیت اعتـراض دارد و یا سـند مالکیت 
در دسـت وی مـی باشـد و یـا مدعـی انجـام معاملـه ای اسـت مراتـب را 
حداکثـر ظـرف مـدت 10 روز پـس از انتشـار آگهـی کتبا بـه اداره ثبت 
اسناد و املاک شاهرود اعلام ، در غیر اینصورت پس از انقضای مهلت 
قانونـی اعتـراض ، سـند مالکیـت المثنـی وفـق مقـررات صـادر خواهـد 
شـد . سـند مالکیت برگی به شـماره چاپی 296648د97  می باشـد  . 

تاریخ انتشار : 1402/03/02 
رونوشت به : ستاداجرایی فرمان امام )ره ( -73

  رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان شاهرود 
حسین پور

  رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان شاهرود 
حسین پور

آگهی فقدان سند مالکیت 
ثبتـی شـماره 24 فرعـی  پـاک  اعیـان  مالکیـت ششـدانگ  سـند 

باقیمانـده از 3816و 3817 اصلـی بخش یک شـاهرود در دفتر اماک 
جلـد 195 صفحـه 247 ذیـل ثبـت 28072 بنـام آقـای علـی ما رسـتمی 
صـادر و تسـلیم گردیـده اسـت. کـه طی یک مـورد نقل و انتقـال به آقای 
حمیـد رضـا رحیمـی منتقـل شـده اسـت ، سـپس مالـک بـا ارائـه دو برگ 
فـرم استشـهادیه تقاضای صدور سـند مالکیـت المثنی به علـت جابجایی 
را نمـوده اسـت . لـذا برابر تبصره یـک ماده 120 آیین نامـه قانون ثبت 
، مراتـب یکبـار در یکـی از روزنامه های کثیرالانتشـار آگهـی ، تا هر کس 
نسبت به صدور سند مالکیت اعتراض دارد و یا سند مالکیت در دست 
وی مـی باشـد و یـا مدعـی انجام معامله ای اسـت مراتـب را حداکثر ظرف 
مـدت 10 روز پـس از انتشـار آگهـی کتبـا بـه اداره ثبـت اسـناد و اماک 
شـاهرود اعـام نمایـد ، در غیـر اینصورت پـس از انقضای مهلـت قانونی 
اعتراض ، سـند مالکیت المثنی وفق مقررات صادر خواهد شـد . شـماره 

چاپـی سـند دفترچه ای 370471 می باشـد  . 
تاریخ انتشار : 1402/03/02 

رونوشت به : ستاداجرایی فرمان امام )ره (-74

آگهی فراخوان ارزیابی کیفیآگهی فراخوان ارزیابی کیفی
 مناقصه عمومی یک مرحله ای مناقصه عمومی یک مرحله ای

                   به شماره 183/1402/6

 بانـک سـپه در نظـر دارد تامیـن نگهبـان غیرمسـلح در سراسـر کشـور 
 بـه مـدت یـک سـال را پـس از انجـام فرآینـد ارزیابـی کیفـی از طریـق 
مناقصـه عمومـی یک مرحلـه ای به شـماره 2002001036000012  به شـرکت 
واجـد شـرایط واگذار نمایـد . لازم به ذکر اسـت کلیـه مراحـل برگـزاری فراخوان 
ارزیابـی کیفـی و مناقصـه از دریافت اسـناد تا ارائه پیشـنهاد مناقصه گران و بازگشـایی 
پاکت هـا صرفـا از طریـق درگاه سـامانه تـدارکات الکترونیکـی دولـت )سـتاد( بـه 
اسـت  لازم  و  شـد  خواهـد  انجـام   )www.setadiran.ir( الکترونیکـی    آدرس 
مناقصه گـران در صـورت عـدم عضویـت قبلـی، مراحـل ثبـت نـام در سـامانه مذکـور 
و دریافـت گواهـی امضـای الکترونیکـی را جهـت شـرکت در مناقصـه محقـق سـازند.
اطلاعـات و اسـناد مناقصـه عمومـی پـس از برگـزاری فرآینـد ارزیابـی کیفی و ارسـال 

دعوتنامـه از طریـق سـامانه سـتاد بـه مناقصـه گران ارسـال خواهد شـد.
ــنبه  ــاعت 8 روز سه ش ــامانه : س ــناد در س ــوان و انتشاراس ــخ فراخ  تاری

مورخ 1402/03/02
ــی کیفــی از ســامانه : ســاعت 15   آخریــن مهلــت دریافــت اســناد ارزیاب

روز چهارشنبه مورخ 1402/03/10
ــط  ــی توس ــی کیف ــناد ارزیاب ــل اس ــذاری و تحوی ــت بارگ ــن مهل  آخری

مناقصه گــر: ســاعت 15 روز    شــنبه مــورخ 1402/03/27
 اطلاعـات تمـاس دسـتگاه  مناقصـه گـزار:آدرس : تهـران – میـدان آرژانتین  
خیابـان الونـد – نبـش خیابـان 33– پـلاک 54 – طبقـه ششـم – اداره کل تأمیـن و 

پشـتیبانی– دایـره مناقصـات  تلفـن: 35911530 - 35911464

بانک سپه – اداره کل تأمین و پشتیبانی 
شناسه: 1500115/م الف 747

نوبت اول

آگهـی تغییـرات شـرکت فیـدار تجـارت هیـوا سـهامی خاص بـه شـماره ثبـت 1076 و  شناسـه ملی 
14011346197 بـه اسـتناد صورتجلسـه مجمـع عمومی فـوق العـاده مـورخ  1402/01/29 تصمیمـات ذیل اتخاذ شـد : 

موضـوع فعالیت شـرکت به شـرح ذیل تغییر یافـت و ماده مربوطـه دراساسـنامه اصلاح گردیـد : خرید و فـروش و صـادرات و  واردات کلیه 
 کالاهـای مجـاز بازرگانـی و تولیـد قطعات و لـوازم خانگـی - شـرکت در مناقصات و مزایـدات دولتـی و خصوصی اعـم از داخلـی  و بین المللـی - اخذ وام

 و تسـهیلات ریالـی و ارزی از کلیـه بانک هـای دولتـی و خصوصی و مؤسسـات مالی و اعتبـاری داخلی و خارجی - گشـایش اعتبار اسـنادی و ال سـی برای 
شـرکت نـزد بانک ها - شـرکت در نمایشـگاه های بیـن المللـی تخصصی و غیـر تخصصی داخـل و خارج کشـور - اخذ یـا ایجاد شـعب و دفاتـر نمایندگی 
در زمینـه موضـوع فعالیـت شـرکت در داخـل یا خـارج از کشـور - انعقـاد قراردادهـای همـکاری و مشـارکت با شـرکت های داخلـی و خارجـی در زمینه 
موضـوع فعالیـت شـرکت - عقد قرارداد با اشـخاص حقیقـی و حقوقـی در زمینه موضوع فعالیت شـرکت - طراحـی، تولید و سـاخت و مونتـاژ کلیه قطعات 
 صنعتـی - طراحـی و تجهیـز و راه انـدازی خطـوط تولید قطعـات صنعتـی و اتوماسـیون - تأمیـن و واردات قطعـات، تجهیزات، مـواد اولیه، ماشـین آلات

 و صنایـع تبدیلـی - واردات تکنولـوژی صنایع مادر - مشـارکت و سـرمایه گـذاری در کلیه پروژه هـای تولیدی و صنعتـی - تأمین نیروی انسـانی مورد نیاز 
شـرکت - فـروش و خدمات پـس از فروش کلیـه قطعات و ماشـین آلات صنعتـی در صورت لـزوم پس از اخذ مجـوز هـای لازم از مراجع ذیربـط - تجهیزات 
مربوطـه، محصولات تولیدی شـرکت وکلیـه کالاهای مجـاز بازرگانی - خدمـات پس از فـروش، گارانتـی، ترخیـص کالا، بازاریابی )غیرهرمی و غیر شـبکه 
ای( - خریـد و فـروش و صـادرات و واردات کلیـه کالاهای مجـاز بازرگانی - ترخیـص کالا از گمرکات داخلـی و خارجی - انعقـاد قرارداد با اشـخاص حقیقی 
 و حقوقـی - اخـذ وام و اعتبـارات از کلیـه بانک هـای داخلـی و خارجی - شـرکت در همایش ها و نمایشـگاه هـای داخلی و خارجـی - شـرکت در مناقصات

 و مزایدات دولتی و خصوصی. )ثبت موضوع فعالیت به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد( 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان تهران مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قرچک )1500810(

ول
ت ا

وب
ن

آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي
)فراخوان ارزيابی کیفی مناقصه گران ( شماره 2201/1402/29

شرکت گاز استان آذربایجان غربی

شـرکت گاز اسـتان آذربایجان غربـی در نظـر دارد مناقصه با مشـخصات زیر را 
از طریـق سـامانه تـدارکات الکترونیکـی دولت )سـتاد( برگـزار نماید. کلیـه مراحل 
برگـزاری مناقصـه )دریافت اسـتعلام ارزیابی کیفی، ارائه اسـناد ارزیابی کیفی دریافت 
مابقی اسـناد مناقصه، ارائه پیشـنهاد قیمت، مهر و امضاي اسـناد مناقصه  بازگشـایی 
پاکت هـا( به صورت الکترونیکی و از طریق درگاه سـامانه تـدارکات الکترونیکی دولت 

)سـتاد( انجام خواهد گرفت. 
1- مناقصه گزار : شرکت گاز استان آذربایجان غربي

2- موضـوع مناقصـه : پـروژه احـداث کليـه عمليـات سـاختماني 9 مورد 
ایسـتگاه TBS در سـطح شهرسـتان مهاباد )روسـتاهاي برهـان ، قره بلاغ  
بـرده رشـان ، بـادم ، دوسـتعلي ، کاولان سـفلي ،کتيكـه ، شـهرك فجـر  

حمـزه آباد( بـه شـرح ذیل :
 احـداث سـاختمان  ایسـتگاه TBS  بـه ابعـاد و  مشـخصات  منـدرج در 

نقشـه ها بـه تعـداد   9   ایسـتگاه
 حفر چاه ایستگاه CPS به تعداد 4  ایستگاه

3-  محل اجرای پروژه: شهرستان مهاباد
مطابـق مشـخصات فنـي و اسـتانداردهاي   : 4- اسـتاندارد اجـرای کار 

پذیرفتـه شـده شـرکت ملـی گاز ایـران  
5- شرایط متقاضيان :

  داشـتن شـخصیت حقوقی داشـتن گواهي صلاحیت معتبر پایه پنج یا بالاتر در 
رشـته ابنیـه و سـاختمان از سـازمان برنامه و بودجه  داشـتن ظرفیـت خالی ارجاع 

کار  توانائـی تهیه و تسـلیم انواع ضمانتنامه هـای مورد نیاز  

6- نحـوه دریافـت کاربرگ هـای اسـتعلام ارزیابـی: از طریـق درگاه سـامانه 
 www.setadiran.ir :تـدارکات الکترونیکـی دولـت )سـتاد( بـه آدرس

ــاعت 16  ــی: س ــتعلام ارزیاب ــت کاربرگ های اس ــی دریاف ــت زمان 7- مهل
تاریــخ 1402/03/18

8- مهلـت زمانی ارائـه و بارگـذاری کاربرگ ها واسـناد اسـتعلام ارزیابی:                              
سـاعت 16 تاریخ 1402/04/01

9- شـماره مناقصـه ثبت شـده در  سـامانه تـدارکات الكترونيكـی دولت 
)سـتاد( : 2002091931000044

10- نـوع و مبلـغ تضميـن شـرکت در مناقصـه : مطابـق مصوبـه شــماره 
123402/ت 50659ه  مــورخ 94/9/22 هیـات وزیـران و اصلاحیـه هـاي بعـدي 

آن خواهـد بـود.  
11- اطلاعـات تمـاس مناقصه گـزار: مناقصه گـران می تواننـد جهـت دریافـت 
اسـناد  خصـوص  در  ابهـام  هرگونـه  داشـتن  صـورت  در  یـا  بیشـتر  اطلاعـات 
مناقصـه ، بـا تلفـن شـماره 33477170-044 تمـاس یـا از طریق نمابر شـماره 

نماینـد. مکاتبـه   044-33444475
آدرس: دفتـر امـور قراردادهـا واقـع در ارومیه ، خیابان مولوي ، شـرکت گاز اسـتان 

آذربایجان غربـي ، طبقـه اول ، اتـاق 102
مسـئولیت اطـلاع از رونـد برگـزاری الکترونیکـی مناقصـه و کنترل هـای لازم بـر 
عهـده مناقصـه گـران می باشـد. بـراي آگاهـي از اخبـار، آگهي هاي مناقصـه، مزایده 
و عملکـرد شـرکت گاز اسـتان آذربایجـان غربـي مي توانیـد بـه کانـال پیـام رسـان 

سـروش بـه آدرس WAZARGAS@  مراجعـه فرماییـد.                                                                        

روابط عمومی شرکت گاز استان آذربايجان غربی شناسه شناسه 14998001499800
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک لردگان
هادي رحیمي

 آگهي موضوع تبصره ماده 13 قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 1390

140260314005000105مــــــورخ  شماره  رای  بموجب  اينكه  به  نظر 
1402/01/14 هیأت قانون مذكور ششدانگ يكباب ساختمان به مساحت 
از  فرعي   665 پلاك  از  مجزي   9727 شماره  پلاك  تحت  131/32مترمربع، 
1-اصلي جانكي واقع در لردگان-زمین شهري  به نام آقاي سعید محمودي 
چالبطان فرزند عبدالعلي  صادر گرديد، لذا حسب درخواست متقاضي و برابر 
تبصره ذيل ماده 13 قانون تعیین تكلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی عملیات تحديد حدود پلاك موصوف راس ساعت 9 صبح روز شنبه 

1402/03/27 در محل شروع و انجام خواهد شد.
اعتراض نسبت به حدود و حقوق ارتفاقي برابر ماده 20 قانون ثبت از تاريخ 
تنظیم صورت مجلس تحديدی به مدت 30 روز پذيرفته خواهد شد و به استناد 
ماده ۸6 اصلاحی آيین نامه قانون ثبت معترض می بايست درمهلت مقرر در 
آگهی ضمن تسلیم اعتراض به اين اداره، دادخواستي مبني بر اعتراض به 
عملیات تحديد حدود به مراجع ذيصلاح قضايی تقديم و گواهی دائر بر طرح 
دعوی را از مراجع مذكور اخذ و به اين اداره تسلیم نمايد در غیر اين صورت 
متقاضي ثبت يا نماينده قانوني وي مي تواند به مراجع ذيصلاح مراجعه و نسبت 

به ادامه عملیات ثبتي درخواست نمايد. 
 تاريخ انتشار:  02/ 03 /1402

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
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ستاره استقلال با درخشش در لیگ ایران توجه اماراتی ها را به خود جلب کرد.
 مهدی قائدی ستاره استقلال در این فصل از لیگ برتر کشورمان بود و موفق شد ۱۲ گل به ثمر برساند و در یک قدمی آقای گلی لیگ قرار گرفت ولی در نهایت مغانلو مهاجم سپاهان با 

۱۳ گل این جایزه را کسب کرد.
قائدی به صورت قرضی از باشگاه شباب الاهلی دبی به استقلال آمده بود و اکنون باشگاه استقلال باید تکلیف این بازیکن را مشخص کند و با باشگاه شهر دبی وارد مذاکره شود.

سایت »اسپورت« امارات با انتشار آمار فوق العاده قائدی با پیراهن استقلال در لیگ ایران ابرار امیدواری کرد که مدیران باشگاه شباب الاهلی این ستاره ایرانی را در فصل آینده به لیگ 
امارات برگردانند.طبق آمار این رسانه اماراتی ۲۹ بازی برای استقلال انجام داده و ۱۲ گل به ثمر رسانده و ۸ پاس گل داده است. قائدی در بازی آخر لیگ مقابل تراکتور کولاک کرد و موفق 

به هت تریک شد. 

 اماراتی ها به دنبال ستاره 
استقلال

   لازم باشد به مقر AFC می رویم
باشگاه استقلال در اعتراض به رای کمیته بدوی 

صدور مجوز حرفه ای اطلاعیه ای صادر کرد.
 باشــگاه استقلال در واکنش به اینکه کمیته 
بدوی صدور مجوز حرفه ای باشــگاه ها مجوز این 
باشگاه را برای حضور در لیگ قهرمانان آسیا تایید 

نکرده است، اطلاعیه ای به این شرح صادر کرد:
»نظر بــه تصمیم عجیب کمیته بدوی صدور 
مجوز حرفــه ای در خصوص عــدم تایید مجوز 
حرفه ای سازی باشــگاه استقلال و در جهت ارائه 
شفاف  اطلاعات به افکار عمومی و هواداران باشگاه 
استقلال، ذکر چند نکته به شرح زیر ضروری  است:

حجت کریمی از تاریخ ۲۸ فروردین سال جاری 
سرپرستی مدیرعاملی باشگاه استقلال را برعهده 
گرفت و از ابتدای پذیرفتن این مسئولیت خطیر، 
موضوع کســب مجوز حرفه ای و تمامی مسایل 
مرتبط به آن را موکدا مورد پیگیری قرار داده است. 
کلیه مراحل تکمیل مدارک نیز با نظارت او توسط 

بخش اداری باشگاه انجام گرفته است. 

  پایان ممنوع الخروجی یک پرسپولیسی 
سرشناس

ممنوع الخروجی شــایان مصلح بازیکن گل 
گهر سیرجان تمام شد و او بامداد امروز به کربلا 

سفر کرد.
شایان مصلح، ستاره سابق پرسپولیس و سپاهان 
که در لیگ برتر بیست و دوم پیراهن تیم گل گهر 
ســیرجان را به تن داشت، در جریان فصل اخیر 
رقابــت های لیگ برتر به دلیل ممنوع الخروجی 
حتی اجازه همراهی تیمــش در اردوی خارجی 

گل گهر سیرجان را پیدا نکرد.
آن زمان تلاش های شایان مصلح برای پایان 
ممنوع الخروجی بی نتیجه ماند اما حالا مشکل 
ممنوع الخروجی شایان مصلح برطرف شده و او 

صبح امروز به کربلا سفر کرد.

 مهاجم پرسپولیســی برای همیشه از 
ایران رفت

شــرزود تمیروف مهاجم سابق پرسپولیس و 
بازیکن پیکان با انتشــار یک استوری، با فوتبال 

ایران خداحافظی کرد.
 شــرزود تمیروف مهاجم سابق پرسپولیس با 
انتشار یک اســتوری در اینستاگرامش از فوتبال 

ایران خداحافظی کرد.
مهاجم ازبکســتانی از بازیکنان پرسپولیس و 
پیکان قدردانی کرد و از هم تیمی بودن با آنها بسیار 

ابراز خوشحالی کرد.
نکته جالب اینکه او در پیام خداحافظی نسبت 
بــه خروج از ایران با چند اموجــی ابراز ناراحتی 

کرده است.

  دردسر بزرگ ســاپینتو برای بازی با 
نساجی و پرسپولیس!

ســرمربی تیم فوتبال استقلال برای بازی این 
هفته تیمش با دردسری بزرگ مواجه است.ریکاردو 
ساپینتو دو هفته است از حسین مرادمند در ترکیب 
تیمش استفاده می کند که علاوه بر عملکرد خوب، 
وی در هر دو بازی موفق به زدن گل هم شده است. 
این بازیکن حالا در کنار سیلوا خط دفاعی استقلال 
را سر و سامان داده و همین درخشش وی سرمربی 

پرتغالی را با چالش مواجه کرده است.
از آنجا که عــارف غلامی بازیکن مورد علاقه 
ساپینتو اســت حالا این مربی دچار سردرگمی 
شده که در بازی با نساجی و احتمالا پرسپولیس 
از چه زوجی در خط دفاعی خود اســتفاده کند. 
این در حالی اســت که غلامی در اکثر بازی های 
ایــن فصل تیمش بازیکن فیکس بوده و حتی در 
دربی برگشــت نیز به میدان رفت و روی گل آل 

کثیر دچار اشتباه شد. 

 رویارویی تیم ملی فوتبال عربســتان 
مقابل ایران بدون سرمربی؟

روزنامه الشرق الاوسط آخرین وضعیت انتخاب 
ســرمربی جدید تیم ملی فوتبال این کشــور را 

تشریح کرد.
 انتخاب ســرمربی تیم ملی فوتبال عربستان 
بعــد از جدایی »هروه رنار« از این تیم به یکی از 
ابهامات بزرگ فوتبال در این کشــور تبدیل شده 
است. رسانه های عربســتانی هر چند روز یک بار 
اسامی گزینه هایی را برای هدایت این تیم مطرح 
می کننــد اما تاکنون چیزی به صورت رســمی 

مشخص نشده است.
این در حالی است که فدراسیون فوتبال ایران 
در تلاش اســت شــهریورماه یک دیدار دوستانه 
با تیم ملی عربســتان فراهم کند و بر این اساس 
معلوم نیست که آیا این تیم بدون مربی به مصاف 

ایران می آید یا نه.
روزنامه »الشرق الاوسط« در گزارشی حضور 
»تیته« سرمربی ســابق تیم ملی فوتبال برزیل 
در عربستان را یکی از احتمالات بزرگ دانست و 
نوشت:»از زمان اعلام استعفای هروه رنار سرمربی 
سابق تیم ملی عربستان، صندلی مربیگری الاخضر 
همچنان خالی اســت، چرا که به نظر می رســد 
فدراســیون فوتبال عربستان منتظر انتخاب یک 
گزینه مناســب برای هدایت تیم در رویدادهای 
پیش رو که اولین آن جام ملت های آسیا در قطر 

اوایل سال آینده میلادی است.

سرجیو کونسیسائو، 
سرمربی پورتو بعد از 

پایان بازی با فامالیکائو، 
برنامه های تیمش برای 

پیروزی را برشمرد و گفت: 
»ما براحتی هافبک ها را باز 
کردیم و سپس به اوتاویو و 

طارمی سرویس دادیم. این 
در پویایی تیم ما مهم بود. 
اوتاویو این آزادی را دارد، 
زیرا در مواجهه با بازی او 

ظرفیت بسیار زیادی برای 
تصمیم گیری خوب، کوتاه 
یا طولانی دارد. طارمی هم 

بین خط ها بسیار باهوش 
است.«

سعید معروف همیشه تاثیرگذار است
بهنــام محمــودی در مورد چهارمی شــهداب در والیبال جام 
باشــگاه های آسیا گفت: نتیجه به دســت آمده دور از انتظار بود و 
تلنگری برای والیبال ماست چون والیبال فقط به ما تعلق ندارد و 

بقیه هم سرمایه گذاری می کنند.
تیم والیبال شهداب یزد در مسابقات قهرمانی باشگاه های آسیا 
نتیجه ضعیفی کسب کرد و با یک پله سقوط نسبت به دور قبل این 
رقابت ها در جایگاه چهارم قرار گرفت. از طرفی شهداب با نتیجه ای که 
به دست آورد باعث شد والیبال ایران بعد از ۲۲ سال در باشگاه های 

آسیا روی سکو نرود.
بهنام محمودی، کارشناس والیبال به عملکرد شهداب اشاره و بیان کرد: به مجموعه شهداب خسته نباشید می گویم. آنها زحمت 
کشــیدند و نباید از این موضوع چشم پوشــی کنیم که تیم های حاضر در جام باشگاه ها از بازیکن خارجی استفاده کردند و با آنالیز 
قوی و شــرایط بهتر حضور داشــتند. امیدوارم نقطه ضعف هایمان را بپوشانیم و برای سال آینده بهتر کار کنیم چون والییال ایران 
جزو قدرت های آسیا است.او در ادامه افزود: شهداب از بازیکنان خوبی استفاده کرد و مربی و کادر خوبی هم دارد. باید این نتیجه را 

آسیب شناسی کنیم چون زنگ خطری برای والیبال ماست که حواسمان را جمع کنیم.
محمودی با بیان اینکه شهداب از بازیکنان ملی پوش استفاده کرد، ادامه داد: نتیجه به دست آمده دور از انتظار بود و قطعا همه 
ناراحت هستند. این تلنگری برای والیبال ماست چون والیبال فقط به ما تعلق ندارد و بقیه هم سرمایه گذاری می کنند. باید حواسمان 
به تیم ملی باشد که چنین شکست هایی را در تیم ملی تجربه نکنیم. والیبال ما حداقل باید به فینال راه پیدا کند و این توقع به 

حق مردم است.

ســرمربی سابق تیم ملی کشتی فرنگی پس از انتخاب به عنوان 
مشــاور علیرضا دبیر، همانطور که تاکید کرده بنا نیست در مسائل 

فنی تیم ملی ورود کند.
 محمد بنا پس از کنار رفتن از هدایت تیم ملی کشتی فرنگی، روز 
گذشته) یکشنبه( به عنوان مشاور عالی علیرضا دبیر رییس فدراسیون 

کشتی انتخاب شد.
پس از بازگشت بنا به فدراسیون کشتی، این احتمال مطرح شد 
که او در قامت مشــاور عالی علیرضا دبیــر، در موارد فنی تیم ملی 
بزرگسالان نیز ورود می کند اما همانگونه که خود بنا نیز تاکید کرده 

قرار نیست او وارد مسائل فنی شود.
بنا پس از دریافت حکم جدید تاکید کرد: "کار من دیگر روی تشک و کار فنی نیست. مشاور رئیس فدراسیون کشتی هستم و هرگونه  

که او صلاح بداند در این کار حضور خواهم داشت."
با توجه به نتایج درخشان کشتی فرنگی ایران پس از روی کار آمدن حسن رنگرز و کسب ۳ عنوان قهرمانی شاگردان او در رقابت های 

امیدهای جهان، جام جهانی و قهرمانی آسیا، تیم ملی کشتی فرنگی در مسیر خوبی قرار گرفته و طبق برنامه جلو می رود.
از سوی دیگر با توجه به اهمیت شرایط تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی بزرگسالان، علیرضا دبیر رییس فدراسیون کشتی با توجه به 
سبقه فنی شخصا با درستکار و رنگرز در ارتباط مستقیم است و تاکنون فرد دیگری وارد حوزه فنی تیم های ملی بزرگسالان نشده است.

قطعا حضور بنا به عنوان چهره پرافتخار کشتی فرنگی ایران در کنار علیرضا دبیر می تواند هر چه بیشتر باعث پیشبرد اهداف کلان 
فدراسیون کشتی شود.

شرح وظایف محمد بنا چیست؟

ورزش 

سعید جمشیدیان    |    پورتو همچنان برای کسب عنوان قهرمانی لیگ پرتغال تلاش می کند. هر چند که شانس اندکی برای کسب این عنوان دارد. با این 
حال مهدی طارمی و رفقایش در پورتو همچنان به تلاش خود ادامه می دهند و انگیزه خود را از دست نداده اند. 

نمونه اش بازی با فامالیکائو که آنها توانستند با نتیجه 4 بر ۲ 
میزبان خود را شکســت بدهند و شــانه به شانه بنفیکا در بالای 
جدول حرکت کنند. مهدی طارمی ستاره بی چون و چرای پورتو 
در این بازی بود. او 4 گل زد که سه تا از آنها از روی نقطه پنالتی 
بود. همچنین ستاره ایرانی پورتو یک گل زد که کمک داور پرچم 
خود را به نشانه آفساید بالا برد. مهدی با این پوکر تعداد گل های 
خود را به عدد ۲۱ رســاند تا یکــه و تنها بر صدر جدول گلزنان 
تکیه بزند و بخت خود را برای تصاحب کفش طلا افزایش بدهد. 
او البته رکوردهای دیگری را نیز جابه جا کرد تا ثابت کند نه تنها 
به شــایعه های نقل و انتقالاتی توجهی ندارد بلکه مسیر خود را 

مثل قبل طی می کند.
 

  این گل ها را فقط من نزدم
مهاجم ایرانی پورتو در پایان بازی با فامالیکائو گفت: »خدا را 
شکر توانستیم بازی را ببریم. همان طور که گفتم ۱۵، ۲۰ دقیقه 
خیلی خوب بازی کردیم و دو گل زدیم. سپس کمی آرام شدیم و 
دو گل دریافت کردیم. نیمه اول با تساوی ۲ بر ۲ تمام شد اما ما به 
اینجا آمده بودیم تا بازی را ببریم. تمام تلاش مان را کردیم، تا آخر 
پیش رفتیم و توانستیم دو گل دیگر بزنیم و برنده شویم.«طارمی 
در خصــوص ثبت اولین پوکر خود در دوران فوتبالش گفت: »از 
این بابت بسیار خوشحالم. مثل همیشه بهترین عملکردم را ارائه 
دادم. فقط باید از هم تیمی هایم تشکر کنم که به من کمک کردند 
تــا 4 گل بزنم. پس من فقط این 4 گل را نزدم. این بخشــی از 
وظیفه من به عنوان یک مهاجم است.«سؤال بعدی از طارمی این 
بود که آیا آقای گل می شوی که او در پاسخ گفت: »ببینیم اوضاع 
چطور پیش می رود. گونسالو راموس بازیکن خوبی است، او این 

کیفیت را دارد که بتواند گل های بیشتری بزند و باید ببینیم در 
هفته های آینده چه اتفاقاتی رخ می دهد.«شانس قهرمانی پورتو؟ 
جواب طارمی این است: »این در دست ما نیست و به بازی بنفیکا 
بســتگی دارد. اما مثل همه این سال ها تا لحظه آخر بهترین کار 
را انجام می دهیم. در بازی بعدی ما برای شــخصیت خود بازی 

خواهیم کرد که این نیز مهم است.
 

  بهترین بازیکن با نمره 8/7
طارمی مقابل فامالیکائو ســه گل از روی نقطه پنالتی به ثمر 
رساند و یک گل را هم در موقعیت تک به تک با دروازه بان حریف به 
گل تبدیل کرد. به این ترتیب، طارمی مرد شماره یک این مسابقه 
 goalpoint بود و نتیجه بازی با ضربات او تعیین شــد. وبســایت
پرتغال بعد از پایان مســابقه، بــه مهدی طارمی نمره ۸/7 داد تا 
مهاجم پورتو به عنوان بهترین بازیکن زمین انتخاب و معرفی بشود.

 
  تمجید کونسیسائو؛ باهوش مثل طارمی

ســرجیو کونسیســائو، ســرمربی پورتو بعد از پایان بازی با 
فامالیکائو، برنامه های تیمش برای پیروزی را برشــمرد و گفت: 
»ما براحتی هافبک ها را باز کردیم و ســپس به اوتاویو و طارمی 
سرویس دادیم. این در پویایی تیم ما مهم بود. اوتاویو این آزادی 
را دارد، زیــرا در مواجهه با بازی او ظرفیت بســیار زیادی برای 
تصمیم گیری خوب، کوتاه یا طولانی دارد. طارمی هم بین خط ها 

بسیار باهوش است.«
 

  سهمیه لیگ قهرمانان رزرو شد
پورتو با پیروزی برابر فامالیکائو سهمیه حضور مستقیم در لیگ 

قهرمانان اروپا را برای فصل بعد کســب کرد. صرف نظر از اینکه شاگردان کونسیسائو قهرمان 
پرتغال بشــوند یا نه، حضورشــان در رده دوم جدول با ۸۲ امتیاز قطعی است و تیم براگا دیگر 

نمی تواند این جایگاه را برای پورتو به خطر بیندازد.
 

  خبر جعلی پیشنهاد پاری سن ژرمن
خبر تمایل چند باشگاه فرانسوی از جمله پاری سن ژرمن به مهدی طارمی طی روزهای اخیر 
منتشــر شد و به صورت گسترده ای در رسانه های ایران و بعضی از رسانه های فرانسوی بازتاب 
یافت. منبع این خبر روزنامه »اوجوگو« پرتغال ذکر شــده بود اما در هیچکدام از صفحات این 

روزنامه، اثری از پیشنهاد و تمایل پاری سن ژرمن به طارمی دیده نمی شد.
در همین ارتباط »آنا لوییزا« خبرنگار روزنامه اوجوگو افشا کرد که خبر پیشنهاد باشگاه های 
فرانسوی به طارمی واقعیت ندارد و این خبر جعلی به اوجوگو نسبت داده شده است. لوییزا در 
یک رشته توئیت به بررسی منبع این خبر پرداخت و بعد از انجام چند جست و جو به صفحه ای 
در توئیتر رسید که یک حساب کاربری هواداری و غیرمعتبر بود. این روزنامه نگار پرتغالی نوشت: 
»باز هم می گویم در اوجوگو نه خبری از باشگاه های علاقه مند به طارمی بود و نه حتی امکانش 

وجود داشت که خبر اشتباه ترجمه بشود. این خبر کاملًا ساختگی است.«
 

  سویا، جدیدترین مشتری طارمی
باشگاه سویا می خواهد مهاجمی جدید را به خدمت بگیرد تا شمار گل های زده خود را افزایش 
دهد و فوتبالیستی که مونچی )مدیر ورزشی تیم فوتبال سویا( برای این منظور در نظر گرفته 
است، یکی از بازیکنان برجسته این فصل اروپا بوده است. بر اساس گزارش پایگاه خبری »تودو 
فیچاخس« اســپانیا؛ باشگاه ســویا به  منظور تقویت خط حمله خود برای فصل آینده، مهدی 
طارمی مهاجم ایرانی پورتو را زیرنظر گرفته است. اگرچه وضعیت اقتصادی این باشگاه اسپانیایی 
در مقطع فعلی مطلوب نیست اما مونچی اطمینان دارد که می تواند این مهاجم ۳۱ساله را برای 

پیوستن به سویا متقاعد کند و این انتقال را به واقعیت تبدیل کند.
تودو فیچاخس در این رابطه نوشــت: »طارمی در تیم پورتو، عالی عمل کرده و مورد توجه 
چندین باشگاه اروپایی هم قرار گرفته است. حالا سویا به لیست مشتریان او پیوسته و امیدوار 
است روی این بازیکن ایرانی برای تقویت خط حمله خود حساب کند. با این حال برای عملی 
شدن انتقال، سویا باید قهرمان لیگ اروپا شود. تورنمنت معتبر قاره ای که می تواند منابع مالی 

لازم برای امضای قراردادی به این بزرگی را در اختیار این باشگاه اسپانیایی قرار بدهد. 
 

  هالک
جدا از اینکه طارمی توانست به صدر جدول برترین گلزنان برسد، او به یک آمار ویژه هم در 
این باشگاه دست یافت. ستاره ایرانی پورتو که پیش از بازی با فامالیکائو 7۵ گل با پیراهن پورتو 
در رقابت های رسمی مختلف داخلی و اروپایی به ثمر رسانده بود، برابر این حریف نیز چهار گل زد 
تا 7۹ گله شود و در جدول برترین گلزنان تاریخ باشگاه پورتو، بالاتر از هالک برزیلی قرار بگیرد.

 
  عبور از هالک

هالک ۳۶ ساله که هنوز مشغول بازی است، در دوران حضورش در پورتو موفق شد 77 گل 
به ثمر برســاند که مهدی طارمی رکورد او را شکســت و با پوکر مقابل فامالیکائو 7۹ گله شد 
تا به تنهایی در رده سوم برترین گلزنان تاریخ باشگاه پورتو بایستد. ملی پوش ایرانی پورتو که 
پیش از این ستاره های نامداری مثل رادامل فالکائو، موسی مارگا و ... را پشت سر گذاشته بود، 
با پوکر برابر فامالیکائو از تعداد گل های هالک عبور کرد و یک رکورد ویژه دیگر به ثبت رساند.

 
  بماند، از مارتینز عبور می کند

در تاریخ باشــگاه پورتو، ماریو ژاردل با ۱۶۸ گل بهترین گلزن به حســاب می آید و پس از 
او جکســون مارتینز توانسته ۹۲ گل طی دوران حضورش در پورتو بزند که مهدی طارمی در 
صــورت یــک فصل حضور دیگر در این تیم، احتمالاً بتواند از رکورد او عبور کند و به رده دوم 
جدول برترین گلزنان برســد. در تاریخ باشگاه پورتو، جکسون مارتینز ۶7 گل از ۹۲ گل خود 
را در لیــگ برتر پرتغال به ثمر رســانده و ماریــو ژاردل نیز ۱۳۰ گل از ۱۶۸ گل اش را در این 
رقابت ها زده که پیش بینی می شــود طارمی در صورت ادامه حضورش در این باشــگاه، بتواند 
فصل آینده از رکورد مارتینز هم عبور کند؛ ضمن اینکه او هفته آینده نیز یک بازی دیگر برابر 

ویتوریا گیمارش پیش رو دارد.
 

  بی توجه به شایعه ها
دربــاره آینده مهدی طارمی حرف و حدیث هــای فراوانی وجود دارد. همه روزه از تیم های 
مختلفی به عنوان مقصد بعدی ستاره ایرانی پورتو نام برده می شود اما طارمی بی توجه به تمام 
این شایعه ها تمرکز خود را روی موفقیت خود و تیمش گذاشته. او فعلًا صحبتی در این رابطه 

انجام نمی دهد و در گفت و گوهای خودمانی هم تأکید کرده که به آینده فکر نمی کند.
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جزئیات دلایل حذف استقلال و تایید پرسپولیس
جزئیات دلایل حذف استقلال و تایید پرسپولیس/ احتمال پرونده سازی سرخ

باشگاه پرسپولیس درحالی مجوز فعالیت حرفه ای خود را دریافت کرد که احتمال 
پرونده سازی در مالکیت این باشگاه وجود دارد. شاید به همین خاطر است که دو عضو 
کمیته صدور مجوز حرفه ای با آن مخالفت کردند.کمیته صدور مجوز حرفه ای فدراسیون 
فوتبال بالاخره تصمیم نهایی خود مبنی بر اعطای مجوز به باشــگاه های پرسپولیس، 
سپاهان، نساجی و فولاد خوزستان را گرفت تا باشگاه هایی نظیر استقلال، آلومینیوم اراک، 
پیکان، ملوان و... شانسی برای حضور در لیگ قهرمانان فصل آینده آسیا نداشته باشند.

کمیته پنج نفره صدور مجوز حرفه ای پس از جلسات متوالی و فشرده بالاخره تصمیم به 
رأی گیری درباره نقص مدارک باشگاه های دارای سهمیه حضور در لیگ قهرمانان آسیا 
گرفتند.کاظم اولیایی، جعفر ســمیعی، حمیدرضا آصفی به همراه دو عضو دیگر یعنی 
شمس و زارعی به عنوان کارشناسان حقوقی و مالی کمیته بدوی صدور مجوز حرفه ای، 
پس از بررسی پرونده های مالی باشگاه هایی نظیر استقلال و تراکتور تصمیم به تعلیق 
دریافت مجوز برای این باشگاه ها گرفتند.تصمیمی که قهرمان فصل بیست و یکم لیگ 
برتر را از حضور در لیگ قهرمانان آســیا دور نگه می دارد. آبی پوشان پایتخت که فصل 
گذشــته را نیز با حضور در رتبه سوم به پایان رساندند یکی از مدعیان قهرمانی فصل 
جاری جام حذفی هستند اما مخالفت کمیته صدور مجوز حرفه ای مانع از حضور آنها 
در فصل آینده مسابقات آسیایی شد.باشگاه تراکتور نیز به دلیل بی انضباطی مالی و عدم 

پرداخت مطالبات داخلی و خارجی نتوانست مجوز حرفه ای بگیرد. این در حالی است 
که باشگاه های دیگر با وجود داشتن انضباط مالی هم با مشکل مواجه شدند.به طور مثال 
باشگاه آلومینیوم اراک طی نامه ای رسمی از کمیته مجوز حرفه ای فدراسیون، به دلیل 
نداشتن هتل پنج ستاره در سطح شهر، نزدیک نبودن فرودگاه تا شعاع 4۰ کیلومتری 
مرکز استان و عدم رعایت برخی قوانین مالی به همراه ۱۱ مورد جزئیات دیگر موفق به 
دریافت آن نشد.دلایلی مشابه برای سایر باشگاه ها نظیر ملوان بندر انزلی، صنعت نفت 

آبادان، مس رفسنجان، نفت مسجد سلیمان و... که اسم آنها را از لیست باشگاه های دارای 
مجوز حرفه ای حذف کرد.در این بین باشگاه پرسپولیس به دلیل مسائلی نظیر مالکیت 
مشترک با باشگاه استقلال، تشکیک در پرداختی های مالیاتی و پرداخت بدهی در کمیته 
صدور مجوز حرفه ای روبرو بود اما ســه تن از اعضای کمیته با بررسی حقوقی مدارک 
تصمیم به اعطای مجوز گرفتند.جعفر سمیعی مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس به 
همراه شمس و زارعی در حالی به پرسپولیس مجوز حرفه ای را دادند که کاظم اولیایی 
و حمیدرضا آصفی به شدت مخالف آن بود. مدیرعامل پیشین استقلال اعتقاد دارد آگهی 
رسمی مرتبط با واگذاری مالکیت باشگاه پرسپولیس منتشر نشده است و AFC از این 
موضوع کاملا آگاه است و احتمال پرونده سازی برای اعطای مجوز حرفه ای و به تبع آن 
تعلیق دوساله فدراسیون فوتبال وجود دارد.مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال نیز با 
وجود بررسی عملکرد کمیته صدور مجوز حرفه ای هیچ نقشی در اعطای مجوز حرفه ای 
به پرسپولیس نداشته است تا به عنوان نایب رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا دچار تخلف 
دخالت در این کمیته مســتقل نشود.حالا کمیته صدور مجوز حرفه ای در حالی اجازه 
حضور پرســپولیس در لیگ قهرمانان آسیا را صادر کرد که امضای سه عضو را دارد تا 
نگرانی هایی را مبنی بر رد آن از سوی AFC و همچنین جریمه سنگین برای فدراسیون 
فوتبال به همراه داشته باشد.باید دید کلاف سردرگم حرفه ای شدن باشگاه های پر طرفدار 

لیگ برتری که به تازگی وارد بورس نیز شده اند به کجا ختم می شود.
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 آیا امید به صعود طلا
 واهی است؟

شاید افراد مبتلا به قطع عضو به زودی بتوانند 
با استفاده از الکترودهای حرارتی که روی بازوهای 
باقی مانده قرار می گیرند، دما را در اندام های خیالی 

خود احساس کنند.
 به نقل از نوروساینس نیوز، »فرانچسکا رُسی«، 
یک شخص مبتلا به قطع عضو از بولونیای ایتالیا 
اســت. او اخیرا در پژوهشی شرکت کرد تا تأثیر 
بازخورد دما را مســتقیما روی پوســت بازوی 
باقی مانده اش آزمایش کند. رُسی یکی از ۱۷ بیمار 
است که به لطف فناوری جدید دانشگاه »اکول 
پلی تکنیک فدرال لوزان«)EPFL( موفق شده اند 
تغییر دما را روی دست خیالی خود احساس کنند. 
نکته مهم تر این اســت که رسی تصور می کند 
دوباره به دست گمشده خود متصل شده است.

 Phantom(»اندام خیالی« یا »انــدام فانتوم«
limb(، بــه احساســی گفته می شــود که اندام 
قطع شــده یا جداشده به جا می گذارد و شخص 
مبتلا به قطع عضو همچنان احساس می کند که 
اندام قطع شــده، به بدن متصل است و قابلیت 

استفاده به شکل سابق را دارد.
رسی گفت: وقتی با دستم کُنده یک درخت را 
لمس می کنم، احساس سوزن سوزن شدن را در 
دست خیالی خود احساس می کنم اما احساس 
کردن تغییرات دما چیز دیگری اســت؛ چیزی 

مهم... چیزی زیبا.
وی افزود: بازخورد دما حس خوبی است زیرا 
شما اندام خیالی را به طور کامل احساس می کنید. 
دیگر آن را یک اندام خیالی تصور نمی کنید چرا 

که گویی اندام شما برگشته است.
شرکت کنندگان این پژوهش، احساس گرما 
یا ســرما و انواع مشــخصی از مواد مانند مس، 
پلاستیک یا شیشه را گزارش کردند. این پیشرفت، 
راه را بــرای فناوری جدید بیونیک هموار کرده 
است که بازخورد دما را به صورت غیر تهاجمی 
ارائه می دهد و ما را به لمس بیونیک کاملا واقعی 
نزدیک تر می کند.»سیلوسترو مایسرا«و »سلیمان 
شــوکور«، پژوهشگران این پروژه علاقه داشتند 
بازخورد حسی جدیدی را در اندام های مصنوعی 
ایجاد کنند تا احساس واقعی تری از لمس کردن 
را به افراد مبتلا به قطع عضو ببخشند. جدیدترین 
پژوهش مایسرا و شــوکور بر دما متمرکز شده 
اســت. آنها به طور تصادفی به یک کشف جدید 
در مورد بازخورد دما رســیدند که بسیار فراتر از 

انتظارات آنها بود.
اگر جســم گرم یا سردی را روی ساعد یک 
شخص سالم قرار دهید، آن شخص دمای جسم 
را به صورت موضعی و مستقیما روی ساعد خود 
احساس می کند اما در افراد مبتلا به قطع عضو، 
احساس دما روی بازوی باقی مانده ممکن است 

در دست خیالی احساس شود.
با ارائه بازخورد دما به صورت غیرتهاجمی از 
طریق الکترودهای حرارتی موسوم به »ترمود«که 
روی پوست بازوی باقی مانده قرار می گیرند، افراد 
مبتلا به قطع عضو مانند رسی می توانند دما را 

در اندام خیالی خود احساس کنند.
آنها می توانند گرم یا ســرد بودن یک جسم 
را احســاس کنند و تشخیص دهند که در حال 
لمس کردن مس، پلاستیک یا شیشه هستند. 
در همکاری بین دانشگاه اکول پلی تکنیک فدرال 
لوزان، »دانشکده مطالعات پیشرفته سنت آنا«و 
بیمارستان »Centro Protesi Inail«، این فناوری 
موفقیــت خود را در ۱۷ بیمار از ۲۷ بیمار تحت 
بررسی نشان داد.شوکور، دانشمند ارشد مهندسی 
اعصاب در دانشگاه اکول پلی تکنیک فدرال لوزان 
و سرپرســت این پژوهش گفت: این موضوع که 
بیمار احساس حرارت روی اندام خیالی را شبیه 
به احســاس حرارت روی اندام ســالم بداند، از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است.طرح ریزی برای 
احساس دما روی اندام خیالی، به توسعه فناوری 
بیونیک جدید انجامیده اســت که پروتزها را به 
بازخورد غیرتهاجمی دما مجهز می کند و به افراد 
مبتلا به قطع عضو امکان می دهد تا بفهمند که 
چه چیزی را لمس می کنند.مایسرا، مدیر بخش 
 Bertarelli(»مهندســی اعصاب »بنیاد برتارلی
Foundation(، استاد دانشگاه اکول پلی تکنیک 
فدرال لوزان و دانشــکده مطالعات پیشــرفته 
ســنت آنا که این پژوهش را به همراه شــوکور 
سرپرستی کرده است، گفت: بازخورد دما برای 
انتقال اطلاعاتی که فراتر از لمس کردن هستند، 
ضروری است و احساس محبت را به همراه دارد. ما 
موجوداتی اجتماعی هستیم و گرما بخش مهمی 
از آن اســت.وی افزود: پس از سالها پژوهش در 
آزمایشگاه من که نشان داده بود اطلاعات مربوط 
به لامســه و موقعیت یابی را می توان با موفقیت 
ارائه کرد، ما برای نخستین بار امکان بازیابی همه 
 احساساتی را که دست طبیعی می تواند ارائه دهد،

 نشان داده ایم.شکور و مایسرا برای این پژوهش، 
دستگاهی موسوم به »مینی تاچ«)MiniTouch( را 
ابداع کردند که بازخورد حرارتی را ارائه می کند و 
به طور ویژه برای ادغام با دستگاه های پوشیدنی 

مانند پروتز ساخته شده است.

احساس کردن دما در 
 اندام های خیالی 
امکانپذیر می شود!

بالاخره قیمت 
خودروهای مونتاژی 
چند؟!

از آخر هفته جاری 
ثبت نام برای انتخاب 
خودرو مرحله دوم فروش 
یکپارچه آغاز می شود 
و هیچکس نمی داند 
خودروها با چه قیمتی 
عرضه خواهند شد.

  اینفوگرافیک

حتی در یخچال نیز به سرعت خراب می شوند. اکنون 
پژوهشگران تایلندی یک پوشــش نامرئی و خوراکی 
ساخته شده با کانابیدیول)CBD( ساخته اند که می تواند 

میوه ها را برای مدت طولانی تری تازه نگه دارد.
کانابیدیول یک فیتوکانانابینوئید اســت که در سال 
۱۹۴۰ کشف شد. کانابیدیول یکی از ۱۱۳ کانابینوئید 
کشف شده در گیاه شاه دانه است و تا غلظت چهل درصد 
در عصاره شاه دانه یافت می شود.از سال ۲۰۱۹ تحقیقات 

بالینی روی CBD انجام گرفته و بر تأثیر این ماده بر روی 
اضطراب، شناخت، اختلالات حرکتی و درد مطالعه شده 
اســت.همه  ما با ناامیدی حاصل از خراب شــدن توت 
فرنگی های خوشمزه در یخچال آشنا هستیم و دیده ایم که 
توت فرنگی ها پس از گذشت اندک زمانی کپک می زنند. 
پژوهشگران در سال های اخیر با استفاده از مواد ساخته 
شده از تار عنکبوت، پوسته میگو، تخم  مرغ و ... ماندگاری 

طولانی تری دهد.

یک پوشــش خوراکی جدید ساخته شــده از CBD که از 
گیاه شاهدانه گرفته می شود، به تازه ماندن میوه ها برای مدت 
طولانی تری کمک می کند تا ضایعات مواد غذایی را کاهش دهد.

 به نقل از نیو اطلس، میوه ها با این که خوشــمزه و مغذی 
هســتند، اما به شکل ناامیدکننده ای بی ثبات هستند و اغلب 

تازه ماندن طولانی مدت میوه ها با یک 
پوشش خوراکی جدید

دلار  52.100

یورو 57.600

پوند  66.250

درهم  14.250

لیر  2.660

سکه  تمام  32.120.000

سکه نیم  18.190.000

سکه ربع  12.100.000

سکه یک گرمی  6.900.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

پیرو بروز برخی نگرانی ها در مورد بلاتکلیفی سناریوی 
سقف بدهی و جهش اصلاحی طلا، فلز زرد در تلاش برای 
تغییر روند نزولی است. به نقل از »اف ایکس استریت«، 
قیمــت طــلا )XAU/USD( پس از یک رونــد نزولی دو 
هفته ای، در بحبوحه ی آماده شدن بازارها برای داده ها/

رویدادهای سطح بالا، در حال التیام یافتن از ناکامی های 
روزهای اخیر اســت.آخرین جهش اصلاحی فلز گرانبها 
می تواند با نگرانی های متفاوت در مورد انقضای ســقف 
بدهی ایالات متحده مرتبط باشــد، زیرا ســوای از جو 
بایدن، رئیس جمهور ایالات متحده که از قرار معلوم به 
اجتناب از نکول امیدوار است، جمهوری خواهان تمایل 
کمتری برای صرفنظرکردن از تقاضا دارند، که این امر 
بــه نوبه ی خود مذاکرات قبلی را متوقف کرد. به علاوه، 
آخرین تغییر در لحن جروم پاول، رئیس فدرال رزرو که 
برای کاهش فشــار نرخ های بالاتر، اشاره ی مستقیمی 
به ترس های بانکی داشــت، نیز به طلا XAU/USD اجازه 
می دهد تا مسیر صعودی را بیشتر طی کند. در کنار این 
موارد، عامل دیگری که به خریداران طلا در هنگام مبارزه 
با خرس ها قدرت تازه ای می بخشد، انتظارات خوش بینانه 

در مورد چشم انداز اقتصادی چین است.
بــا تمام این هــا، داده های قوی تر ایــالات متحده و 
شرط های جنگ طلبانه در حوزه ی عملکرد فدرال رزرو، 
فشــار نزولی بر قیمت طــلا وارد می کند که به نوبه ی 
خود PMI این هفته ی ایالات متحده و شــاخص قیمت 
اصلی PCE، معیار تورم ترجیحی فدرال رزرو را به عنوان 
XAU/ عامل کلیــدی تعیین کننده ی کوتاه مــدت طلا

USD برجسته تر می ســازد.مهم تر از همه، اعلام سقف 
بدهی ایالات متحده برای ســنجش حرکت کوتاه مدت 
قیمت طلا بســیار مهم است.مطابق با آشکارساز تلاقی 
تکنیکال، قیمت طلا زیر ســطح مقاومت ۱۹۹۰ دلاری 
باقی می ماند که شامل DMA-5۰، فیبوناچی 68.۱ درصد 
بازه ی زمانی یــک ماهه و باند بالایی بولینگر در بازه ی 

زمانی ساعتی است.

از آنجا که بازارها در انتظار صورتجلســه ی نشست 
قانونگذاران در مورد سقف بدهی و آتیه ی سیاست پولی 

هستند، بهای طلا امروز تغییر چندانی نداشت.
 به نقل از اینوستینگ، قیمت طلا در معاملات اولیه ی 
روز دوشــنبه تغییر چندانی نداشت، هر اونس طلا در 
معاملات اولیه روز دوشــنبه در حدود ۱۹۷۷.8۰ دلار 
ثابــت ماند، در حالی که معاملات آتی طلا در ســاعت 
۲۱:۴۴ به وقت شــرقی )۰۱:۴۴ به وقت گرینویچ( در 

سطح ۱۹8۰.5۰ دلار باقی ماند.
بازارها منتظر گفتگوهای بیشتر بین قانونگذاران ایالات 
متحده در مورد افزایش سقف بدهی بودند؛ گفتنی است 
که در همین راستا انتظار می رود که فلز زرد در روزهای 
آینده حداقل تا زمانی که بازارها نشانه های بیشتری در 
مورد ســقف بدهی و سیاست های پولی دریافت کنند، 
معاملات محدودی داشــته باشــد. به علاوه، تمرکز بر 
سیاست پولی نیز برای دریافت سیگنال های متفاوت از 
سوی فدرال رزرو معطوف شده است.رئیس جمهور جو 
بایدن و رئیس نماینــدگان مجلس، کوین مک کارتی، 
قرار است در اواخر روز به گفت وگوها درباره ی اجتناب از 
نکول بدهی آمریکا ادامه دهند، چرا که مذاکرات هفته ی 
گذشته به نتیجه ی مشــخصی نرسید. این نشست که 
بازارها را در وضعیت پرخطر نگه داشــته است، پیش از 
ضرب الاجل اواسط ژوئن برای دستیابی به توافق صورت 
می گیرد.با نگاهی به نوسانات هفتگی می توان به وضوح 
دید که از آنجا که یک رشــته اظهارنظرهای تندروانه از 
ســوی مقامات فدرال رزرو حاکی از آن بود که بازارها 
احتمال افزایش بالقوه ی بیشــتر نرخ بهره توسط بانک 
مرکــزی را مدنظر دارند، طلا در هفته ی گذشــته، به 
عنوان پناهگاه امن، شــاهد تقاضــای کمی بود و بدین 
ترتیب قیمت ها به شدت به زیر سطح ۲۰۰۰ دلار سقوط 
کرد.این امر تا حدودی با اظهارات نسبتاً غیرعادی جروم 
پاول، رئیس فدرال رزرو، جبران شــد که گفت با توجه 
به اینکه شــرایط اعتباری ایالات متحده در سال جاری 
به طور قابل توجهی ســخت تر شده است، فدرال رزرو 
مجبور به افزایش نرخ بهره نخواهد بود. اظهارات او باعث 
 افزایش قیمت طلا در روز جمعه شــد، اگرچه فلز زرد

همچنان نزدیک به ۲ درصد کاهش را در مقیاس هفتگی 
تجربه کرد.

تویوتا تاندرا TRD پرو 2023 برای 
بررسی 12 ماهه آماده می شود

تاندرا ۲۰۲۳ خودروی زمخت و خشن محسوب می شود 
که توانایی های آفرود بسیاری دارد. اما تجربه یک سال زندگی 

با هیولای ژاپنی چگونه است؟!
ظاهر وانت سرزنده تویوتا به لطف رنگ بیش از اندازه روشن 
نارنجی و ترکیب آن به همراه جلوپنجره مخصوص TRD، طاق 
چرخ ها و تخت بار سیاه و رینگ های آلومینیومی ۱8 اینچی 
BBS نگاه هر بیننده ای را به خود جلب می کند. ممکن است 
برخی به طور کلی علاقه ای به وانت های پر رزق وبرق نداشته 
باشند اما اکثر کسانی که در جاده های آمریکا این خودرو را 

می دیدند، آن را تحسین می کردند.
تویوتــا برخی محصولاتش را با پســوند TRD پرو عرضه 
می کند کــه درحقیقت بالارده ترین نســخه آن خودرو به 
شــمار خواهد رفت. پکیج TRD پرو ر تاندرا ۲۰۲۳ شــامل 
بهبودهــای فنی بــرای عملکرد بهتر در خــارج از جاده و 
تغییرات ظاهری برای تمایز این نســخه از سایر نمونه های 
اســت. ضربه گیرهای ۲.5 اینچی فاکس، ۱.۱ اینچ افزایش 
ارتفــاع، تایرهای آفرود فالکن وایلدپیک A/T، دیفرانســیل 
عقب قفل شونده و حالت های رانندگی مخصوص مسیرهای 
غیرجاده ای تنها بخشــی از امکانات اضافه تاندرا TRD پرو را 
در بــر می گیرد. تویوتا برای هرچه ویژه تر نشــان دادن این 
پکیــج از رینگ های اختصاصی، چراغ های مخصوص آفرود 

و… استفاده کرده است.
درون کابین هم شــاهد همــان حس وحال بدنه بیرونی 
هســتیم که هماهنگی زیبایی ایجاد کرده و باعث شــده تا 
نمایشــگر ۱۴ اینچی کنســول مرکزی به خوبی سرجایش 
قرار بگیرد. تویوتا نمایشگر مرکزی توندرا را برخلاف رقبایی 

چون F-150 لاتنینگ، به صورت افقی قرار داده است. خریدار 
می تواند با انتخاب برخی رنگ های بدنه خاص، از رنگ سرخ 
بــرای دوخت و برخی اجزای داخلی بهره مند شــود. برای 
رنگ های چون نارنجی نیز تنها انتخاب کابین، رنگ ســیاه 
محسوب می شود. تویوتا ســقف خودرو را به یک سانروف 
پانورامیک مجهز کرده که به نورپردازی بهتر آن در طی روز 
کمک شایانی می کند و حس فضایی باز را برای سرنشینان 

ایجاد می کند.
یک موتــور ۳.۴ لیتری تویین توربــوی V6 هیبریدی 
نیروبخــش پیکــر تانــدرا TRD پــرو ۲۰۲۳ اســت کــه 
 تــوان تولید ۴۳۷ اســب بخــار قــدرت و ۷8۱ نیوتن متر 

گشتاور را دارد. 
نیروی موتور از طریق جعبه دنده ۱۰ سرعتی خودکار به 
هر چهار چرخ منتقل می شود. جدا از این حقیقت که شتاب 
این تویوتا نسبت به رقیبی چون رم TRX ۱5۰۰ کمتر است، 
تویوتا تلاش کرده که برای رسیدن به صدایی شبیه به موتور 
V8 رقیب از صدای تصنعی استفاده کند که ممکن است به 
مذاق همگان خوش نیایــد؛ چراکه برخی موارد هماهنگی 

لازم را با پدال گاز ندارد.
تویوتا اعلام کرده که در ســاخت تانــدرا ،روی مصرف 
سوخت خودرو و بهینه بودن موتور V6 هیبریدی آن توجه 
خاصی نکرده است؛ با این وجود عملکرد وانت ژاپنی در این 
قســمت، حداقل روی کاغذ از ســایر رقبا کمی بهتر جلوه 
می کنــد؛ البته مانند تمام وانت هــای خوش خوراک دیگر، 
ارقام اعلام شده همیشه خوش بینانه درنظر گرفته شده اند. 
توندرا باتوجه به اندازه گیری EPA در شهر، بزرگراه و به صورت 

ترکیبی به ترتیب ۱۳، ۱۱.۷ و ۱۲.۳ لیتر بنزین به ازای هر 
صد کیلومتر مصرف می کند.

خوشبختانه ژاپنی ها در زمینه توان حمل بار چیزی برای 
تاندرا TRD پرو کم نگذاشته اند. این خودرو سنگین می تواند 
تــا 5 تن وزن را یدک و 65۷ کیلوگرم بار را هم روی تخت 

بار ۱.6۷ متری اش حمل کند.
 TRD تویوتا برخلاف نمونه های آمریکایی از عرضه تاندرا
پرو با ملزومات اضافه، گزینه ها و آپشن های جانبی از طرف 
نمایندگی خودداری کرده اســت. جدا از رنگ بدنه خاص، 
تنها گزینه های دردسترس برای این خودرو شامل قفل چرخ، 
رکاب تخت بار، فیلم محافظ رنگ و… می شــد که قیمت 

نهایی خودرو را به ۷۱,۹۹8 دلار رساند.
تانــدرا TRD پــرو ۲۰۲۲ در بررســی های اولیه چندان 
عملکرد مناســبی را از خود نشان نداد و گوی را به رقبایی 
 150-F چون شورولت ســیلورادو ۱5۰۰ تریال باس، فرود
ترمــور و رم TRX ۱5۰۰ پــس داد. هنوز ســوالات زیادی 
پیرامون کیفیت ســاخت این خودرو، مــواد به کاررفته در 
 کابین، ســواری داخل جاده و عملکرد آفرود آن وجود دارد 
که باید در درازمدت روشــن شــود. با یک ســال بررسی 
ایــن خــودرو در مســیرهای گوناگــون و زندگــی با آن، 
می تــوان تمام ابعــاد و نحوه رفتار محصول تــازه تویوتا را 
درک کــرد. خوشــبختانه هدف از چنین بررســی، کمک 
بــه نتیجه گیری خوانندگان و داشــتن اوقاتی خوش با این 
خودرو اســت. سرانجام مشــخص می شــود که آیا تاندرا 
 TRD پــرو همان گونــه کــه در نامش اشــاره می کند یک 

حرفه ای )پرو( هست یا نه؟!

تویوتا اعلام کرده که در 
ساخت تاندرا ،روی مصرف 

سوخت خودرو و بهینه بودن 
موتور V6 هیبریدی آن توجه 

خاصی نکرده است؛ با این 
وجود عملکرد وانت ژاپنی در 

این قسمت، حداقل روی کاغذ 
از سایر رقبا کمی بهتر جلوه 

می کند

 بازار طلا غرق در بیم
 و امید
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